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مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

طراحی ۴۰ پروژه 
فضای سبز شهری 

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم خبرداد:

کمبود هزار مدیریار در سطح مدارس استان قم

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از 
طراحی کاشت 40 پروژه فضای سبز شهری در سال 1400 
از  پیام جوادیان  این سازمان خبر داد.  توسط کارشناسان 
پروژه  فضای سبز شهری در  از 40  بیش  طراحی کاشت 
سال 1400 خبر داد و اظهار کرد: توسعه فضای سبز یکی 

ضرورت های  از  یکی  در  و  بوده  قم  شهر  ضرورت های  از 
گذشته  سال های  طی  که  است  کاشت  طراحی  توسعه، 
شکل نظام مندی به خود گرفته است. وی با تأکید بر اینکه 
پس از اجرای عملیات عمرانی، درخواست طراحی کاشت به 
سازمان ارسال شده و پس از بازدید از عرصه طرح های اولیه 
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در چهلمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم چه گذشت؟

از تحلیف عضو جدید تا اعمال تخفیف عوارض 
برای طرح نهضت مسکن
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عصر روز سه شنبه ؛

پیکر آیت الله فاطمی نیا درقم تشییع و به خاک سپرده می شود

در چهلمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر 
قم موضوعات و لوایح مختلفی ازجمله تخفیف موسسات 
فرهنگی، تخفیف 40 درصدی عوارض طرح نهضت مسکن 
و قرارداد دریافت عوارض پسماند مورد بررسی قرار گرفت. 

به گزارش روابط عمومی شهرداری قم،  چهلمین جلسه 
رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم امروز به ریاست 
حسین اسلامی رییس شورای اسلامی شهر، سیدمرتضی 
سقائیان نژاد شهردار و معاونان شهرداری و اعضای شورای 

رییس اداره نگهداری ابنیه راه های استان قم :

طرح بهسازی هفت دستگاه پل در قم اجرا شد
 رییس اداره نگهداری ابنیه راه های اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم گفت به 
منظور صیانت، ارتقا ایمنی و تسهیل تردد، طرح تعمیر، تعریض و ایمنی سازی هفت دستگاه پل 

جاده ای در استان قم اجرایی شد.
جعفر اویسی افزود: با توجه به مطالعات و بررسی های میدانی به عمل آمده و اولویت بندی ها، 
طرح تعمیر، تعریض و ایمن سازی هفت دستگاه پل، واقع درمحورهای تفرش، دولت آباد و 
نویس در دستور کار قرار گرفت. وی در خصوص مختصات مکانی هفت دستگاه پل مذکور نیز 
بیان داشت: یک دستگاه در محور نویس )بخش خلجستان(، دو دستگاه در محور دولت آباد 
)بخش جعفر آباد( و چهار دستگاه در محور تفرش )بخش خلجستان( واقع شده است. اویسی، 
اعتبار تخصیصی این پروژه عمران جاده ای را بالغ بر هشتاد میلیارد ریال عنوان و اضافه کرد: 
هزینه اجرایی طرح تعریض، تعمیر و ایمن سازی این هفت دستگاه پل، از محل اعتبارات ملی- 
استانی تامین شده است. وی در ادامه به بازه زمانی اجرا و تکمیل طرح اشاره کرد و افزود: بر اساس 
برآوردهای صورت گرفته و لحاظ متغیرهای جوی و دیگر عوامل دخیل در روند اجرای طرح، بازه 
زمانی اجرا و تکمیل آن ۱۸ ماهه اعلام شده که ان شاءالله بتوانیم طی فرص زمانی کوتاه تری این 
طرح مهم را تکمیل و به بهره برداری برسانیم. رییس اداره نگهداری ابنیه راه های اداره کل راهداری 
و حمل و نقل جاده ای استان قم در بخشی دیگری از سخنان خود به مشخصات فنی طرح 
پرداخت و خاطرنشان ساخت: در راستای اجرای این طرح و متناسب با موقعیت و وضعیت هر یک 
ازپل ها، نسبت به اجرای طرح هایی شامل تعریض سطح رویه از دوطرف، اجرای رادیه و برید، اقدام 
می شود. اویسی ادامه داد: اجرای حفاظ بتنی درجا، بهسازی ورودی و خروجی پل ها، درزگیری 
و آب بندی و دیگر موارد از جمله اقدام های اجرایی در راستای طرح تعمیر، تعویض و ایمن سازی 

این هفت دستگاه پل است. 

از اشتباهات گذشته
 درس بگرفتیم

سال ها و دهه ها است که اقتصاد ایران با مشکلات قدیمی 
خود دست و پنجه نرم می کند؛ مشکلاتی از قبیل تورم دو 

رقمی فزاینده و رشد کم و ناپایدار به قدمت مشکلات اقتصادی کشور. سیاست گذار هم کم و 
بیش شیوه مشابهی را برای حل این مسائل به کار بسته است.

شیوه هایی که اگر درست انتخاب شده بودند حال و روز اقتصادمان تا این حد بی رمق و 
ناتوان نبود. بیشتر کارشناسان معتقدند که دولتمردان هیچ گاه از اشتباهات گذشتگان درس 
نگرفته اند و هنوز هم با توجیهات بی ربط تلاش می کنند که سیاست های پرخطایشان را 
سرپوش گذارند. اکثر دولتمردان چهار دهه گذشته تمایل داشتند که مسئولیت سیاست های 
خود را گردن نگیرند. به همین دلیل وقتی که اقتصاد ایران با تورم های افسارگسیخته روبه رو 
می شود تمام تلاششان بر این است که مشکل را گردن گذشتگان و فعالان بازار بیندازند. در 
حالی که اگر گذشته و سابقه این قبیل کارها بررسی شود معلوم می شود که همواره این روش ها 

نتایج زیان باری به همراه داشته است.
شاید یکی از عوامل اصلی اینکه اقتصاد ما پر شده از سیاست های رنگارنگ و ناهمگون و غیر 
متناسب، شلختگی تئوریک و بلاتکلیفی ایدئولوژیک است که گریبانمان را گرفته و رهایمان 
نمی کند. به رغم تلاش های کم رمق و پراکنده و ادعاهای بزرگ هنوز ما تکلیفمان را با توسعه 
روشن نکرده ایم و هنوز در اوج این بلاتکلیفی هستیم بی آنکه به مغز و محتوای قابل اعتنایی 
پایبند باشیم. از سوی دیگر حالا که عرصه سیاست گذاری، عرصه کوشش و بدون برنامه و 
خطاهای پرهزینه شده، نظام حکمرانی اقتصادی هم تاکنون نخواسته و یا نتوانسته است 
حداقل از گذشته خود بیاموزد و برای چندین و چندمین بار از یک سوراخ گزیده نشود. حافظه و 
ظرفیت یادگیری نظام حکمرانی ما به قدری کم شده است که هر دولت جدید که بر سرکار می 
آید اصرار دارد خطاهای دولت های پیشین را که تا چندی پیش با هزار شعار و طعنه آنها را مورد 
انتقاد قرار داده بود تکرار کند و متاسفانه این آب گل آلود بهشتی است برای ماهی گیران فرصت 
طلب. در این آشفته بازار است که با وجود معضل کهنه تورم و کسری بودجه و بی قیدی و ناترازی 
نظام بانکی شاهد هستیم به دنبال پول پاشی و ارز پاشی به بهانه تحریک و تقویت تولید هستند 
یا به رغم شکست چندین و چند باره همچنان به بهانه حمایت از مصرف کننده و سرکوب قیمتی 

و سرکوب ارزی را پیگیری می کنند.
حال بعد از دهه ها تجربه بیهوده و ناسودمند کنترل قیمتی و درج قیمت مصرف کننده به 
بهانه کنترل تورم به درج قیمت تولید کننده رسیده ایم. در حالی که با بحران عمیق زیست 
محیطی و کم آبی شدید روبه رو هستیم و همچنان خبری از روی آوردن به استفاده بهینه و 
پایدار از منابع زیرزمینی نیست و پروژه های اضافه انتقال آب یکی پس از دیگری کلید می خورد. 
خلاصه بر هر چالش و ابر چالش عده ای هستند که مصمم هستند همچنان آزموده ها را 

بیاموزند و به بهانه های مختلف دانش و تجربه دنیا را جدی نگیرند.
* تحلیلگر اقتصادی

مدیرکل پدافند غیرعامل استان قم  خبرداد:

عضویت مسئولان پایگاه مقاومت بسیج 
در کمیته پدافند غیرعامل 

 مدیرکل پدافند غیرعامل استان قم گفت: مقرر شد تا فرمانده پایگاه مقاومت بسیج هر اداره 
در استان به عنوان عضو کمیته پدافند غیرعامل آن دستگاه منصوب شود .

مهدی متقیان با بیان مطلب فوق افزود: با توجه به ظرفیت بسیج کشور به ویژه در اداره های 
مختلف و وجود پایگاه های بسیج در تمامی اداره های استان ها و همچنین با توجه به شکل گیری 
کمیته های پدافند غیرعامل در سازمان ها و اداره هاس مختلف استان، پیشنهادی از سوی 

اداره کل پدافند غیرعامل استان قم به استاندار ارایه و مورد تایید و موافقت ایشان قرار گرفت.
وی ادامه داد: بر این اساس مقرر شد تا فرمانده )مسئول( پایگاه مقاومت بسیج هر اداره به 
عنوان عضو کمیته پدافند غیرعامل آن دستگاه منصوب شود، این اقدام به منظور بهره گیری 
از ظرفیت پایگاه بسیج در اداره های استان و ساماندهی نیروهای متخصص، مومن و متعهد 
در حوزه های مختلف در حوزه های مقاومت بسیج این اداره ها، با هدف هم افزایی بیشتر و به 

کارگیری این ظرفیت، مطرح شده است. 
وی با بیان اینکه این طرح به تمام اداره های استان شامل ۱۲۰، نهاد و سازمان، ابلاغ شده 
است خاطرنشان کرد: انتظار است که فرمانده بسیج هر دستگاه بتواند با ظرفیت سازی در 
رده های زیر مجموعه خود از این توان در راستای توسعه مفاهیم پدافند غیرعامل و مصون سازی 
دستگاه های اجرایی و زیرساخت ها استفاده کند.  متقیان ابراز امیدواری کرد: این طرح به تمام 
استان ها تسری یافته تا با استفاده از ظرفیت های نیروهای متخصص بسیجی، گام های موثری 

در جهت توسعه و پیشرفت رعایت الزام ها، ضوابط و معیارهای پدافند غیرعامل برداشته شود.

مجید سلیمی بروجنی*

شهردار قم با صدور پیامی فرارسیدن 
تبریك  را  عمومی  روابط  و  ارتباطات  روز 

گفت.
به گزارش شهرنیوز، دکتر سقائیان نژاد 
با صدور پیامی فرارسیدن روز ارتباطات و 

روابط عمومی را تبریک گفت.
این شرح  به  پیام شهردار قم      متن 

است:
که  است  سال  هزار   ۲00 حدود  در 
زندگی  خاکی  کره  این  روی  بر  انسان 
میان  ارتباط  تاریخ  همزمان  و  می کند 
دوران  در  است.  شده  آغاز  نیز  انسان ها 
جدید اما مقوله ارتباطات شکل دیگری 
مختلفی  مسائل  است.  گرفته  خود  به 

ارتباطات در عصر جدید را متحول کرده که از جمله آن می توان جدا شدن کلام 
از صاحبش، در دسترس بودن رسانه برای همه، تغییر مفهوم زمان و مکان و این 

دسته موارد اشاره کرد.
اندیشمندان تمدن را دارای چهار پایه اصلی می دانند؛ زیرساخت های اقتصادی، 
سامان  یافتگی سیاسی، سنت های اخلاقی و پی جویی دانش و هنر. اگر نیک 
به مقتضیات زندگی در دهکده جهانی نگاه کنیم باید بگوییم امروز ارتباطات 
می تواند به عنوان رکن پنجم یک تمدن نقش آفرینی کند. هم اینک در عصری 
قرار داریم که اطلاعات، عنصر اساسی سازمان های اجتماعی و ارتباطات ستون 
فقرات ساختارهای اجتماعی محسوب می شوند و هیچ گونه قدرتی خارج از دایره 
قوانین ارتباطی پایدار و موثر نخواهد بود، چرا که سرمایه اجتماعی یک سازمان 

ارزشمندترین دارایی آن سازمان خواهد بود.
مدیریت شهری به عنوان عنصری اثرگذار و فعال در زندگی روزمره شهروندان، 
از حوزه هایی محسوب می شود که بیشترین نیاز را به متخصصین ارتباطات دارد. 
ایجاد، حفظ و استمرار فهم دوطرفه میان شهروندان و شهرداری کارکرد مهمی 
است که از متخصصان روابط عمومی انتظار انجام آن می رود تا  آن چه در شهر اتفاق 

می افتد، به درستی برای شهروندان تبیین شود.
۲۷ اردیبهشت ماه، روز ارتباطات و روابط عمومی را به تمام فعالان و اندیشمندان 

این حوزه تبریک می گویم.
سید مرتضی سقائیان نژاد

پیام تبریک شهردار قم به مناسبت 
روز ارتباطات و روابط عمومی

سخنگوی وزارت امورخارجه:

 فشار حداکثری غرب بر ایران 
شکست خورده است   

 

 

 

 معاون فرهنگی سپاه علی بن ابیطالب )ع( استان 
قم گفت: سهمیه قم برای حضور در آیین گرامیداشت 
چهاردهم خرداد سی وسومین سالگرد رحلت امام 10 
هزار نفر است که درحرم بنیانگذار جمهوری اسلامی 
حضور خواهند یافت.  سرهنگ مهدی داودی افزود: 
کشور  استان  گرفته، 11  صورت  برنامه ریزی  مطابق 
از جمله قم که مسافت نزدیکی تا حرم امام دارند، از 
امکان حضور در این مراسم برخوردار می باشند. وی 
در ادامه با اشاره به اینکه این تعداد افراد ساعت هفت 

اسلامی  شورای  برنامه وبودجه  کمیسیون  رئیس 
سال  تیرماه   ۳1 تا  که  شهروندانی  گفت:  قم  شهر 
نقدی عوارض ساختمانی  پرداخت  به  جاری نسبت 
اقدام کنند مشمول ۲۵ درصد کاهش عوارض  خود 
)تخفیف( می شوند. حسین صابری در حاشیه جلسه 
رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم، با اشاره به 
اعمال تخفیف پرداخت نقدی عوارض اظهار داشت: 
به تصویب شورای اسلامی  که  به مصوبه ای  توجه  با 
شهر رسیده است، شهروندانی که تا ۳1 تیرماه سال 

و جوانان  وزارت ورزش  بانوان  توسعه ورزش  معاون 
جدیت  به  قم  در  بانوان  ورزش  شبکه سازی  گفت: 
بانوی  دعوت ۳1  تلاش ها  این  ثمره  و  شده  پیگیری 
ورزشکار به تیم های مختلف ملی است و این موضوع 
راه  قم  در  بانوان  ورزش  که  است  این  دهنده  نشان 
مریم  دارد.   رو  پیش  در  و  کرده  طی  را  درخشانی 
کاظمی پوریکشنبه  شب گذشته در نشست تخصصی 
با رؤسا و نائب رئیسان هیئت های ورزشی استان قم 
بیان کرد: بسیار خوشحالم در اولین سفر استانی به 

معاون فرهنگی سپاه علی بن ابیطالب )ع( استان قم:
1۰ هزار قمی برای مراسم سالگرد 

امام)ره( به تهران اعزام می شوند 

رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

اعمال ۲۵ درصد تخفیف عوارض 
ساختمانی تا پایان تیرماه 

معاون توسعه ورزش بانوان وزارت ورزش و جوانان خبرداد:

حضور 31 بانوی ورزشکار قمی
 در تیم های ملی 

مدیر حوزه های علمیه: 

برخورد با نهاد ورزش نباید 
منفعلانه و منحرفانه باشد

 مدیــر حوزه های علمیه کشــور 
گفــت: برخــورد با نهــاد ورزش نه 
منفعلانه و نه منحرفانه، بلکه فعال 
مثبت باشد، متاسفانه در مواجهه 
با ایــن پدیده بــه صورت افــراط و 
تفریطی برخورد کردیم و به نظریه 
درســت مبتنی با فرهنگ بومی و 
اسلامی کمتر پرداخته شده است. 
6آیت الله علیرضا اعرافی در دیدار  7

جهانبخش محبی نیا :

هیئت دولت نیاز به بازسازی
 و ترمیم جدی دارد 

 ســخنگوی وزارت امورخارجــه 
گفــت: در ســفر هماهنگ کننده 
ابتــکارات و  بــه تهــران،  برجــام 
پیشنهادات خاصی از سوی ایران 
مطرح شده است و طرف آمریکایی 
باید تصمیم سیاسی خود را بگیرد. 
ســعید خطیب زاده در نشســت 
خبری هفتگی با خبرنــگاران که 
روز دوشنبه در وزارت امور خارجه 

نماینــده پیشــین مجلــس 
شورای اسلامی گفت: راه حل 
خروج از مشکلات اقتصادی 
آن اســت که جویبارهایی باز 
شــود تا به اقتصاد بین الملل 
متصل شــویم. وقتی جلوی 
واردات را به هر نحو می گیریم، 
حقوق مصرف کننده را رعایت 
تمــام حیثیــت  نمی کنیــم،  7
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درمسابقات قهرمانی کیوکوشین آسیا؛

کاراته کای قمی با اقتدار قهرمان آسیا شد
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به مناسبت ارتحال استاد فاطمی نیا ؛

او که دنبال گرفتن غریق بود
 ۱4۰۱ اردیبهشت   ۲6 روز  که  نیا  فاطمی  استاد 
مصادف با ۱4 شوال ۱443به لقاء الله پیوست، برای 

نسل ما، وجود نازنین و ارزشمندی بود که قلم به واقع توان توصیف و به تصویر 
کشیدن آن را ندارد.

استاد فاطمی نیا، ویژگی های متمایزی نسبت به سایر وعاظ و منبری های 
هم تراز و هم عصر خود داشت که او را در جایگاهی بعضا فراتر از اسم ها و رسم ها 

نشانده بود و بعضا سبب شده تا چشم ها و خشم ها و رشک هایی متوجه او شود.
برخی ویژگی ها در او نادر و منحصر به فرد بود و برخی را می توان صرفا در میان 
سالکان و طی طریق کردگان راه سراغ گرفت. سادگی کلام و صمیمت لحن و 
دلپذیری گویش، از او عالمی ساخته بود با مخاطبانی عام و خاص که به سرعت 
در قلب شان رخنه می کرد و تا عمق جان ایشان را متاثر می ساخت. هیچ ردی از 
ریاکاری و اغراض دنیوی و سیاسی در مشی و سلوک او هویدا نبود و این کلامش 
را نافذ و دلنشین و خالی از حب و بغض های متداول امروزی ساخته بود. سنگین 
ترینِ معارف دین و اصول اخلاقی را با زبانی صاف و بی غل و غش و با ته لهجه 
و  برای مستمعان  را دلسوزانه  معرفت  لقمه های  و  آذری ساده می کرد  شیرین 

مخاطبان و شاگران خود برمی گرفت.
هماهنگی و یک رنگی ظاهر و باطن زندگی اش و صمیمت و نرم خویی اش 
چه در منبر و چه در مرعا و منظر، منزلتی بزرگ به او داده بود که نزد مخاطب، 
خصوصا نوجوانان و جوانانِ دلزده و فراری از روحانیت و وعظ و منبر، محبوب تر 
و مورد پسندتر قرار گرفته بود. مصداق زنهار قرآنی »اتامرون الناس بالبر و تنسون 
انفسکم« نبود و میان گفتار و کردارش توازن مشهودی برقرار بود. از آن دسته نبود 
که سعدی چنین وصفشان می کرد: »هیچ از این سخنان رنگین دلاویز متکلمان 
در من اثر نمی کند به حکم آن که نمی بینم مر ایشان را فعلی موافق گفتار«، بلکه 

عالم با عمل بود.
زبان صمیمی و گیرای او که پالاییده از ناپاکی های سیاسی و غرض ورزی ها 
و خودنمایی ها و خودفروشی های شخصی و حزبی و جناحی بود، هر طفل 
گریزپایی را به مکتب او که مکتب ناب اهل بیت علیهم السلام بود می کشاند و 
هر تشنه معرفت و اخلاقی را که به امید جرعه ای پای در درس و بحث او گذاشته 
بود سیراب می کرد. در دوره ای که صدا و سیما هنوز به تصرف یک تفکر و اندیشه 
جزمی خاص در نیامده بود پربیننده ترین برنامه معارف را داشت و از هر طیفی 

مستمع و مخاطب او بودند.
استاد فاطمی نیا بیش از هرچیز، روی منبر، دغدغه روشنگری داشت. اولین بار 
که نوجوان ۱3 ساله ای بودم از او شنیدم و آموختم که دین ساده تر از آن است که 
برخی به مردم یاد داده اند و عمده از آن گریزان شده اند. او بود که عبادت و بندگی 
را قابل دست یافت و امری شدنی تصویر و جوانان زیادی را مشتاق سیر و سلوک 
کرد. مانند سلف صالح دیگر خود استاد مطهری به دنبال زدودن خرافات و اضافات 
بی حاصل و بعضا مضر به دین و مناسک دینی و عزاداری ها بود. تقریبا هرگز روضه 
باز نخواند و آن را نمی پسندید. در نقل روضه و روایات بسیار محتاط بود و ساحت 
مقدس اهل بیت علیهم السلام را بسیار پاس می داشت. بعد از قرآن، نهج البلاغه 
را بسیار گرامی می داشت و در شرح و ترویج آن کوشا بود. بسیار به »دل« اهمیت 
می داد. شاید نزد او بزرگترین گناه، دل آزردن بود. به اقربا، خصوصا به پدر و مادر و 
مراقبت از حال خواهر و برادر توصیه می کرد. به خدا پناه می برد از ظلم به خلایق و 
آن را عامل بسیاری از بدبختی ها، ناکامی ها و گرفتاری های بشر می دانست. آموزه 
هایش با توصیه هایی ساده و عملی و ملموس شروع می شد؛ اقامه نماز و ترک 
محرمات و احترام و محبت به والدین. عمده توصیه هایش این چنین بود و به دل 
نیازردن و ادای حقوق دیگران سفارش می کرد و زنهار می داد از آثار وضعی دل 
آزاری و ظلم به دیگران در زندگی شخصی و اجتماعی. از کوچک شمردن و خوار 
دیدن بندگان خدا فراوان پرهیز می داد و می گفت هیچ موجودی نباید در نظر 
آدمی بی قدر و مرتبه آید چه اینکه اساسا چنین نگاهی به بندگان و موجودات خدا 
را نیز ظلم می دانست و می گفت شاید همان که در نظر تو بی قدر می آید در نظر 
خداوند بزرگ است. برای احترام گذاشتن به دیگران و خصوصا اولیاء الله و بزرگان 
احترام بسیار قائل بود و خود چنین می کرد و به خاطر دارم که یک بار در مهدیه 
تهران تمام قد برای عزیزی از علما که وارد مجلس شد و با او محضر استادی را درک 

می کردند تمام قد ایستاد و درس عملی ادب داد.
به اساتیدش بسیار احترام می کرد و اصرار به حفظ الغیب و ذکر خیر آنها و بزرگان 
را داشت. کمتر سراغ دارم از منبری ها و وعاظ بزرگ که به اندازه او ذکر علمای 

بزرگ قبل از خود و از معاصرین را داشته باشند.
به شدت به حال مستمع توجه داشت و به خوبی ارتباط غیب و شهود را به گونه 
ای که شک و تردید و بد دلی در او ایجاد نکند برقرار می کرد و همواره می گفت 
آنچه از کرامات بزرگان می گوید با آنچه دکان داران می گویند متفاوت است و فرق 
میان آن دو بسیار است. هرگز انکار نمی کرد که نقل برخی از کرامات درست نیست 
چه اینکه شاید مستعمی با ابزار عقل آن را سنجیده، امر به محال و یا انکار کند و 
موجب تباهی و سیاهی قلب او شود و در این مواقع می گفت هم من گرفتار می 
شوم و هم مستمع. از انچه می دانست، همه را نمی گفت اما آنچه را می گفت به 
درستی می گفت و موثر بود. دغدغه آب و نان و سیاست نداشت و دنبال دستگیری 

بود و به واقع دستگیر بود و به مثابه آن حکایت شیخ اجل بود که فرمود:
صاحب دلی به مدرسه آمد زخانقاه

بشکست عهد صحبت اهل طریق را
گفتم میان عابد و زاهد چه فرق بود

تا اختیار کردی از آن این فریق را
گفت آن گلیم خویش بدر می برد ز موج

وین سعی می کند که بگیرد غریق را
دریغ و درد که چنین گوهری که مانند او دیریاب و بلکه نایاب است از دست رفت. 

خدایش بیامرزد و راهش پر رهرو باد.

پیام تسلیت رهبر انقلاب در پی درگذشت حجت الاسلام فاطمی نیا؛

اطلاعات گسترده این عالم منبعی پر فیض 
برای جوانان بود

 رهبر معظم انقلاب با صدور پیامی درگذشت عالمِ واعظ حجت الاسلام آقای حاج 
سیّدعبدالله فاطمی نیا را تسلیت گفتند. 

حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب با صدور پیامی درگذشت عالمِ 
واعظ حجت الاسلام آقای حاج سیّدعبدالله فاطمی نیا را تسلیت گفتند.

متن پیام به این شرح است:بسم الله الرحمن الرحیم
درگذشت عالمِ واعظِ درس آموز، جناب حجت الاسلام آقای حاج سیّد عبدالله 
فاطمی نیا رضوان الله علیه را به خاندان گرامی و همه ی صاحبان عزا و ارادتمندان 

و مستفیدان ایشان تسلیت عرض می کنم.
اطلاعات گسترده و بیان جذاب و لحن شیرین این عالم محترم، منبعی پرفیض 
برای جمع زیادی از جوانان و راهجویان بود و فقدان آن مایه ی تأسف و اندوه است. 
از خداوند متعال مسألت می کنم که رحمت و غفران خود را شامل حال ایشان 

فرماید و پاداش وافر به ایشان عنایت کند.
سیّدعلی خامنه ای
۲۶ اردیبهشت 1401

اخبار

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم خبرداد:

کمبود هزار مدیریار در سطح مدارس 
استان قم

از  بعد  را  پرورش استان قم شرایط مدارس و محیط خانواده ها  و  آموزش  مدیرکل 
بازگشایی حضوری بسیار بانشاط و شاداب ارزیابی کردگفت :  مدارس استان با  کمبود 

حدود هزار مدیریار مواجه است.
علیرضا رحیمی با تأکید که استان قم جزء اولین استان ها در بازگشایی حضوری بود و 
با توجه به احتمال شیوع پیک هفتم از کادر مدارس و خانواده ها به دلیل همکاری ها و 

همراهی ها در بازگشایی حضوری تشکر کرد.
وی ادامه داد: مدارس تا 3۱ اردیبهشت به صورت حضوری به فعالیت های خود ادامه 
خواهند داد و از یکم خرداد طبق مصوبه مجلس امتحانات به صورت حضوری برگزار 

خواهد شد.
رحیمی با بیان اینکه زمان سال تحصیلی افزایش نخواهد یافت، افزود: پایان سال 
تحصیلی و شروع امتحانات قانون مصوب مجلس است لذا تمدید و افزایش مدت زمان 
سال تحصیلی نیازمند دستور شورای عالی آموزش و پرورش و یا مجلس بود که با وجود 
پیشنهادات در این زمینه دستورالعملی مصوب و ابلاغ نشد بنابراین طبق قانون کلاس 

های حضوری تا 3۱ اردیبهشت خواهد بود.
رحیمی در ادامه از خانواده ها و معلمان درخواست کرد که هیچ فشار روانی به دانش 
آموزان در خصوص بحث امتحانات تحمیل نکنند چرا که بازگشت دانش آموزان از سبک 
زندگی کرونایی به وضعیت عادی نیازمند درک خانواده ها و معلمان و حتی خود دانش 

آموزان است.
وی با بین اینکه اضطراب و استرس منجر به کاهش سطح یادگیری دانش آموزان می 
شود، اظهار کرد: در تابستان برنامه های خوبی به ویژه در حوزه مسائل آموزشی و جبران 
عقب ماندگی های درسی دانش آموزان داریم و دانش آموزان و والدین به هیچ عنوان 
نگران قبولی در امتحانات خرداد ماه نباشند و در امتحانات شهریور ماه هم دانش آموزان 

فرصت جبران خواهند داشت.
مدیرکل آموزش و پرورش استان تصریح کرد: در ایام کرونا آسیب های جدی از نظر 
جسمی به دلیل تمرکز بر وسایل الکترونیکی متوجه دانش آموزان و معلمان شده از جمله 
ضعف بینایی و دیسک گردن و کمر لذا مراکز اصلاحی ما به شدت مشغول رفع مشکلاتی 

هستند که از نتایج سبک زندگی در دوران کرونا است.
وی در خصوص تبدیل وضعیت مدیر یاران افزود: اطلاعات تمام همکارانی که به عنوان 
مدیر یار در مدارس مشغول هستند جمع آوری شده چیزی حدود ۸۰۰ نفر نیروی 
خدمتگزار در سطح مدارس کم داریم و از طرفی ۱36 نفر از این نیرو ها تقاضای تبدیل 
وضعیت دارند لذا کمبود مدیر یاران به حدود هزار نیروی کار می رسد  با این حال تلاش 
می کنیم شرایط کار خدمتگزاران و مدیر یاران مدارس که حین خدمت تحصیل کردند را 

ارتقا دهیم که بتوانند از مزایای مدرک خود بهره ببرند.
رحیمی ادامه داد: نزدیک به دو ماه است بر این مسئله تمرکز داریم و به دنبال راهی 
هستیم که تا جایی که امکان دارد به ترتیب اولویت و امتیازاتی همچون تاهل، مدرک 
تحصیلی، سابقه کار نیروهای تحصیل کرده خدمتگزار مدارس را تبدیل وضعیت کنیم.  

وی با تاکید بر اینکه ملاک فعالیت مدارس و امتحانات صرفا کتاب های درسی است، 
عنوان کرد: با توجه به اینکه در طول مدت شیوع کرونا و آموزش های غیر حضوری دانش 
آموزان به شدت از فضای مجازی آسیب دیدند به معلمان توصیه می کنیم فعالیت هایی 
را به دانش آموزان ارائه دهند که ارتباط آن ها با فضای مجازی کم و بر کتاب های درسی 

متمرکز شوند.
رحیمی در خصوص افزایش بازنشستگان آموزش و پرورش در سال آینده بیان کرد: 
3۵ هزار نفر از طریق برگزاری آزمون جذب شدند که به زودی کار مصاحبه این افراد تمام 
و اعلام نتیجه می شود از طرفی ۲۵ هزار نفر از طریق دانشگاه فرهنگیان وارد می شوند 
و بخشی از این کمبود هم با حضور همکاران در قالب همکاری غیر موظف با سقف ۱4 

ساعت در هفته جبران می شود.
در خصوص شهریه مدارس غیر انتفاعی تاکید کرد: خانواده ها و مدیران و موسسان 
مدارس غیر انتفاعی در این زمینه تابع قانون باشند همان طور که والدین از مبالغ دریافتی 
گلایه مند هستند مدارس غیر انتفاعی هم از عدم پرداخت شهریه ها با وجود قسط بندی 

گلایه هایی دارند لذا تقاضا می کنیم که هر دو طرف تعهد خود را اجرایی کنند.
 

استاندار قم:

روابط عمومی ها در اصلاح روند غلط 
حاکم بر اقتصاد کشور نقش آفرینی کنند

 استاندار قم در پیامی به مناسبت روز روابط عمومی و ارتباطات گفت: روابط عمومی ها 
به عنوان یک رسانه تاثیرگذار در راستای اصلاح روندهای غلط حاکم بر اقتصاد کشور و 
بهبود معیشت مردم به ویژه طرح بسیار اساسی و مبتنی بر عدالت" مردمی سازی نظام 

پرداخت یارانه ها" نقش آفرین باشند. 
به گزارش روز دوشنبه روابط عمومی استانداری قم، در متن پیام سید محمد تقی 
شاهچراغی آمده است: فرا رسیدن » ۲۷اردیبهشت«روز ملی ارتباطات و روابط عمومی را 
به فعالان و تلاش گران این عرصه و همه کسانی که در مسیر ایفای رسالت خطیر گردش 
سریع، صحیح و اثر بخش اطلاعات و تسهیل تعاملات اجتماعی گام بر می دارند تبریک 
عرض می نمایم. این نامگذاری فرصتی ارزنده و مغتنم برای آسیب شناسی راه های طی 
شده از ابتدای تأسیس روابط عمومی در کشور، ارزیابی وضعیت موجود و ترسیم چشم 
انداز و افقی روشن تر در راه کمک به رشد و بالندگی و پویایی بیش از پیش این نهاد مدنی 

است.
به  موسوم  عصر  در  و  امروز  دردنیای  شک  بدون  داده است:  ادامه  پیام  دراین  وی 
ارتباطات، روابط عمومی با مجموعه ای از وظایف و نقش های کلیدی و تخصصی، 
فراتر از یک واحد سازمانی و اداری شناخته می شود و در کنار رسانه ها و به عنوان 
آئینه تمام نمای مطالبات و حلقه اتصال و پیوند بین مردم با حاکمیت، نقش مهم و بی 
بدیلی را در زمینه آگاه سازی و تنویر افکار عمومی نسبت به خدمات و دستاوردهای 
دولت و نظام اسلامی واعتماد آفرینی و دمیدن روح امید و نشاط و خودباوری در جامعه 

بر عهده دارد.
پیام حاکیست: امید است در سالی که از سوی رهبر معظم انقلاب اسلامی به نام 
»تولید، دانش بنیان و اشتغال آفرین« مزین شده است روابط عمومی ها به عنوان یک 
رسانه تأثیرگذار و گفتمان ساز، بتوانند در راستای تحقق این مطالبه مهم، همچنین 
تبیین و روشنگری اقدامات، راهبردها و تصمیمات جهادی و شجاعانه دولت برای اصلاح 
روندهای غلط حاکم بر اقتصاد کشور و بهبود معیشت مردم به ویژه طرح بسیار اساسی و 
مبتنی بر عدالت" مردمی سازی نظام پرداخت یارانه ها" نقش آفرین بوده و با اقناع درست 
و هوشمندانه و جلب مشارکت و همراهی مردم و نخبگان، مسیر اجرای این طرح را هموار 

نمایند.
شاهچراغی در پایان بیان کرده است: ضمن گرامیداشت روز روابط عمومی و ارتباطات و 
تقدیر و تشکر از زحمات تلاش گران این عرصه در استان قم، توفیقات روزافزون آنان را در 
راه ایفای شایسته وظایف و ماموریت های محوله و ارتقاء جایگاه حرفه ای روابط عمومی از 

درگاه خداوند منان مسالت دارم.

معاون فرهنگی اداره کل تبلیغات اسلامی قم:

مکتب امام راحل در ۳۰۰ مسجد قم
 تبیین می شود

 معاون فرهنگی اداره کل تبلیغات اسلامی استان قم با تاکید بر اینکه تبیین مکتب امام 
راحل جز اولویت های نظام اسلامی است گفت: در ایام سالگرد ارتحال حضرت امام در 

3۰۰ مسجد قم به این موضوع پرداخته می شود، و اعزام مبلغان نیز داریم. 
حجت الاسلام حسن علیمحمدی روز دوشنبه در جلسه ستاد بزرگداشت سالگرد 
حضرت امام و قیام ۱۵ خرداد در سالن جلسه های شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی 
قم افزود: بهترین گفتمان سازی در قالب جهاد تبیین، معرفی ابعاد شخصیتی امام راحل 

است.
وی ادامه داد: همزمان با سی وسومین سالگرد ارتحال حضرت امام قرار است تا در 3۰۰ 
مسجد قم به صورت متمرکز به این موضوع پرداخته شود، و روحانیان و مبلغانی را نیز به 

مساجد اعزام خواهیم کرد.
معاون اداره کل تبلیغات اسلامی قم بیان داشت: در این خصوص یک محتوایی نیز در 

قالب پرده خوانی به صورت نرم افزار در دست تهیه است.
علیمحمدی با اشاره به دیگر برنامه های فرهنگی و معرفتی که برای ایام سالگرد حضرت 
امام تدارک دیده شده خاطرنشان کرد: در موضوع تبیین و معرفی ابعاد شخصیتی 
مبلغان  پرتجمع،  مراکز  و  بوستان ها  در  همچنین  اسلامی،  انقلاب  کبیر  بنیانگذار 

تخصصی حضور پیدا می کنند.
وی با بیان اینکه به همت روابط عمومی اداره کل تبلیغات اسلامی استان بروشوری 
برای معرفی ابعاد شخصیتی امام، تهیه و توزیع می شود گفت: عمده برنامه های این ایام با 

رویکرد نسل جوان و در قالب های نوین، جذاب و مخاطب پسند می باشد.

رئیس قوه قضاییه با اشاره به اجرای طرح ملی توزیع عادلانه یارانه ها گفت: این 
طرح در زمره مصوبات مجلس و به منزله قانون است و دولت، موظف به اجرای آن 
شد و هر میزان تاخیر در اجرا و اتخاذ تصمیم در مورد ارز ترجیحی، دارای پیامدهای 

نامطلوب برای اقتصاد کشور و معیشت مردم بود. 
 ۲6 دوشنبه  روز  محسنی اژه ای،  غلامحسین  والمسلمین  حجت الاسلام 
اردیبهشت در نشست شورای عالی قوه قضاییه صمیمانه از شکیبایی، بصیرت، 
زمان شناسی و همراهی مردم با دولت در راستای پیشبرد اصلاحات اقتصادی 
و توزیع عادلانه یارانه ها تقدیر کرد و افزود: دشمنان و بدخواهان مردم و نظام به 
عملیات روانی و سایر شگردهای خود برای تحت تاثیر قرار دادن اذهان مردم درباره 
اجرای طرح مرتبط با ارز ترجیحی امید بسته بودند اما مردم بصیر و زمان شناس 

ما با همراهی و مساعدت خود به دولت، نقشه های دشمنان را نقش بر آب کردند.
محسنی اژه ای به تبیین و تشریح مقوله اصلاحات اقتصادی و نیاز مبرم کشور به 
عملیاتی سازی و پیشبرد طرح های اصلاح گرایانه در حوزه اقتصاد به نفع معیشت 
مردم پرداخت و با برشمردن مواردی مانند اصلاح ساختار بودجه، کنترل تورم و 
نقدینگی، ارتقای عدالت اجتماعی و ساماندهی مقولات ارزی که همه صاحبنظران 
و نخبگان حوزه اقتصاد و حکمرانی بر تحقق و اجرای آنها تاکید دارند، مشخصاً به 
موضوع اجرای طرح مرتبط با ارز ترجیحی و اتخاذ تصمیم درخصوص ارز ترجیحی 

اشاره کرد.
رئیس عدلیه تصریح کرد: همه صاحبنظران و نخبگان بر اجرای طرح ملی مرتبط 
با ارز ترجیحی و اتخاذ تصمیم درخصوص ارز ترجیحی تاکید داشتند البته ممکن 
است درباره چگونگی و زمان اجرای این طرح اختلاف نظرهایی وجود داشته باشد.
قاضی القضات با تاکید بر اینکه عموم مردم به سهم خود باید از انفال و بیت المال 
بهره مند باشند، یکی از مزایای اجرای طرح مرتبط با ارز ترجیحی را ارتقای عدالت 
اجتماعی و بهره مندی بیشتر دهک های پایین درآمدی جامعه دانست و این مهم 
را نیز یادآور شد که باید در راستای تحقق هرچه بیشتر عدالت اجتماعی گام های 

بیشتر و بلندتری برداشته شود.
قدردانی از تلاش دولتمردان برای پیشبرد اصلاحات اقتصادی به نفع معیشت 

مردم
محسنی اژه ای از تلاش شبانه روزی دولتمردان در راستای پیشبرد اصلاحات 
اقتصادی به نفع معیشت مردم قدردانی و تاکید کرد که قوه قضاییه تمام قد و 
همه جانبه در اجرا و پیشبرد طرح مرتبط با ارز ترجیحی به دولت کمک و مساعدت 

خواهد کرد.
رئیس قوه قضاییه به افرادی که قصد برهم زدن آرامش روانی مردم و امنیت جامعه 

را دارند هشدار داد که با آنها مطابق قانون برخورد بازدارنده خواهد شد.
قاضی القضات افزود: همه دستگاه های نظامی، انتظامی، امنیتی و از جمله قوه 
قضاییه باید در راستای کمک به پیشبرد اصلاحات اقتصادی به نفع معیشت مردم، 
همه تدابیر لازم را اتخاذ کنند تا آرامش و امنیت مردم به موزات اجرا و عملیاتی سازی 

این طرح، بر هم نخورد.
نقش رسانه ها در تنویر افکار عمومی و آگاهی بخشی به مردم

رئیس قوه قضاییه در بخشی از اظهارات خود ضمن تسلیت رحلت عالم وارسته 
و مبلغ معارف اهل بیت عصمت و طهارت آیت الله فاطمی نیا، با اشاره به در پیش 
بودن روز ارتباطات و روابط عمومی، نقش رسانه ها و روابط عمومی دستگاه ها را  در 

تنویر افکار عمومی و آگاهی بخشی به مردم بسیار خطیر دانست.
و روابط عمومی ها دارای کارکرد دوسویه  افزود: رسانه ها  رئیس دستگاه قضا 
هستند؛ هم منعکس کننده اقدامات و عملکرد دستگاه های مختلف هستند و هم 
به انعکاس نقطه نظرات، انتقادات، پیشنهادات و مطالبات مردم مباردت می ورزند 
و از این منظر در تعالی و ارتقای دستگاه های حاکمیتی و دولتی نقش ویژه ای ایفا 

می کنند.
در  عمومی ها  روابط  و  رسانه ها  ویژه  نقش  و  کارکرد  تبیین  به  عدلیه  رئیس 
خنثی سازی عملیات روانی و ایذایی دشمن پرداخت و به طور مشخص به تلاش 
مذبوحانه رسانه های معاند و بدخواهان نظام و مردم ایران برای مغشوش کردن 
اذهان مردم در مدت اخیر در ارتباط با اصلاحات اقتصادی دولت و اجرای طرح 

ملی توزیع عادلانه یارانه ها اشاره کرد.
ماموریت دادستان کل کشور در مقابله با تصرف اراضی ملی

محسنی اژه ای به مقوله مهم  صیانت از بیت المال در حوزه مقابله با تغییر کاربری 

اراضی و تصرفات بستر و حریم رودخانه ها و اقدامات اثرگذار صورت گرفته در این 
حوزه با همکاری دولت و دستگاه قضا اشاره کرد و به دادستان کل و دادستان های 
سراسر کشور دستور داد که مقوله مقابله با تصرف اراضی ملی و منابع طبیعی و 
تغییر کاربری اراضی زراعی و کشاورزی که از موضوعات چالش برانگیز برای کشور 
و جامعه است با جدیت دنبال کنند و اجازه ندهند که مسائل روز باعث غفلت از 

پیگیری این مقوله مهم مرتبط با حقوق عامه شود.
ساماندهی امور بنادر و گمرکات رها نشود

رئیس عدلیه با مثبت ارزیابی کردن اقدامات حوزه ساماندهی فرایندهای صادرات 
و واردات از جمله ثبت  سفارش ها، تخصیص ارز، تخلیه محموله کشتی ها در بنادر و 
گمرکات و ارسال به موقع آنها به نقاط مختلف کشور، ساماندهی انبارهای گمرکات 
و بنادر و کالاهای متروکه، تصریح کرد: همچنان در برخی از بنادر و گمرکات کشور 
اشکالات و آسیب هایی وجود دارد که این اشکالات و آسیب ها فسادزا هستند و 
موجبات تضییع بیت المال را فراهم می آورند بنابراین باید برای رفع این آسیب ها و 
انسداد منافذ فسادزا در این حوزه اقدامات مجدانه هم از سوی دستگاه قضا و هم 

از سوی دولت ادامه یابد و نباید موضوع ساماندهی امور بنادر و گمرکات رها شود.
»کوتاه کردن فرایند دادرسی« و »کاستن از عناوین متعدد و کثیر مجرمانه« دو 
دستور مشخصی بود که رئیس قوه قضاییه به معاون راهبردی و معاون حقوقی 

دستگاه قضا صادر کرد.
محسنی اژه ای یادآور شد: اکنون که نمایندگان مجلس با فضای ایجاد شده 
برای آنها و بازدیدها از مراکز و مراجع قضایی با  سختی کار همکاران قضایی آشنا 
شده اند، بهترین فرصت برای پیشبرد اموری نظیر»کوتاه کردن فرآیند دادرسی« و 

»کاستن از عناوین متعدد و کثیر مجرمانه« است.
رئیس عدلیه افزود: چنانچه زمان مسئولیت نمایندگان مجلس یازدهم به پایان 
برسد و مجلس بعدی مستقر شود، فقط یک سال زمان نیاز است که اذهان اعضای 
مجلس جدید را بر ضرورت عملیاتی شدن موضوعاتی نظیر»کوتاه کردن فرآیند 

دادرسی« و »کاستن از عناوین متعدد و کثیر مجرمانه« جلب کنیم.
ضرورت برخورد محترمانه با خانواده زندانیان و محکومان

محسنی اژه ای به ضرورت برخورد محترمانه با خانواده زندانیان و محکومان اشاره 
کرد و گفت: حتی اگر فردی به واسطه ارتکاب جرمی مستحق مجازات سنگین نیز 
باشد باید با خانواده او برخورد محترمانه و مناسب داشت و باید میان این فرد مجرم 
و خانواده اش تمییز قائل شد بنابراین مسئولان ذیربط در دستگاه قضایی به این 

مهم توجه جدی داشته باشند.
رئیس قوه قضاییه خطاب به قضات و مسئولان ذیربط در مراجع مختلف 
قضایی تاکید کرد که در صدور احکام و قرارها نهایت دقت نظر و انطباق با موازین 
قانونی را اعمال کنند و امور را به گونه ای پیش ببرند که احکام و قرارهای صادره 
از ناحیه آنها بدون نقص باشد و در مراجع بالاتر قضایی با کمترین میزان نقض 

همراه شود.
»تحصیل دلیل و تکمیل تحقیقات قبل از احضار متهم یا متهمان«؛ تذکر دیگری 
بود که قاضی القضات خطاب به مسئولان ذیربط قضایی صادر کرد و آنها را از احضار 
و بازداشت متهم یا متهمان قبل از تحصیل دلیل و به صرف وجود یک گزارش 
برحذر داشت؛ وی البته برخی مسائل خاص امنیتی را از این مقوله مستثنی کرد.

رئیس قوه قضاییه:

تاخیر در اجرای طرح اصلاح اقتصادی پیامدهای نامطلوب داشت

 معاون اول رئیس جمهور با اشاره به اینکه با متخلفان 
اجرای طرح توزیع عادلانه یارانه باید به شدت برخورد 
شود، گفت: سوءاستفاده از شرابط موجود و تخلف در 
زمانی که تحول بزرگ اقتصادی در کشور در جریان 

است، به هیچ وجه قابل قبول نیست. 
»محمد مخبر« روز دوشنبه 26 اردیبهشت در بازدید 
از »مرکز پاسخگویی یکپارچه ۱۲4« وزارت صمت که با 
همراهی »سیدرضا فاطمی  امین« وزیر صنعت، معدن 
و تجارت انجام شد، با توضیحات مسئولان مربوطه 
از روند ثبت و پیگیری شکایات مردمی از واحدهای 
صنفی متخلف و همچنین سامانه یکپارچه مدیریت 

بازرسی )سیمبا( مُطّلع شد. 
سامانه پاسخگویی ۱۲4 وزارت صمت با 4۰ اپراتور 
در تهران و بیش از 3۲۰ نفر در سطح کشور، در دو 
از  مردمی  دریافت شکایت  آماده  و شب  نوبت صبح 
اصناف متخلف در زمینه های گرانفروشی، کم فروشی 
و احتکار است که پس از اجرای طرح مردمی سازی و 
توزیع عادلانه یارانه ها رسیدگی به شکایات مردم در 

سریعترین زمان ممکن رسیدگی و بررسی می شود.
این سامانه در حال حاضر با افزایش ساعات کاری 
و فعالیت خود، به طور میانگین روزانه 4۵ هزار تماس 

تلفنی و شکایت مردمی را ثبت و پیگیری کرده است.
معاون اول رئیس جمهور سپس با حضور در اداره 
کل تعزیرات حکومتی استان تهران و با همراهی »امین 
از شعب مختلف  حسین رحیمی« وزیر دادگستری 
در این سازمان بازدید کرد و در گفت وگو با قضات و 
رؤسای شعب این سازمان در جریان نحوه رسیدگی به 

پرونده های متخلفان صنفی قرار گرفت. 
رؤسای  با  نشستی  در  بازدیدها  این  از  پس  مخبر 

شعب سازمان تعزیرات حکومتی با قدردانی از زحمات 
و تلاش های انجام شده همه دستگاه ها در روزهای 
گذشته و به ویژه پس از اجرای طرح مردمی سازی و 
توزیع عادلانه یارانه ها گفت: اجرای این طرح یک تغییر 
ریل اقتصادی و تحول بزرگ در اقتصاد کشور بود که 
ممکن است این اقدام بزرگ، اساسی و بنیادی باعث 

ایجاد زحماتی هم برای برخی مردم شده باشد.
وی با تأکید بر اینکه این دوره انتقال و گذار اقتصادی 
در  مردم  و  دولت  همدلی  و  همراهی  همکاری،  با 
حال انجام است، خاطر نشان کرد: این طرح بزرگ 
اقتصادی یک الزام قانونی بود که باید بر اساس بودجه 
سال ۱4۰۰ در سال گذشته انجام می شد که با مجوز 
مقام معظم رهبری اجرای آن تا پایان سال قبل به تأخیر 
افتاد و بنا بود تا در سال جاری ارز ترجیحی از بودجه 
دولت حذف شود و در ازای آن یارانه به مردم اختصاص 

یابد. 
معاون اول رئیس  جمهور خاطرنشان کرد: در این 
طرح، ارز ترجیحی به ریالی تبدیل می شود و از اول 
زنجیره و پرداخت به وارد کنندگان به انتهای زنجیره که 

مردم و مصرف کنندگان هستند، انتقال می یابد. 
مخبر با تأکید بر اینکه با اجرای این طرح از رانت و 
تخلفات جلوگیری می شود، به برخی مشکلات پیش 
آمده در روزهای گذشته و افزایش قیمت ها و چگونگی 
توزیع کالاهای اساسی در کشور اشاره کرد و اظهار 
داشت: تخلف امری ناپسند است که باید با متخلفان 

با شدت برخورد کرد.
وی افزود: گاهی یک تخلف جرمی مضاعف محسوب 
می شود چون در جریان یک تحول بزرگ اقتصادی در 
به طور طبیعی اختلاف قیمت در کالاها  کشور که 

از  عده ای  می آید،  بوجود  مردم  برای  نگرانی هایی  و 
شرایط موجود سوءاستفاده می کنند که در این مقطع 

حساس، تخلفات به هیچ عنوان قابل تحمل نیست. 
برخورد با متخلفان باید بازدارنده باشد

با  باید  اینکه  بر  تأکید  با  رئیس جمهور  اول  معاون 
متخلف طوری برخورد کرد که تخلف به صرفه نباشد، 
تصریح کرد: باید رسیدگی به گزارشات و محکومیت 
متخلفان بازدارنده باشد و نظارت، کنترل و جریمه ها 

مؤثر واقع شود.
تعزیرات  سازمان  شعب  رؤسای  به  خطاب  مخبر 
حکومتی خواست تا در روزهای آینده با تمام توان و 
یک اقدام جهادی به پرونده متخلفان رسیدگی کنند تا 

آرامش و انضباط بر بازار حاکم شود. 
وی ادامه داد: آشفتگی در بازار بیشتر از گرانی مردم 
را آزار می دهد و معمولا تخلفات به دلیل نبود نظارت و 

رسیدگی انجام می شود. 
قیمت نان نباید یک ریال تغییر کند

معاون اول رئیس جمهور اضافه کرد: در حال حاضر 
بیش از نیاز مردم، روغن، مرغ و تخم مرغ  پیش بینی 
شده و حتی کمتر از قیمت بازار مرغ و تخم مرغ عرضه 
می شود و علت آن فراوانی است و همچنین تا روزهای 
آینده وضعیت روغن در کشور نیز حالت عادی پیدا می 

کند. 
مخبر با اشاره به برخی مشکلات و مسایل پیش آمده 
در خصوص وضعیت نان در کشور تأکید کرد: تخلفات 
در موضوع نان به هیچ عنوان قابل تحمل نیست چرا که 
دولت هیچ تغییری در قیمت، یارانه و نحوه فروش نان 
نداده است و قیمت نان نباید یک ریال تغییر کند که در 

غیر این صورت تخلف انجام شده است. 

معاون اول رئیس جمهور :

باید با متخلفان اجرای طرح توزیع عادلانه یارانه به شدت برخورد شود

رئیس جمهور در بازدید از نمایشگاه صنعت نفت، گفت: ۷۰ درصد تجهیزات 
صنایع نفت، پتروشیمی و گاز مورد نیاز را متخصصان و شرکت های ایرانی در داخل 

کشور تولید می کنند، اما نباید به این نقطه اکتفا کرد.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی، روز دوشنبه ۲6 اردیبهشت در بازدید از بیست 
و ششمین نمایشگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی با بیان این که در 
سال های اخیر در صنعت نفت کشور، کار های خوبی در راستای ارتقای فعالیت های 
فناوری پایه و علم پایه دنبال می شود، اظهار داشت: شرکت های فعال در عرصه 
صنعت نفت، اقداماتی در این راستا آغاز کرده اند که باید این روند سرعت بیشتری 

بگیرد.
 رئیس جمهور با تأکید بر ضرورت ضمیمه شدن دانایی به توانایی، گفت: اگر 
دانایی ها و دانش، ضمیمه توانمندی ها شود، می توان کار قابل ارائه در بازار های 

داخل و خارج ارائه کرد. 
دکتر رئیسی با بیان این که نمایشگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی 
ایران از رویداد های مهم صنعتی در کشور است، تصریح کرد: از همه دست اندرکاران، 
وزیر نفت و شرکت هایی که فعالانه در این نمایشگاه حضور یافته اند و محصولات خود 
را عرضه کردند، قدردانی می کنم و امیدوارم در آینده شاهد توسعه کمی و کیفی 

بیشتری در این صنعت باشیم.
 رئیس جمهور درباره ارزیابی خود از سطح کیفی و کمی این نمایشگاه گفت: 
گزارش هایی که به بنده رسیده است و گفتگو هایی که در جریان این بازدید با 
مسئولان غرفه ها داشتم، حاکی از آن بوده که پیشرفت خوبی به ویژه در عرصه کیفی 

صورت گرفته است و این موضوع، آینده بسیار روشنی را نوید می دهد.
از کشور های مهم  ایران یکی  این که جمهوری اسلامی  بیان  با   دکتر رئیسی 
کرد:  تصریح  است،  جهان  در  پتروشیمی  محصولات  و  گاز  نفت،  صادرکننده 
متخصصان کشورمان در این حوزه حرف های بسیاری برای گفتن دارند. این که ۷۰ 
درصد تجهیزات صنایع نفت، پتروشیمی و گاز مورد نیاز را متخصصان و شرکت های 
ایرانی در داخل کشور تولید می کنند، بسیار مایه خوشحالی و امیدوارکننده است، 

اما نباید به این نقطه اکتفا کرد.
 رئیس جمهور گفت: در کنار توسعه کیفی، توسعه کمی صنایع نفت، گاز، 
پالایش و پتروشیمی می تواند از یک سو به ایجاد اشتغال به خصوص در عرصه 
فعالیت های دانش بنیان کمک کند و از سوی دیگر، ظرفیت های صادراتی کشور را 
افزایش دهد. متوقف شدن در وضعیت فعلی و غفلت از توسعه های کمی و کیفی، 

خطا است.

رئیس جمهور در نمایشگاه صنعت نفت:

۷۰ درصد تجهیزات و نیازمندی های صنعت نفت در داخل کشور تأمین می شود 

محمدرضانوروزپور*
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آشنایی با بیماری آبله میمون

آیا می دانستید که مطالعه کردن به نفع سلامت روانتان است؟ مطالعه از 
راه های گوناگونی سلامت روان را تحت تأثیر قرار می دهد اما متأسفانه علاقه 

به کتاب و مطالعه در میان نسل های جدیدتر کم رنگ شده است.
در طول تاریخ بشر، هیچ وقت مثل امروز دسترسی به کتاب و مطالعه ساده 
نبوده است. در دنیای امروز شما می توانید تنها با چند کلیک، روی صفحه 
اسکرین به هزاران هزار موضوع و مطلب برای مطالعه و آموزش دست پیدا 

کنید؛ از ادبیات و فلسفه گرفته تا روان شناسی و علوم و ... .
دهه هاست که کارشناسان از مطالعه به عنوان یک درمان مکمل در کنار 
مانند  روانی،  و  روحی  ناهنجاری های  از  برخی  کنترل  برای  اولیه  درمان 

افسردگی و اضطراب استفاده می کنند.
در واقع اصطلاح »بیبلیوتراپی« یا کتاب درمانی شهرت زیادی پیدا کرده 
است و در آن از کتاب ها به عنوان یک منبع درمانی استفاده می کنند. در مورد 
کودکان نیز این شیوه می تواند مفید باشد، زیرا شواهد نشان داده اند مطالعه 

بر اعتمادبه نفس و سلامت روان اثر قابل توجهی می گذارد.
آمار افسردگی و اضطراب در میان جمعیت عموم به سطح نگران کننده ای 
رسیده است و در میان این آمار، تعداد کودکان و جوانان نیز بسیار زیاد است؛ 
بنابراین مطالعه می تواند کمک بزرگی به پیشگیری یا کاهش این عوارض 

روحی بکند.
مطالعه عمرتان را زیاد می کند

مطالعه ای در سال ۲۰۱6 دریافت افرادی که عادت به مطالعه دارند 

در مقایسه با آنهایی که عادت به مطالعه ندارند بیشتر عمر می کنند. 
در واقع کارشناسان دریافته اند اثر مثبتی که مطالعه بر قدرت ادراکی 
فرد می گذارد به صورت ۲3 ماه طول عمر بیشتر در مقایسه با کسانی 
که فقط گاهی روزنامه یا مجله )نه کتاب( می خوانند خودش را نشان 

می دهد.
شما از طریق مطالعه با عقاید و اصولی آشنا می شوید و درس هایی می گیرید 
که می توانید آنها را در زندگی واقعی خود به کار ببرید. در نتیجه تصمیم های 
بهتری می گیرید، دچار خیلی از مشکلات نمی شوید و بهتر می توانید از 
فرصت های زندگی تان بهره ببرید. همهٔ این اتفاقات خوب بر سلامت جسم 
و روان و به طورکلی کیفیت زندگی تان اثر می گذارند. پس عجیب نیست که 

مطالعه عمرتان را طولانی تر کند!
مطالعه سبب بهبود ارتباطات مغزی تان می شود

پژوهشی که در سال ۲۰۱۸ منتشر شد دریافت بچه هایی که بسیار مشتاق 
مطالعه کتاب بودند، ارتباطات مغزی بیشتری داشتند. این تحقیق که شامل 
بچه های ۸ تا ۱۲ساله می شد نشان داد ارتباطات در قسمت های ادراکی، 
بصری و کنترل زبان در نیمکره چپ مغز افزایش یافته بود؛ بنابراین عادت به 

مطالعه می تواند نواحی مربوط به پردازش زبان و بینایی را تقویت کند.
اما این تمام ماجرا نیست؛ کارشناسان در تحقیقات خود متوجه شده اند 
بیشتر  مطالعه  زمان  در  کودکان  مغزی  ارتباطات  که  همان طور  درست 
می شود، وقتی بچه ها همان مدت زمان را در مقابل کامپیوتر و تبلت و موبایل 

می گذرانند ارتباطات مغزی شان کاهش می یابد.
این قیاس و تضاد، نتایج مهمی به ما می دهد؛ کارشناسان به طورقطع 
دریافته اند کاهش مدت زمان استفاده از انواع اسکرین ها و جایگزین کردن 

آن با مطالعه طی سنین مهم رشد، واقعاً ضروری است.
شما از طریق مطالعه با عقاید و اصولی آشنا می شوید و درس هایی می گیرید 
که می توانید آنها را در زندگی واقعی خود به کار ببرید. در نتیجه تصمیم های 
بهتری می گیرید، دچار خیلی از مشکلات نمی شوید و بهتر می توانید از 

فرصت های زندگی تان بهره ببرید
مطالعه، همدلی تان را بیشتر می کند

کند.  قوی تر  را  همدلی تان  حس  خواندن  کتاب  نمی کردید  فکر  شاید 
محققان دریافته اند مطالعهٔ کتاب، خصوصاً کتاب های داستانی تخیلی، 
همدلی ما را نسبت به دیگران بیشتر می کند. تحقیقات دیگری که در همین 
زمینه انجام شده اند نشان می دهند همدلی بیشتر به معنی رشد بیشتر جنبهٔ 
اجتماعی انسان، بهبود روابط درون فردی و سازگاری و هماهنگی بیشتر با 

بقیه است.
همدلی یعنی اینکه بتوانید احساسات و افکار دیگران را دریافت و درک 
کنید. تئوری ارائه شده می گوید کسی که داستان تخیلی می خواند، 
با ایده ها، رفتارها و ارزش های شخصیت های داخل کتاب تا سطحی 
ارتباط برقرار می کند که می تواند تمام این معیارها را به زندگی واقعی اش 
تا با خودتان و دیگران همدل تر  انتقال بدهد. پس کتاب بخوانید  نیز 

شوید!
مطالعه جلوی افت قدرت ادراکی مغزتان را می گیرد

هرچند هنوز نتایج قطعی در این مورد ارائه نشده است و مطالعات همچنان 
ادامه دارند؛ اما شواهدی مبنی بر این موجودند که مطالعه می تواند مغز را 
در برابر افت قدرت ادراکی اش مقاوم کند؛ مثلًا کارشناسان می گویند تقویت 
فعالیت ادراکی مغز در سنین کودکی که مثلًا از طریق مطالعه ایجاد می شود، 

با افت کمتر قدرت ادراکی مغز در سنین بالا ارتباط دارد.
مطالعه نوعی ورزش برای مغز است؛ ورزشی که می تواند سلامت عملکرد 
ادراکی مغز افراد بزرگسال را حفظ کند. پس کتاب بخوانید و به کتاب خواندن 
عادت کنید تا احتمال ابتلا به زوال عقل و آلزایمر و دیگر عوارض مغزی را 

کاهش دهید.
مطالعه استرستان را تسکین می دهد

شواهدی وجود دارد که مطالعه به عنوان یک عادت می تواند استرستان 
را کم کند. اثرات مطالعه بر میزان استرس مشابه اثرات یوگا و سرگرمی بر 
استرس است. 3۰ دقیقه مطالعه واقعاً می تواند شما را آرام کند، پس علاوه 
بر اینکه یک نوع سرگرمی است، تکنیکی برای کاهش استرس نیز می تواند 

باشد.
مطالعه با تفکر انتقادی که در شما ایجاد می کند

 به نفع سلامت روانتان است
مطالعه می تواند طرز فکر انتقادی را به شما یاد بدهد. تفکر انتقادی عبارتی 
است که دهه هاست که در تمام دنیا در برنامه های آموزشی وجود دارد. تفکر 
انتقادی یعنی اینکه شما بتوانید جملات و گفته هایی را که به عنوان واقعیت 
و حقیقت تلقی می شوند، بر اساس تجزیه وتحلیل درست زیر سؤال ببرید و 

به چالش بکشید.

یک متخصص طب ایرانی :مطالعه کردن سلامت روانتان را تقویت می کند

چطور دچار »نفخ معده« نشویم؟ 

متخصص طب ایرانی گفت: کنترل نفخ معده با کنترل عادات غذایی اتفاق 
می افتد؛ یعنی نخوردن آب، مایعات و سالاد همراه غذا؛ البته منظور این نیست که 

مایعات و دوغ و ماست مصرف نکنیم بلکه باید با غذا میل نشود. 
لیلا شیربیگیدرباره »نفخ معده و راه جلوگیری از آن«،بیان داشت: کنترل نفخ 
معده با کنترل عادات غذایی اتفاق می افتد؛ یعنی نخوردن آب، مایعات و سالاد 
همراه غذا؛ البته منظور بنده این نیست که مایعات و دوغ و ماست مصرف نکنیم 

بلکه باید با غذا میل نشود.
وی با بیان اینکه بهترین زمان خوردن مایعات یک ساعت قبل و یک ساعت بعد 
از غذا است خاطرنشان کرد: باید از خوردن موادغذایی مختلف در یک وعده 
جلوگیری کنیم؛ یعنی برای نمونه در یک وعده غذایی پلو، خورشت و سوپ را 

همزمان با مخلفات دیگر نخوریم؛ به عبارتی رنگ سفره کمرنگ شود.
این متخصص طب ایرانی متذکر شد: به بیان دیگر نباید همه این مواد غذایی را 
با هم مصرف کنیم؛ چرا که روی هم خوردن غذاها باعث ضعف هضم می شود و 

وقتی این اتفاق بیفتد ایجاد نفخ خواهد شد.
شیربیگی ابراز داشت: از دیدگاه طب ایرانی آبکش کردن برنج و بعد از آن اضافه 
کردن ادویه هایی مثل زیره، زعفران و ادویه های گرمی که می تواند کیفیت برنج را 

اصلاح کند مؤثر بوده؛ ضمن اینکه کم کردن حجم برنج نیز مفید است.
وی تصریح کرد: از دیدگاه طب ایرانی خوردن نان بیشتر از خوردن برنج پیشنهاد 
می شود؛ البته باید حجم هر دوی این موادغذایی را کم کرد تا معده فرصت هضم 

پیدا کرده و نفخ اتفاق نیفتد.
این متخصص طب ایرانی با بیان اینکه نکته مهم در جلوگیری از نفخ این است که 
یبوست نداشته باشیم،گفت:  هرچه یبوست بیشتر باشد نفخ بیشتر اتفاق می افتد 
و به خاطر همین توجه به لینت مزاج یکی از نکات مهم در جلوگیری از نفخ معده 

است.
 

متخصص طب سنتی مطرح کرد؛

مواد غذایی جبران کننده فقر آهن

یک متخصص طب سنتی مواد غذایی جبران کننده فقر آهن و پرهیزات غذایی 
زنان باردار را تشریح کرد.

به مواد غذایی جبران کننده فقر آهن اشاره و تصریح کرد:  یارقلی  علیرضا 
گوشت قرمز، ماهی، جگر و زرده تخم مرغ، سبزیجات با برگ تیره، عدس، لوبیا، 
جوانه های غلات، شیره های توت، انگور، خرما و میوه های خشک مانند برگه 

زردآلو از جمله موادی هستند که جبران کمبود آهن بدن را می کنند.
وی همچنین به منابع تأمین ویتامین K بدن اشاره کرد و افزود: کاهو، کلم و 
گل کلم، اسفناج، گوجه فرنگی، کرفس، جعفری، لوبیا سبز، نخود سبز، شلغم و 

شاهی نیز از جمله این منابع هستند.
یارقلی در خصوص مواد غذایی که کمبود ویتامین E بدن را تأمین می کنند، 
تأکید کرد: گندم، تخمه آفتابگردان، دانه سویا، روغن های گیاهی، کلم بروکلی، 

اسفناج، دانه های غلات و تخم مرغ نیز از جمله این مواد هستند.
بیان کرد:  باردار  زنان  پرهیز غذایی  این متخصص طب سنتی در خصوص 
زرشک، بابونه، پونه، کدو، جعفری، نعنای کوهی، زعفران، زیره، سیاه دانه، مسهل 
ها، کرفس و گل پر نیز از جمله مواد غذایی و گیاهی هستند که زنان باردار نباید 

استفاده کنند.
وی افزود: مصرف غذاهای مانده مخصوصاً گوشتی از بدترین سموم هستند. 
مصرف سوسیس، کالباس، ژامبون و سایر کنسروها و ماهی نیز به زنان باردار 
توصیه نمی شود. همچنین توصیه می شود بانوان در دوران بارداری از غذاهای 
لطیف، زودهضم، کم ادویه و در عین حال مقوی استفاده کنند و غذاهایی مانند 
حریره و شیره بادام و زرده تخم مرغ عسلی، خورشت های کم چرب و کم ادویه و 

استفاده از داروهای گیاهی باید در این دوران محدود شود.
 

عضو هیئت علمی دانشکده علوم تغذیه عنوان کرد؛

نمک پتاسیم مصرف درمانی دارد

عضو هیئت علمی دانشکده علوم تغذیه گفت: مصرف نمک پتاسیم صرفا برای 
درمان برخی بیماران تجویز می شود و افراد عادی نباید نمک پتاسیم را جایگزین 

نمک معمولی یعنی سدیم کلراید کنند.
سیده زهرا شریعت پناهی افزود: پتاسیم کلراید که آن را با نام نمک پتاسیم یا 
نمک رژیمی می شناسند در سال های اخیر طرفداران زیادی پیدا کرده و به عنوان 

جایگزینی برای نمک معمولی یا کلرید سدیم استفاده می شود.
این دانشیار دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، استفاده از نمک پتاسیم را 
فقط برای درمان و جلوگیری از کاهش سطح پتاسیم در افرادی ضروری برشمرد که 
بر اثر مصرف داروهای مدر یا برخی داروهای دیگر و یا برخی بیماری های خاص 

دچار افت پتاسیم خون شده باشند.
وی خاطرنشان کرد: در بیماران مبتلا به پرفشاری خون، مصرف متعادل نمک 
پتاسیم به جای نمک معمولی، فشار خون را تا حدی کنترل می کند. اما اگر 
مصرف نمک پتاسیم نیز به میزان نامتعادل صورت گیرد و ذائقه بیمار به سمت 

شوری متمایل شود مسلماً مشکلاتی برای او به وجود خواهد آورد.
شریعت پناهی تاکید کرد: افراد عادی نباید نمک پتاسیم را جایگزین نمک 
معمولی )سدیم کلراید( کنند زیرا بدن به همان اندازه که به سایر مواد مغذی 
احتیاج دارد برای انجام مکانیسم های خود به مصرف سدیم به میزان متعادل نیاز 

دارد.
این دانشیار دانشگاه افزود: بیمارانی که به دلایل متعدد دارای پتاسیم خون 
بالایی هستند نظیر مبتلایان به نارسایی کلیه نیز نباید از نمک پتاسیم استفاده 
کنند. این متخصص تغذیه تاکید کرد: مصرف روزانه نمک نباید بیشتر از یک 

قاشق چایخوری باشد.

سلامت

این چهار تغییر پوستی نشان می دهد
 کبد بیماری دارید

کبد نه تنها بزرگترین اندام داخلی بدن است، بلکه یک جزء حیاتی از بدن 
انسان است که کارهای زیادی از هضم تا تنظیم هورمون را انجام می دهد. 

با توجه به اینکه کبد به طرق مختلف کار می کند، منطقی است که وقتی 
مشکلی وجود دارد، سیگنال های هشدار دهنده مختلفی ارسال کند - و برخی 

از این علائم مشکل می توانند روی پوست ظاهر شوند.
»لیندا خوشابا« متخصص غدد درون ریز طبیعی توضیح می دهد: کبد نقش 
مهمی در سلامت و فرآیندهای بدن دارد. بنابراین مشکلات کبدی ممکن است 

روی پوست ظاهر شود.
در این گزارش به چهار بیماری پوستی اشاره می شود که می تواند نشانه 

بیماری کبدی باشد.
زردی پوست: یکی از بیش از ۵۰۰ عملکرد کبد این است که مایعی به نام 
»صفرا« بسازد و ترشح کند که چربی ها را می شکند و به هضم غذا کمک می 
کند. ماده زردرنگ بیلی روبین، رنگدانه صفرا است. هنگامی که مشکلی در کبد 
وجود دارد، بیلی روبین می تواند تجمع پیدا کند و منجر به زرد شدن پوست، 

سفیدی چشم ها و غشاهای مخاطی شود.
علاوه بر این، ادرار تیره می شود. سایر علائم زردی می تواند شامل تب، لرز، 
درد معده و مدفوع روشن باشد. شرایطی مانند عفونت، سنگ کیسه صفرا 
و اختلالات خونی و همچنین برخی داروها می توانند باعث زردی شوند. اما 
ظاهر زردرنگ می تواند به این معنی باشد که کبد شما دچار مشکل شده است، 

به خصوص زمانی که همراه با علائم دیگر رخ دهد.
کف دست قرمز: خوشابا می گوید: کبد نقش بسیار زیادی در فرآیند تنظیم 
هورمونی ایفا می کند و نوسانات در سطوح هورمونی باعث ایجاد بیماری هایی 
مانند »اریتم کف دست« می شود. اریتم کف دست یک بیماری پوستی است 
که باعث قرمز شدن کف دست ها می شود . این موضوع می تواند ارثی باشد، اما 

همچنین می تواند نتیجه بیماری های مختلف نیز باشد.
عوامل مختلفی می تواند مسئول قرمزی کف دست باشد، از جمله بارداری 
و شرایط ارثی. اما بیماری کبدی می تواند باعث گشاد شدن رگ های خونی 
دست شود و کف دست ها را قرمز کند. )این موضوع می تواند در پاها نیز رخ 

دهد که به عنوان اریتم کف پا شناخته می شود.(
اگر هر دو کف دست )یا پا( شما قرمز است و وقتی روی آن فشار می دهید، 
ناحیه محو می شود )بلانچ می شود(، یا احساس می کنید کف دستتان گرم 

است، اینها می تواند نشانه ای از اریتم کف دست باشد.
خارش پوست: در حالی که خارش پوست معمولًا با مشکلاتی مانند آلرژی، 
نیش حشرات و حتی گرد و غبار همراه است، همچنین می تواند ناشی از افزایش 
سطح نمک صفراوی در زیر پوست باشد.خارشی که در شب بدتر می شود، می 

تواند نشانه ای از مرتبط بودن این بیماری با کبد باشد.
طبق اعلام کلینیک مایو، برخی افراد ممکن است در یک ناحیه مانند کف پا 
یا کف دست خود خارش داشته باشند، در حالی که برخی دیگر در سراسر بدن 
خود خارش را تجربه می کنند.خارش مرتبط با بیماری کبد به طور کلی شامل 
بثورات یا ضایعات پوستی نیست. خارش پوست ناشی از بیماری کبدی معمولًا 
بر اندام ها و به ویژه کف دست و پا تأثیر می گذارد و معمولًا با گرما )از جمله حمام 
آب گرم(، دوره قاعدگی، درمان جایگزینی هورمونی، اوایل بارداری و تماس با 

پشم تشدید می شود.
رگ های عنکبوتی: خوشابا می گوید: آنژیوم عنکبوتی، در واقع رگ های 
خونی خوشه ای نزدیک به سطح پوست هستند که می تواند یک نشانه از بروز 
سیروز کبدی باشد. سیروز یک زخم در کبد است که در اثر انواع مختلف بیماری 
های کبدی ایجاد می شود. از آنجایی که کبد برای پردازش خونی که معده و 
روده را ترک می کند بسیار مهم است، وجود بافت اسکار روند را مختل می کند و 
جریان خون را کند می کند و باعث فشار می شود. این موضوع می تواند ظاهر 
رگ های عنکبوتی مانند یا لکه های قرمز روی بینی و سایر قسمت های پوست 
و همچنین ظاهر کبودی ایجاد کند. وضعیت های دیگری نیز مانند آسیب 
دیدگی یا ایستادن طولانی مدت می تواند باعث ایجاد رگ های عنکبوتی شود. 
اما اگر متوجه ظاهر رگ های عنکبوتی شدید و علاوه بر این، احساس ضعف، 
خستگی غیرعادی دارید و یا ایکه نفخ شدید دارید یا اگر پوست یا چشم هایتان 

زرد به نظر می رسد، باید به پزشک مراجعه کنید.
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رئیس مرکز تحقیقات اسلامی مجلس:

امید و نشاط با نگاه دینی در جامعه تزریق شود
رئیس مرکز تحقیقات اسلامی مجلس با اشاره به اینکه جامعه پذیر کردن برخی 
موضوعات از رسالت های رسانه است، گفت: برخی مباحث و تصمیمات بسیار مهم، 
نیاز به جامعه پذیری دارد و رسانه باید با تبیین درست موضوعات، امید و نشاط را با نگاه 

دینی در جامعه تزریق کند. 
عطاء الله رفیعی آتانی در نشست مشترک با رئیس و معاونان رادیو معارف خاطرنشان 
کرد: باید به گونه ای با مردم سخن بگوییم که معارف اسلامی در جامعه درونی شود، 
منظورم این نیست که ما برای جامعه پذیر کردن معارف دینی، توجیهی پیدا کنیم، 

بلکه اگر معارف اسلامی به خوبی برای مردم تبیین شود، آنها قطعا پذیرا خواهند بود.
وی گفت: مردم امروز سوال دارند که حکومت، حکومت اسلامی است و این معارف 
اسلامی باید در اداره کشور نقش ایفا کند و به تعبیری در عرصه عمل و کشور داری خود 
را نشان دهد، در اینجا در کنار رادیو معارف، همه مراکز و دستگاه های علمی وظیفه 

دارند که معارف اسلامی را خوب تبیین کنند و کاستی ها را با مردم در میان بگذارند.
 رفیعی آتانی یادآورشد: هر کجا که طبق معارف دینی و اسلامی کار پیش رفته، ما 

مشکلی نداریم، بنابراین باید با قدرت از دینداری خود دفاع کنیم.
وی با بیان اینکه باید یک نگاه تمدنی به مسائل داشته باشیم،گفت: در زمان جنگ، 
ما با دست خالی در برابر دشمنان و تمام دنیا ایستاده و پیروز شدیم، امروز که قدرت 
بیشتری در عرصه های مختلف داریم باید الگوهای دینی را ارائه دهیم و با همین 

الگوهای دینی می توان بر مشکلات داخلی نیز غلبه کرد.
وی اظهار داشت: جمهوری اسلامی بر خلاف مدعیان آزادی و حقوق بشر، کشوری 
است که حتی در سخت ترین شرایط جنگ، یک ثانیه انتخابات را با تاخیر برگزار نکرد، 
چون انتخابات و مردم سالاری دینی از آرمان های انقلاب بود، و باید محافظت می شد.
رفیعی آتانی بیان داشت: باید امید، سرزندگی و نشاط را با نگاه دینی در جامعه تزریق 

کنیم.
رئیس مرکز تحقیقات اسلامی مجلس خواهان راه اندازی برنامه ای تحت عنوان "دین 
و قانون" یا "دین و سیاستگذاری" با محوریت این مرکز در رادیو معارف شد و گفت: مرکز 
تحقیقات اسلامی مجلس برای پشتیبانی فکری و معرفتی و اتاق فکر از این برنامه ها، 

آمادگی دارد به رادیو معارف کمک کند.
وی خاطرنشان کرد: خوشبختانه امروز انقلاب اسلامی، مزرعه تولید دانش و معارف 
دینی شده است و باید دانش های جدید و معارف اجتماعی اسلامی که محصول 
انقلاب اسلامی است، در سطح جامعه جلوه بیشتری داشته باشد، این رسالت بر عهده 

رسانه هایی مانند رادیو معارف می باشد.
رئیس مرکز تحقیقات اسلامی مجلس خاطرنشان کرد: مردم انتظار دارند، معارف 
دینی و دانش هایی که تولید شده، امروزه در عرصه عمل خود را نشان دهد، اگر جایی 
کاستی داریم باید موانع را شناسی و رفع کنیم، امروز زمان پاسخگویی است اگر جایی 

خوب عمل نکردیم باید ببینیم مشکل کار کجاست.
 وی ادامه داد: مرکز تحقیقات اسلامی مجلس با رویکرد دینی و اسلامی در بستر 
حوزه های علمیه فعال است و در تلاش است که با استفاده از ظرفیت سایر مراکز 

علمی، به سیاستگذار، قانونگذار و نظام تصمیم گیری کمک کند.
دکتر مسعود کاویانی مدیر رادیو معارف نیز در این نشست گفت: مرکز مرکز تحقیقات 
اسلامی مجلس می تواند به عنوان اتاق فکر به تولید برنامه ها در رادیو معارف کمک 

کند.
وی ادامه داد: جامعه پذیری برخی تصمیمات از وظایف ماست و کارشناسان خبره، 

مرکز تحقیقات اسلامی مجلس در این زمینه به ما کمک کنند.
در این نشست معاونان و سردبیران حوزه های مختلف رادیو معارف نیز پیشنهاداتی 

برای همکاری فی مابین را مطرح کردند.

در چهلمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم چه گذشت؟

از تحلیف عضو جدید تا اعمال تخفیف 
عوارض برای طرح نهضت مسکن

لوایح  و  در چهلمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم موضوعات 
مختلفی ازجمله تخفیف موسسات فرهنگی، تخفیف 4۰ درصدی عوارض طرح 

نهضت مسکن و قرارداد دریافت عوارض پسماند مورد بررسی قرار گرفت. 
به گزارش روابط عمومی شهرداری قم،  چهلمین جلسه رسمی و علنی شورای 
شهر،  اسلامی  شورای  رییس  اسلامی  حسین  ریاست  به  امروز  قم  شهر  اسلامی 
سیدمرتضی سقائیان نژاد شهردار و معاونان شهرداری و اعضای شورای اسلامی شهر 

قم در سالن جلسات ساختمان شهید باکری این شورا برگزار شد.
در ابتدای این جلسه، مراسم تحلیف مجید اخوان عضو علی البدل شورای اسلامی 
شهر قم به دلیل عدم امکان حضور حسن مالکی نژاد از ادامه حضور در شورای ششم، 
برگزار شد و اخوان که سابقه چندین دوره حضور در شورای شهر قم در ادوار گذشته را 

در کارنامه خود دارد، سوگند یاد کرد.
رییس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم در ادامه این جلسه،  اخذ 
مجوز ۵۰ درصد کاهش عوارض صدور پروانه با محاسبه سال ۱4۰۰ و پرداخت مابقی 
بدهی به تقسیط یک ساله با یک موسسه متعلق به آیت الله سیستانی از مراجع تقلید را 

مطرح کرد که این لایحه با موافقت اعضا مورد موافقت قرار گرفت.
اخذ مجوز عدم دریافت مبلغ عوارض اضافه ارزش حاصل از کاربری با انتفاع بیشتر 
نسبت به مسکونی متعلق به یک واحد آموزشی، دومین لایحه این جلسه بود که پس 
از توضییحات رییس کمیسیون برنامه و بودجه و تبادل آرا بین اعضای شورای شهر قم، 

با اکثریت آرا تصویب شد.
در ادامه این جلسه، اخذ مجوز ۲۵ درصد کاهش عوارض صدور پروانه ساختمانی بر 
مبنای تعرفه سال ۱4۰۰ و پرداخت باقی مانده بدهی طی 6 قسط بابت پلاک ثبتی 
متعلق به اداره کل راه و شهرسازی قم نیز پس از توضییحات کمیسیون تخصصی مورد 
موافقت قرار گرفت. لایحه اعمال تخفیف3۰ درصدی برای آماده سازی اراضی ۲۲ 
هکتاری شهرک پردیسان جهت احداث مسکن عمومی، لایحه بعدی چهلمین جلسه 
رسمی و علنی شورای شهر قم بود که در نهایت اعضا با اعمال 4۰ درصدی تخفیفات 

بخاطر انتفاع عمومی شهروندان با آن موافقت نمودند.
در ادامه جلسه، لایحه اخذ مجوز توافق منعقده بین شهرداری قم و موسسه آل 
البیت شهر نجف اشرف، بدلیل عدم اقناع اعضای شورای شهر از توضییحات رییس 

کمیسیون شهرسازی و معماری، به کمیسیون تخصصی خود عودت داده شد.
اخذ مجوز واگذاری پلاک ثبتی به متراژ ۹۰ متر مربع زمین به موسسه فرهنگی 
تحقیقاتی اسراء با حفظ مالکیت شهرداری قم، نیز لایحه عودت داده شده دیگر این 

جلسه به کمیسیون تخصصی برای بررسی های بیشتر بود.
در بخش پایانی این جلسه لایحه اخذ مجوز اجرای قرارداد وصول بهای خدمات مراکز 
صنفی اتاق اصناف توسط سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم پس از توضییحات 

رییس کمیسیون خدمات شهری شورای شهر قم، تصویب شد.
همچنین بررسی اخذ مجوز اعمال نرخ های ترمیم نوار حفاری در سال ۱4۰۰ نیز به 

جلسه چهل و یکم شورای اسلامی شهر قم موکول شد.
 

عصر روز سه شنبه ؛

پیکر آیت الله فاطمی نیا در قم تشییع
 و به خاک سپرده می شود

کشور  مشهور  خطیب  و  اخلاق  استاد  نیا  فاطمی  عبدالله  سید  الله  آیت  پیکر 
عصرروزسه شنبه درقم تشییع و به خاک سپرده می شود. 

به گزارش مرکز خبر حوزه ،مراسم تشییع پیکر آیت الله فاطمی نیا، روز سه شنبه 
ساعت ۹ صبح از دانشگاه تهران به سمت چهارراه ولیعصر)عج( برگزار و سپس به 
قم منتقل خواهد شد. پیکر آن مرحوم ساعت ۱۷ روزسه شنبه از مسجد امام حسن 
عسکری)ع(  قم تشییع و در حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س( به خاک سپرده  
می شود. مراسم وداع با استاد فاطمی نیا هم  شب گذشته از ساعت ۲۲ در دانشگاه 
امام صادق)ع( تهران برگزار د شد. براساس این گزارش، آیت الله فاطمی نیا از اساتید 
صاحب نام اخلاق در سال ۱3۲۵ در تبریز چشم به جهان گشود و از کودکی تحت تربیت 
دینی و علمی پدر خود )میر اسماعیل( که از جمله علمای اهل عرفان بود، قرار گرفت. 
وی سپس قریب 3۰ سال نزد میرزا حسن مصطفوی )از شاگردان سید علی قاضی( 
تحصیل کرد و در کنار تحصیلات حوزوی از محضر علمایی چون علامه طباطبایی، سید 
محمدحسن الهی طباطبایی )برادر کوچک تر علامه طباطبایی(، محمدتقی آملی، 
سید رضا بهاءالدینی، محمد تقی بهجت، علامه جعفری در علوم اسلامی و عرفان بهره 

برد. این خطیب برجسته، بامداد روز دوشنبه دار فانی را وداع گفت.

طی نشستی بررسی شد ؛

بسترهای همکاری آستان مقدس
 حضرت معصومه)س(  و شهرداری قم 

نشست بررسی زمینه های همکاری آستان مقدس کریمه اهلبیت علیهم 
السلام و شهرداری قم در برگزاری جشن های دهه کرامت حول دو محور هم 
افزایی در کمک رسانی به نیازمندان و تبیین شخصیت و جایگاه حضرت معصومه 

سلام الله علیها برگزار شد. 
نشست مشترک هماهنگی فعالیت های حرم مطهر بانوی کرامت و شهرداری 
قم در دهه کرامت با حضور حجت الاسلام والمسلمین علی اشرف عبدی مدیر 
حرم مطهر، حجت الاسلام علی قاسمی مدیر روابط عمومی و تبلیغات حرم 
مطهر، مهدی کلانترزاده مدیر روابط عمومی شهرداری قم و حجت الاسلام 
طباطبایی نژاد مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری شهرداری قم و جمعی از 

مسئولان روابط عمومی دو نهاد در ساختمان کریمه حرم مطهر برگزار شد.
ضرورت تداوم همکاری های خوب گذشته شهرداری و حرم مطهر

حجت الاسلام والمسلمین علی اشرف عبدی در این نشست با بیان اینکه 
شهر قم شهر اهل بیت)ع( است اظهار کرد: در خدمت گذاری به اهل بیت)ع( 
ما درون خانه خادم هستیم و شهرداری و دیگر نهادها بیرون خانه خادم هستند 
و باید تفاهم کاری بین دو گروه از خادمین برقرار باشد تا منشأ ارائه خدمات برای 

زائران باشد.
وی با اشاره به اینکه در گذشته هم کارهای خوبی انجام شده و باید ادامه پیدا 
کند، گفت: یکی ازکارهای خوب گذشته که انجام شده است برگزاری کاروان 
نمادین ورود حضرت معصومه سلام الله علیها به قم است که از برکات انقلاب 

اسلامی است و عرصه خوبی برای فعالیت های فرهنگی و اجتماعی است.
مدیر حرم مطهر بانوی کرامت افزود: پیوند قم با انقلاب، پیوند حضرت معصومه 
سلام الله علیها با شیعه و پیوند ایران اسلامی با تفکر ناب اهل بیت )ع( دستاورد 
بزرگ این انقلاب است که باید به جهان معرفی شود و این اقدام باید به دست 

هنرمندانه همه خادمان انجام شود.
برپایی جشن سراسری با محوریت شخصیت حضرت معصومه )س( 

در ادامه حجت الاسلام قاسمی به بیان برنامه های امسال آستان مقدس قم در 
دهه کرامت پرداخت و گفت: شعار کلی که برای دهه کرامت امسال در نظر گرفته 
شده به گونه ای است که هم با بحث مواسات و کمک مؤمنانه مرتبط است و هم 
بحث جهاد تبیین که مورد توجه مقام معظم رهبری است در آن گنجانده شده 
ولی شعار داخلی حرم مطهر حضرت معصومه سلام الله علیها همان شعار فدای 
دخترم خواهد بود که برگرفته از عبارتی است که امام کاظم )ع( برای دخترشان 

به کار بردند.
وی افزود: برنامه های دهه کرامت به گونه ای است که در چندروز اول حول 
محور حضرت معصومه سلام الله علیها و روز دختر خواهد بود و سپس به سمت 
دیگر امام زادگان ایران می رود و روزهای پایانی بیشتر به حرم مطهر رضوی 

اختصاص خواهد یافت و توجهات به سمت مشهد مقدس می رود.
مدیر روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس فاطمی افزود: برای جشن روز 
دختر با هماهنگی که با معاونت امور زنان نهاد ریاست جمهوری انجام شده 
است جشن سراسری با محوریت شخصیت حضرت معصومه سلام الله علیها 
برپا خواهد شد و ویژه ترین برنامه روز میلاد در حرم مطهر بانوی کرامت همایش 
دختران آفتاب است که حدود ۲ تا 3 هزار دختر نوجوان با گل وارد آستان مقدس 
فاطمی می شوند و در جلسه ای حضور پیدا کنند و در پایان هم ضریح مطهر 

حضرت معصومه سلام الله علیها را گلباران می کنند.
وی ادامه داد: کار ویژه های اصلی ما همایش دختران آفتاب برای روز میلاد، 
با آستان قدس رضوی در دهه کرامت، اجرای پویش  همراهی و هم افزایی 
فدای دخترم در تمام استان ها و تقدیر از دختران نمونه انقلاب، تولید سرود و 
محتواهای فرهنگی با حضور و محوریت دختران و راه اندازی پویش گسترده 

خدمت کریمانه و دستگیری از نیازمندان با همراهی مردم است.
لزوم راه اندازی کمپین تبلیغاتی و رسانه ای برای دهه کرامت 

در ادامه مهدی کلانترزاده با بیان اینکه ما خود را خادم شهر مقدس قم می 
دانیم، گفت: تسهیل دسترسی زائران به حرم مطهر و تقویت مباحث فرهنگی از 
مهمترین دغدغه های شهرداری قم است و امیدواریم در دهه کرامت ظهور و بروز 
شعار این دهه در تمامی دستگاه ها دیده شود و با ارتباط گیری با سایر استان ها 

نیز شاهد ملی شدن این شعار در سطح کشور باشیم.
وی با بیان اینکه در شهرداری قم ۱۱ کمیته از جمله کمیته زائران، کمیته 
بوستان ها،کمیته میادین میوه و تربار، کمیته تأمین امنیت، کمیته فرهنگی، 
کمیته فضا سازی شهری، کمیته خدمات شهری، کمیته ترافیک و .. برای 
دهه کرامت تشکیل شده و با هماهنگی با سایر ادارات و نهادهای داخل استان 

امیدواریم بتوانیم برنامه های مناسبی را در دهه کرامت داشته باشیم.
مدیر روابط عمومی شهرداری قم بر لزوم راه اندازی کمپین تبلیغاتی و رسانه ای 
برای دهه کرامت تأکید کرد و گفت: بودجه های فرهنگی خوبی برای کارهای 
فرهنگی وجود دارد و باید در قالب یک طرح جامع تمامی مؤسسات فرهنگی 
و اجتماعی را به کار گرفت تا در طول سال برای زائران حضرت معصومه سلام 

الله علیها کار های مفیدی ارائه کنند و محور همه فعالیت ها تکریم زائران باشد.
برآوردن انتظارات  از قم نیاز به کار فرهنگی هم افزایی همه نهادها دارد

در ادامه این نشست حجت الاسلام طباطبایی با بیان اینکه دغدغه ها نسبت به 
شهر قم جدی است، گفت: وقتی می گوییم حرم اهل بیت، شهر اهل بیت و ام 
القرای جهان اسلام این تعابیر انتظاراتی را از این شهر ایجاد می کند که برآوردن 
این انتظارات نیاز به کار فرهنگی کوتاه مدت و بلند مدت و هم افزایی همه نهادها 
دارد. وی افزود: فضاسازی شهر مقدس قم باید به گونه ای باشد که زائر وقتی به 
حرم می رسد آمادگی روحی و فکری زیارت را داشته باشد و در این راستا ما طرح 
سه ساله ای را مطرح کردیم تا یک محدوده فرهنگی در مرکز شهر داشته باشیم 
که حریم حرم باشد و شاهد رویدادهای فرهنگی مختلف در این محدوده باشیم.

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری شهرداری قم در خصوص فعالیت های دهه 
کرامت این سازمان گفت: در دهه کرامت ما رویداد هفته فرهنگی شیراز را در قم 
خواهیم داشت و هنرمندان شیراز در قم حضور پیدا خواهند کرد و به ارائه برنامه 
های فرهنگی می پردازند و در حوزه برگزاری جشن در محلات، بوستان ها و 

مساجد نیز برنامه های متنوعی خواهیم داشت.
گفتنی است در ادامه این نشست گفت وگوهایی پیرامون ظرفیت ها و نحوه 
تعامل حرم مطهر بانوی کرامت و شهرداری قم در خصوص برنامه های دهه 
کرامت در حوزه های فرهنگی، بین الملل، فضاسازی شهری، رسانه و تبلیغات 

انجام شد و تصمیمات لازم برای تداوم جلسات و هماهنگی بیشتر گرفته شد.
 

نائب رئیس شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

سرمایه گذاری ۱۰۰۰ میلیارد تومانی
 برای احداث بیمارستان نور 

نائب رئیس شورای اسلامی شهر قم با تأکید بر اهمیت سرمایه گذاری خارجی 
در توسعه و عمران بیشتر شهر، از اختصاص تخفیف عوارض به سرمایه گذاران 

غیربومی خبر داد. 
به گزارش خبرگزاری روابط عمومی شهرداری قم، محمود مسگری امروز 
در چهلمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم در سالن جلسات 
ساختمان شهید باکری، اخذ مجوز ۵۰ درصد کاهش عوارض صدور پروانه با 
محاسبه سال ۱4۰۰ و پرداخت مابقی بدهی به تقسیط یک ساله با یک موسسه 
فرهنگی و اجتماعی را مورد اشاره قرار داد و اظهار داشت: درآمدهای حاصل 
از موسسه به گفته مسئولان آن قرار است در ساخت و تجهیز بیمارستان نور 
مصرف شود. وی عنوان کرد: برای ساخت این بیمارستان ۱۰۰۰ میلیارد تومان 
سرمایه گذاری خارجی انجام گرفته و در نهایت عواید و انتفاع آن برای شهروندان 

قمی و به خصوص ساکنان شهرک پردیسان خواهد بود.
نائب رئیس شورای اسلامی شهر قم با اشاره به لایحه اعمال 3۰ درصدی 
تخفیف عوارض به اداره کل راه و شهرسازی در آماده سازی و احداث اراضی ۲۲ 
هکتاری پردیسان، جهت ساخت مسکن عمومی نیز تصریح کرد: با توجه به بعد 
مردمی این طرح، حتی اعمال تخفیف 4۰ درصدی نیز مساله سنجیده ای است.

همه گیری کرونا در دو سال و نیم گذشته، کشورهای مختلف جهان را با چالش هایی 
فراوان رو به رو کرد که از آن جمله می توان به استفاده از فضای مجازی برای آموزش آنلاین 
افت  پژوهش های گسترده،  که طبق  کرد؛ موضوعی  اشاره  دانشجویان  و  دانش آموزان 

تحصیلی را در پی داشته است. 
افت تحصیلی موضوعی است که به گفته کارشناسان و متخصصان، در صورت بی توجهی 
و  باشد  به همراه داشته  را  آموزشی  و  اجتماعی  و  اقتصادی  منفی  پیامدهای  می تواند 

آسیب های جبران ناپذیری را به نظام آموزشی در آینده وارد کند.
افت  در  اثرگذار  عامل  چند  به  اشاره  ضمن  مدرسان  و  معلمان  آموزشی،  کارشناسان 
تحصیلی و ضعف علمی دانش آموزان، بسترهای نامناسب آموزش آنلاین، زیر ساخت های 
ضعیف در حوزه اینترنت و نداشتن مهارت معلمان در حوزه تولید محتوا و تکنولوژی را از 

مهم ترین آنها برشمردند.
»بیتا عبدالحسینی« مدرس دانشگاه می گوید: مهمترین وسیله ارتباطی یا همان نرم افزار 
شاد که در دوران آموزش آنلاین مورد استفاده دانش آموزان قرار گرفت، اشکالات زیادی دارد 
که به دلیل غافلگیر شدن مسئولان و همه گیری کرونا، استفاده از آن برای آموزش دانش 

آموزان در دو سال و نیم گذشته اجباری شد.
وی می افزاید: بسترهایی مانند ال.ام.اس که در برخی از مدارس جایگزین نرم افزار شاد 
شد کاربردی و بسیار مفید است و مدارسی که از آن استفاده کردند، افت تحصیلی کمتری 

را شاهد بودند.
این مدرس دانشگاه با اشاره به برخی ازمزایای این نرم افزار ادامه می دهد: استفاده از 
ال. ام. اس مانع از اتلاف وقت می شود و دانش آموز در این سامانه بدون اجازه نمی تواند 
صحبت کند هر چند در این برنامه فیلم های آموزشی قابلیت ضبط داشتند و دانش آموزان 

می توانستند بعد از چند بار دیدن آنها، نتیجه را به معلم اعلام کنند.
وی ناظر بر برنامه تعالی مدیریت مدرسه، پیشنهاد کرد نرم افزار شاد را کنار گذاشته و فضای 
مناسب تری با قابلیت تعامل بیشتر را جایگزین آن کنیم تا در مواردی چون آلودگی هوا، 
دانش آموزان مجبور به حضور در کلاس ها در بدترین شرایط نشوند؛ گزینه ای که به تدریس 

و به نظام آموزشی هم لطمه ای وارد نخواهد کرد.
ضعف زیرساخت های آموزشی و مهارت در فضاهای مجازی

یک استاد دانشگاه فرهنگیان هم در این باره به پژوهشگر ایرنا می گوید: مهم ترین مساله 
اثر گذار در افت تحصیلی دانش آموزان، ضعف زیرساخت های آموزشی و مهارت در فضاهای 

مجازی و غافلگیری مسئولان با همه گیری کرونا در این زمینه است.
»اکرم صفری« می افزاید: از این مشکل می توان به عنوان یک فرصت برای پر کردن 
خلاءهای آموزشی بهره گرفت و علاوه بر آموزش حضوری به دانش آموزان، همزمان از فضای 

مجازی برای جبران کاستی های گذشته استفاده کرد.
وی با بیان اینکه می توان از آموزش های ترکیبی برای جبران افت تحصیلی دانش آموزان 
بهره مند شد، ادامه می دهد: به همین منظور لازم است شبکه آموزشی شاد را تقویت و 

نظارت بر دانش آموزان را در آن بیشتر کرد.
فقدان بسترهای لازم برای آموزش مجازی  

رئیس سابق آموزش وپرورش منطقه 2 تهران هم با بیان این که بسترهای مناسب برای 
آموزش مجازی و زیر ساخت های اینترنتی در کشور بسیار ضعیف است، به ایرنا می گوید: 
این موضوع سبب شد با همه گیری کرونا مسئولان غافلگیر شده و به صورت ناگهانی برای 

آموزش آنلاین دانشجویان و دانش آموزان تصمیم گیری کنند.
»حسین طالب زاده« می افزاید: مشکل دیگر در دوران آموزش غیرحضوری، این است 
که به دلیل ناآشنا بودن مدرسان و معلمان با شیوه آموزش الکترونیکی، زمان زیادی صرف 

یادگیری و شیوه ارزشیابی با آن شد.
به گفته این مدرس دانشگاه، در صورتی که معلمان و مدرسان با بستر آموزش آنلاین آشنا 
بوده و بر آن تسلط داشتند و دانش آموزان و دانشجویان برای شرایط های مختلف از جمله 
شیوع بیماری، مهارت شرکت در کلاس های مجازی را کسب کرده بودند، امروز شاهد 

بسیاری از مسائل مطرح شده نبودیم.
وی ادامه می دهد: برای اثبات افت تحصیلی دانش آموزان نیاز به شاخصه هایی است تا 
بتوان این مساله را پیش و بعد از دوران کرونا و اثرات آموزش مجازی را مورد بررسی قرار داد.

طالب زاده با بیان اینکه طبق شاخصه های بین المللی، شاهد افت تحصیلی در ۱۰ سال 
اخیر در کشور هستیم که نمی توان آن را به کرونا ربط داد، می افزاید: این امکان وجود دارد 
که در دو سال و نیم گذشته شکل و علت افت تحصیلی تغییر کرده باشد اما در اصل ماجرا 

تردیدی وجود ندارد.
 وی توضیح می دهد: به عنوان مثال تا پیش از همه گیری کرونا، شاهد افت تحصیلی 
دانش آموزان به دلیل نبود فضای مناسب و نیروی انسانی در استان های محروم مانند ایلام و 
سیستان و بلوچستان بودیم بنابراین وقتی صحبت از این مساله می شود باید مشخص شود 

که افت تحصیلی در مقایسه با چه زمانی مورد توجه قرار گرفته است.
رئیس سابق آموزش وپرورش منطقه 2 با بیان اینکه با مشکل افت تحصیلی در دانشگاه نیز 
روبرو هستیم، ادامه می دهد: اکنون که به مشکلات آموزشی بعد از کرونا پرداخته می شود، 
شایسته است به طور جدی این موضوع مورد توجه مسئولان آموزش وپرورش و آموزش عالی 

قرار گیرد.
نزول سطح دانش و سواد در کشور

طالب زاده با بیان اینکه به مرور سطح سواد دانش آموزان و دانشجویان ضعیف شده است، 
اضافه می کند: مسئولان نباید کرونا را عامل افت تحصیلی بدانند بلکه ضرورت دارد به 
این مساله توجه کنند که بر اساس نتایج ارزشیابی هایی که می توان از سازمان سنجش و 
آموزش وپرورش به آن دست یافت، از سال ها پیش سطح دانش و سواد به طور کلی در کشور 

پایین آمده است.
به گفته این کارشناس، می توان با رصد درصد نمرات کسب شده دانش آموزان در کنکور 
سراسری هر سال متوجه این ضعف و افت سواد شد؛ همچنین با آزمون »پرلز« می توان به 

راحتی سطح یادگیری و دانش افراد یاد شده را سنجید.
وی از مسئولان درخواست می کند به صورت جدی به افت تحصیلی علمی و ضعف 

آموزش الکترونیکی و پیامدهای آن توجه کنند.
طالب زاده اضافه می کند: در بسیاری از کشورها از روش آموزش مجازی برای یادگیری 
دانش آموزان و دانشجویان استفاده می شود بنابراین طبیعی است در شرایط بحرانی مانند 

همه گیری کرونا این کشورها مشکلات کمتری را در زمینه آموزش تجربه کرده باشند.
معلمان ناآشنا با فناوری

نداشتن مهارت معلمان در تولید محتوا به صورت کلیپ و فیلم های آموزشی دیگر عاملی 
است که عبدالحسینی آن را در افت تحصیلی دانش آموزان اثرگذار می داند و می افزاید: دنیا 
توانست با آموزش معلمان به جلو حرکت کند در حالی که در ایران ناآشنا بودن برخی از 
اعضای مدرسه با فناوری و در برخی موارد بی حوصله بودن برخی از آنها سبب آسیب جدی 

به دانش آموزان شد.
وی می گوید: دانش آموزان در بسیاری از کشورها به دلیل آشنایی معلمان با فناوری و 
مهارت های آموزش مجازی بیش از زمان حضور در مدرسه موفقیت کسب کردند؛ بنابراین 
اگر مسئولان زود اقدام می کردند و زمانی که کرونا پشت در کشورمان بود، بستر مناسب تری 

را آماده و اجرایی می کردند، اکنون شاهد افت تحصیلی دانش آموزان نبودیم.
عبدالحسینی توضیح می دهد: شاهد بودیم در برخی موارد معلمان از کلیپ هایی برای 
آموزش استفاده می کردند که در راستای درس مورد نظر نبود؛ موضوعی که ذهن دانش آموز 
را منحرف می کرد در حالی که اگر معلم خود اقدام به تهیه فیلم آموزشی می کرد، اثرگذارتر 

بود.
به گفته این مدرس دانشگاه، دنیا از 3۱ سال پیش دارای نظام آموزشی ترکیبی است و 
دروس نظری در این نظام به صورت حضوری ارائه نمی شود چون غیرحضوری بودن دروس 

نظری سبب صرفه جویی در هزینه هایی مانند برق، آب و استهلاک تجهیزات می شود.
موزش، فرآیندی انسانی و نیازمند مواجهه رو در رو

»محمدرضا نیک نژاد« کارشناس آموزش نیز با بیان اینکه آمارهای جهانی بیانگر افت 
از دانش آموزان در سراسر جهان در دو سال و نیم گذشته است، به  تحصیلی بسیاری 
پژوهشگر ایرنا می گوید: بر اساس این آمار، 4۰ درصد افت تحصیلی دانش آموزان را در دوره 
ابتدایی شاهدیم؛ هر چند این عدد یک میانگین و در ایران به دلیل فرهنگی و زیر ساختی 

میزان آن بیشتر است.
از ۸۰  ارزیابی سطح علمی و سواد دانش آموزان در کشور بیش  اینکه  یادآوری  با  وی 
درصد بر اساس نمره است، می افزاید: این ارزشیابی در کشورهای دیگر به خصوص حوزه 
اسکاندیناوی کیفی تر بوده و به همین علت تقلب در میان دانش آموزان به چشم نمی خورد.

به گفته نیک نژاد، افت تحصیلی در سطح ملی و جهانی قطعی و لازم است برای جلوگیری 
از پیامدهای بلندمدت آن هر چه سریع تر به دنبال راهکار بود.

این کارشناس آموزشی که در یکی از دبیرستان های تهران ویژه اقلیت های دینی تدریس 
می کند، ادامه می دهد: حتی دانش آموزان این مدرسه که بسیار به آموزش و سطح سواد 
اهمیت می دهند، به دلیل آموزش های آنلاین دوران کرونا دچار افت تحصیلی شده اند، زیرا 

آموزش یک فرآیند انسانی است و نیاز به مواجهه رو در رو دارد.
وی اضافه می کند: در آمریکا هم که نظام سرمایه داری حاکم است، برخی از جمله »بیل 
گیتس« پیشنهاد آموزش از طریق ربات را مطرح کرده بودند که به دلیل آنکه آموزش یک 

کنش دو طرفه انسانی است، اجرای آن فراهم نشد.
نقش مخرب والدین

عبدالحسینی همچنین به نقش مخرب والدینی اشاره می کند که مانند بالگرد بالای سر 
فرزندان به پرواز درآمده و اجازه هیچ اشتباهی را به آنها نمی دهند و اضافه می کند: بسیاری 
از مادران هنگام شروع کلاس های مجازی، در کنار فرزندان خود تمام وقت حضور داشته 
و از آن جا که هیچ تخصصی هم نداشتند به دانش آموزان تقلب می رساندند که این کار 

خیانت در حق فرزند بود.
وی می گوید: اکنون با بازگشایی مدارس مشخص شد که این دانش آموزان بسیار ضعیف 
هستند در حالی که معلم، زمان آموزش مجازی با پاسخ به پرسش های این فرد که البته با 

کمک والدین صورت می گرفت، تصور می کرد او همه مطالب را یاد گرفته است.
به گفته این کارشناس مدیریت آموزشی، معلم در کلاس های حضوری پس از مواجهه با 
دانش آموزی که خوب مطلب را نیاموخته است، تلاش کرده و با تکلیف اضافه و توضیحات 

لازم، به او در یادگیری درس کمک می کند.
عبدالحسینی اضافه می کند: شاهد بودیم که برخی دانش آموزان در رختخواب هستند 
در حالی که معلم در نرم افزارشاد در حال آموزش درس ریاضی است؛ بنابراین والدین اجازه 
دخالت در آموزش فرزندان را ندارند که در کلاس های حضوری به صورت رسمی برگزار 

می شود.
نبود نظارت درست بر عملکرد مدیران و معاونان مدارس

عبدالحسینی با بیان اینکه بسیاری از مدیران و معاونان مدارس در دوران کرونا به جای 
نظارت بر عملکرد معلمان، آنها را کنترل می کردند، می گوید: اینکه معلم در فضای مجازی 
حضور داشته اما کارآیی نداشته باشد، مهم نیست؛ ورود و خروج وی در کلاس های آنلاین 

هم اگر به نتیجه کار مطلوب منتهی نشود، هیچ اهمیتی ندارد.
صورت  آموزگاران  عملکرد  بر  اصولی  و  درست  نظارت  که  صورتی  در  می افزاید:  وی 
می گرفت، شاهد افت تحصیلی دانش آموزان نبودیم. اگر به جای پرداختن به این مسائل به 
کیفیت آموزش و تدریس توجه می شد، وضعیت بهتر بود؛ فیلمی از روخوانی یکی از معلمان 

در فضای مجازی وجود دارد که بسیار تاسف بار است.
ضعف مهارت دانش آموزان ۳ پایه اول ابتدایی

نیک نژاد نیز با بیان اینکه افت تحصیلی در سطح دبستان به ویژه سه پایه اول، دوم و سوم 
بیشتر مشهود است، می گوید: نوشتن، خواندن و حساب کردن سه مهارتی است که در این 
سال ها آموخته می شود اما کیفیت پایین آموزش در دوران کرونا و آموزش آنلاین به دلیل 
نبود ارتباط مستقیم با معلم، همکلاسی و مسئولان مدرسه به شدت آسیب رساند و بیشتر 

دانش آموزان این مقطع دچار ضعف در این مهارت ها شدند.
وی می افزاید: متاسفانه دخالت بی مورد و عملکرد والدین نیز در این زمینه ضعیف و 

غیرحرفه ای بود و میزان این آسیب را افزایش داد.
این کارشناس آموزشی اظهار می کند: بررسی ها نشان می دهد دانش آموزان سه پایه اول 
ابتدایی به دلیل ضعف در مهارت های نوشتن و حساب کردن، در درس ریاضی و املا دچار 

مشکل شده اند.
 فرصت طلایی تابستان راهکاری برای جبران

صفری نیز درباره راهکارهای برون رفت از مشکل پیش رو، از تعطیلات تابستان به عنوان 
فرصت طلایی برای جبران افت تحصیلی یاد کرده و اضافه می کند: ممکن است این 
پیشنهاد به مذاق دانش آموزان و اولیای آنها خوش نیاید اما با برنامه ریزی درست و حساب 

شده می توان اوقات خوشی را برای آنها رقم زد.
وی از والدین می خواهد برای برگزاری چنین کلاس هایی در سال جاری و حتی سال های 
آینده استقبال کرده و همکاری لازم را برای ارتقای سطح سواد فرزندان خود داشته باشند و 

بپذیرند که استراحت زیاد هم آسیب زاست.
این مدرس دانشگاه در ادامه استفاده از آموزش همتا که توسط دانش آموزان قوی برای 
همکلاسی های ضعیف آنها انجام می شود به عنوان روشی اثربخش یاد کرد که می تواند در 

ارتقای سطح علمی این افراد موثر باشد.
به گفته وی، پیامدهای منفی افت تحصیلی دانش آموزان اکنون به وضوح آشکار نیست و 

در سال های آینده شاهد بروز و ظهور آنها خواهیم بود.
آموزش ضمن خدمت معلمان و مربیان

صفری با بیان اینکه آموزش ضمن خدمت معلمان برای کمک به رفع مشکل یاد شده 
یک ضرورت است، اظهار می کند: دوره های آموزشی روان شناختی موضوع یکی از این 

آموزش ها می تواند باشد.
لازم است معلمان به دلیل آموزش مجازی و مواجهه با دانش آموزانی که پایه قبلی آنها 
ضعیف مانده و با همان وضعیت به پایه بالاتر ارتقا پیدا کرده اند، این دوره ها را بگذرانند و 

آمادگی کامل را به دست آورند.
وی همچنین بر وظیفه مسئولان برای داشتن یک برنامه ریزی درست و به موقع در این 

زمینه تاکید کرد.
تعیین سطح مهم ترین گام در شناخت میزان افت تحصیلی

افت تحصیلی  زمینه  در  آمده  پیش  بحران  از  راهکار خروج  درباره  نیز  عبدالحسینی 
دانش آموزان می گوید: تعیین سطح، نخستین و مهمترین گام در این زمینه بوده و بهتر است 

با یک آزمون استاندارد و تشریحی، سطح سواد دانش آموزان تعیین شود.
وی با بیان اینکه این کار باعث مرور سریع درس توسط دانش آموزان می شود، می افزاید: 
پس از این کار، افراد در سه گروه دسته بندی می شوند؛ گروه اول، افرادی که عملکرد مطلوب 
دارند؛ گروه دوم دانش آموزان متوسط هستند که لازم است در کنار گروه اول، دروس را مرور 

و رفع اشکال کنند.
این پژوهشگر اضافه می کند: دسته سوم افراد ضعیف هستند که یا به طور کامل دروس 
را یاد نگرفته و یا بخشی از آن را نیاموخته اند که لازم است در کلاس های جبرانی تابستان به 

صورت حضوری شرکت کنند تا در شهریورماه نتایج ارزشیابی آن ها مشخص شود.
نیک نژاد نیز در این باره می گوید: ضرورت دارد برای جبران این عقب ماندگی، هر چه زودتر 
اقدام به برگزاری کلاس های آموزشی و تقویتی در مدرسه و سپس ارزیابی سطح معلومات 

و آموزش آنها کرد.
وی با بیان اینکه استفاده از معلمان مدارس با در نظر گرفتن اضافه کارِ منصفانه، یک 
ضرورت است، می افزاید: لازم است با استفاده از راهکارهای نهادهای مسئول، تجربه 
کشورهای دیگر و مدارسی که از گذشته در این زمینه نمونه و موفق بوده اند، در کوتاه مدت 

)۲۰ روز تا یک ماه( برای مرور دروس و جبران عقب ماندگی های آموزشی بهره مند شد.
آیا مراجعه موسسه های آموزشی و کلاس های خصوصی راهکار است؟

صفری هم در ادامه با بیان اینکه ضرورتی برای استفاده از بسته های آموزشی وجود 
ندارد، اضافه می کند: در صورتی که برنامه ریزی درست درسی برای جبران افت تحصیلی 
تقویتی  کلاس های  و  آموزشی  مکمل های  برای  هزینه  به  شود،  انجام  دانش آموزان 

موسسه های خصوصی نیازی نیست.
این استاد دانشگاه می افزاید: مراجعه به چنین موسسه ها و کلاس ها زمانی باید باشد که 
روش تدریس معلمان دچار اشکال است و اولیای دانش آموزان مجبور می شوند برای جبران 
عقب ماندگی درسی، متقبل هزینه های زیادی شوند؛ هر چند شاهد بودیم که علاوه بر دو 
سال و نیم گذشته، پیش از آن نیز دغدغه والدین در این باره، سبب روانه کردن فرزندان به 

مراکز آموزشی خصوصی شده است.
نیک نژاد نیز با تاکید بر نیاز نداشتن به آموزشگاه های خصوصی و موسسه های آموزشی 
برای رفع مشکل افت تحصیلی ادامه می دهد: این موسسه ها فقط برای کسب درآمد کیسه 

دوخته اند بنابراین توصیه ای به مراجعه به آنها نمی کنم.
به گفته این دبیر دبیرستان اقلیت ها، دانش آموزان باید در شرایط برابر از کلاس های 
آموزشگاه های  از  استفاده  کردن  اجباری  صورت  در  بنابراین  شوند؛  برخوردار  جبرانی 
خصوصی، دانش آموزان مناطق کم برخوردار و روستاهای دور افتاده به دلیل دسترسی 

نداشتن به چنین موسسه هایی، نخواهند توانست سطح دانش خود را ارتقا دهند.

در گفت و گو با کارشناسان بررسی شد؛

افت تحصیلی و اما و اگرهای آموزش مجازی
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یک مسئول وزارت اقتصاد: 

با تمام کارت های بانکی امکان استفاده
 از کالابرگ وجود دارد

 مدیر کل دفتر امور بانکی و بیمه وزارت اقتصاد اظهار داشت: در فرایند اجرا و 
اختصاص کالا برگ قرار نیست کارت جدید برای افراد و مشمولان صادر شود و هر 

کارت و حساب بانکی این قابلیت را دارند که کالا برگ به آن واریز شود. 
قربان اسکندری ا درباره جزییات اجرا و ساز و کار کالا برگ گفت: در فرایند اجرا 
و اختصاص کالا برگ قرار نیست کارت جدید برای افراد و مشمولان صادر شود 
و هر کارت و حساب بانکی این قابلیت را دارند که کالا برگ به آن واریز شود. تمام 
کارت های بانکی و هویت افراد در سیستم تعریف شده  و تعدد حساب ها و کارت های 

بانکی مهم نیست بلکه معیار کد ملی افراد است.
مدیر کل دفتر امور بانکی و بیمه وزارت اقتصاد همچنین درباره اقدام برخی از 
بانک ها نسبت به اخذ سپرده و یا مسدود بخشی از حساب بانکی برای پرداخت 
تسهیلات بانکی اظهار داشت: طبق بخشنامه بانک مرکزی اساسا درخواست هر 
مقدار سپرده گذاری و مسدودسازی سپرده و حساب بانکی از سوی بانک ها برای 
پرداخت تسهیلات، غیرقانونی است. اما چرا برخی از بانک ها چنین شرطی برای 
پرداخت تسهیلات به مشتریان و افراد تعیین کردند؟ پاسخ این است که منابع و 
مصارف برخی از بانک ها  متناسب با هم نیستند. بانک ها برای پرداخت تسهیلات، 
باید منابع داشته باشند درغیر این صورت پرداخت تسهیلات منجر به خلق نقدینگی 

می شود.
این  که چرا  است  این  که مطرح می شود  دیگری  داد: سوال  ادامه  اسکندری 
بخشنامه ها به طور کامل اجرا نمی شوند؟ پاسخ این است که چون ابزاری که از 
طریق آن، بخشنامه ها پیاده شوند، وجود ندارند. برای نمونه در شرایطی که نرخ 
سود تسهیلات ۱۸ درصد و نرخ تورم 4۰ درصد است، بنابراین اکثرا افراد متقاضی 
تسهیلات می شوند. این در حالی است که می دانیم  پول در اقتصاد کم است و تا 
زمانی که چنین شکافی بین تورم و نرخ سود سپرده و تسهیلات وجود دارد، نمی توان 

سیاست پولی و اعتباری را به طور کامل اجرا کرد.   
وی افزود: در این شرایط یا باید نرخ تورم کاهش یابد یا اینکه نرخ سود تسهیلات 
و سپرده ها را افزایش غیردستوری داد یا ترکیبی از هر دو. اگر نرخ سود افزایش پیدا 
کند دیگر اخذ وام هایی با نرخ سود 3۰ یا 4۰ درصد نمی صرفد و در این صورت در کل 

اقتصاد تفاضای پول کاهش و تعادل ایجاد می شود.
اسکندری گفت:  یکی از بزرگترین  معضلات نظام بانکی، شکاف بسیار زیاد ) ۲۲ 
درصدی( بین نرخ سود تسهیلات و نرخ تورم است که همین امر، عامل اصلی، عدم 
توزیع بهینه منابع بانکی، انحراف در مصرف تسهیلات، عدم تمایل به بازپرداخت 
تسهیلات، فساد و ... است. معتقدم تا زمانی که نرخ سود سپرده با نرخ تورم و نرخ 
سود تسهیلات با نرخ تورم با هم فاصله زیادی داشته باشند، سیاست های اعتباری به 
طور کامل اجرا نخواهد شد و در این میان پرسش اساسی این است که چه دهکی با 
چه درآمدی، چند درصد از سپرده های نظام بانکی را تشکیل داده اند و چند درصد از 

چه دهک هایی دسترسی به تسهیلات بانکی دارند.

مدیرعامل اتحادیه دامداران:

کشور نیازی به واردات گوشت قرمز ندارد
مدیرعامل اتحادیه سراسری تعاونی های کشاورزی دامداران ایران گفت: با توجه به 

مازاد دام زنده سبک و سنگین در کشور، هیچ نیازی به واردات گوشت قرمز نداریم. 
»مجتبی عالی« درباره وضعیت تولید گوشت قرمز در کشور افزود: طی مذاکراتی 
که با وزیر جهاد کشاورزی داشته ایم، قرار شد تنظیم بازار گوشت قرمز توسط اتحادیه 
دامداران انجام شود و واردات گوشت قرمز از روسیه، پاکستان و حتی برزیل نداشته 

باشیم.
مدیرعامل اتحادیه سراسری تعاونی های کشاورزی دامداران ایران تصریح کرد: 
مازاد دام زنده سبک و سنگین در کشور نشان می دهد که می توانیم تمامی گوشت 
قرمز موردنیاز کشور را از محل تولید داخلی تامین کنیم و دیگر نیازی به واردات از 

دیگر کشورها نیست.
دام های مازاد روی دست دامداران باقی مانده است

وی اضافه کرد: اکنون دام زنده سبک و سنگین مازاد روی دست تولیدکنندگان 
و دامداران باقی مانده است تا جایی که علاوه بر تامین گوشت موردنیاز داخلی 

می توانیم بخشی از دام زنده را صادر کنیم.
عالی با بیان اینکه گوشت قرمز با قیمت هایی که عرضه می شود مورد تایید اتحادیه 
دامداران نیست، گفت: اکنون قیمت دام زنده سبک و سنگین )بره و گوساله نر 
کشتاری درجه یک( بین ۷۰ تا ۸۰ هزار تومان است، بنابراین قیمت هر کیلوگرم لاشه 

با قیمت ۱۲۰ تا ۱3۰ هزار تومان باید در بازار عرضه شود.
وی ادامه داد: قیمت دام زنده هیچ تغییری در دامداری ها ندارد و دام پس از خروج 
از واحدهای  تولیدی با دست به دست شدن توسط دلالان دچار افزایش قیمت 
می شود که امیدواریم دولت راهکاری برای حذف دلالان از بازار دام زنده و گوشت 

قرمز پیدا کند.
قیمت هر کیلوگرم شیر خام 1۲ هزار تومان تعیین شد

مدیرعامل اتحادیه سراسری تعاونی های کشاورزی دامداران ایران افزود: وزیر جهاد 
کشاورزی روز گذشته قیمت خرید تضمینی هر کیلوگرم شیر خام را  ۱۲ هزار تومان 
تعیین کرد و مقرر شد به ازای هر یک دهم درصد چربی ۱۵۰ تومان اضافه تر درب 

واحدهای تولیدی به دامداران پرداخت شود.
وی اضافه کرد: همچنین قرار است کرایه حمل ونقل را کارخانه های طبق عرف به 

دامداران پرداخت کنند.

سازمان حمایت؛

افزایش نرخ خدمات تاکسی های اینترنتی 
منتفی شد

با پیگیری های به عمل آمده از سوی سازمان حمایت و به جهت رعایت مصوبات 
ستاد تنظیم بازار؛ وجوه اضافه دریافتی از هر مسافر توسط شرکت های تاکسی 

اینترنتی، به آنها مسترد می شود.
به گزارش سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، با توجه به گزارشات 
واصله مبنی بر افزایش نرخ خدمات تاکسی های اینترنتی در چند روز اخیر و تأکید 
معاون اول رییس جمهور مبنی بر لزوم بررسی موضوع، برابر بررسی های به عمل 
آمده مشخص شد یکی از شرکت های فعال در این زمینه که سهم عمده ای از بازار 
را در اختیار دارد، قیمت های مورد عمل را به میزان حدود ده )۱۰( درصد افزایش 

داده است. 
بر این اساس، پس از برگزاری جلسه توجیهی با مسئولین کلیه شرکت های حمل و 
نقل هوشمند اینترنتی، مقرر گردید قیمت ها به نرخ قبلی بازگشت داده شده و اضافه 

دریافتی به مصرف کنندگان مسترد گردد. 
در این خصوص شرکت های مرتبط ضمن قبول موضوع و درک شرایط حال حاضر 
کشور و لزوم هماهنگی و همراهی با دولت، نرخ سفرهای انجام شده در ناوگان خود 
را به زمان قبل از افزایش بازگردانده و متعهد شدند وجوه اضافه دریافتی از کاربران از 
تاریخ ۱۷ لغایت ۲3 اردیبهشت ماه سال جاری را در قالب کدهای تخفیف و یا اضافه 

کردن مبلغ به کیف الکترونیکی حساب کاربری مسافران مسترد کند.

معاون فناوری و توسعه نوآوری شرکت سپرده گذاری مرکزی خبرداد:

واریز سود سهام عدالت سهامداران
 تا هفته آینده 

معاون فناوری و توسعه نوآوری شرکت سپرده گذاری مرکزی درباره زمان واریز سود 
سهامداران گفت: افرادی که اطلاعاتشان تا آخر هفته تکمیل شود، در هفته بعد واریز 

سود سهام عدالت خواهند داشت.
محمود حسنلو در خصوص افرادی که سود سهام عدالت خود را تاکنون دریافت 
نکرده اند گفت: بیش از ۲ میلیون نفر سود سهام عدالت خود را تاکنون دریافت نکرده 

اند که این امر به علت نبود شماره شبای معتبر این سهامداران بوده است.

پیدا  معناداری  تفاوت  آزاد  و  ترجیحی  ارز  اگر  دانشگاه گفت:  استاد  یک 
حال  عین  در  و  می کنند  پیدا  صادراتی  مزیت  داخل  تولید  کنند،کالاهای 

انگیزه های قاچاق را نیز گسترش می دهد.
احسان قمری، استاد دانشگاه پیرامون سیاست های اصلاحی دولت برای 
حذف ارز ترجیحی کالاهای اساسی گفت: دیدگاه ها و نظرات مختلفی در 
خصوص حذف ارز ترجیحی در چند هفته گذشته حول دو محور ضرورت 
حذف و معایب حذف ارز ترجیحی بوده است و هر دو گروه سعی نموده اند 
بدون اینکه مبانی نظری و ساختاری کامل و مدونی را ارائه کنند، دیدگاه خود 
را تبیین نمایند در حالی که برای تبیین یک نظریه یا تئوری اقتصادی، نیازمند 

تحلیل کارشناسی و علمی هستیم.
وی افزود: شاید ویژگی خاص علوم انسانی و اجتماعی که اقتصاد نیز در زمره 
آن قرار می گیرد این باشد که بر خلاف علوم تجربی، امکان آزمون و خطا وجود 
نداشته و اگر تصمیمی در حوزه علوم انسانی اجرا شود، ازمایشگاهی برای 

آزمون آن وجود ندارد.
به باور این استاد دانشگاه، هر چند به صورت پایلوت می توان در مناطق 
جغرافیایی مختلف نسبت به اجرای یک طرح که با معیشت و زندگی افراد 
سر و کار دارد، اقدام نمود ولی خنثی نبودن انسان ها از نظر عکس العمل ها 
و مشخص نبودن این عکس العمل ها که تابع متغیرهای فراوانی است، باعث 
می شود در حوزه های اقتصادی که به صورت مستقیم با معیشت مردم سرو 
کار دارد چالش های زیادی وجود داشته باشد. ضمن آنکه برای هر آزمون 
لازم است متغیرهایی ثابت نگهداشته شود تا اثر آن متغیر را به صورت تناظر 
یک به یک بررسی نمود در حالی که در عمل و در دنیای واقع، امکان حذف یا 
تعدیل متغیرها وجود ندارد. قمری با بیان اینکه عدم تبیین موضوعات و مسائل 
اقتصادی توسط کارشناسان و یا تبیین نادرست و غیر کارشناسی آن بی تردید 
اثرات خود را در تصمیمات اقتصادی مردم اعم از مصرف کنندگان و تولید 
کنندگان می گذارد، عنوان کرد: علم اقتصاد، علمی است سهل و ممتنع که در 
نگاه اول ساده به نظر رسیده و این تصور به ذهن متبادر می شود که هر مسأله 
اقتصادی فقط یک راه حل دارد و راه حل انتخاب شده کاملًا درست است در 
حالی که این دیدگاه ناشی از عدم توجه به کلیه جوانب امر و شاید ناشی از فهم 

ناقص از ادبیات و مفاهیم اقتصادی از سوی برخی اشخاص است.
این کارشناس اقتصادی افزود: در نگاه کلی افزایش نرخ ارز در پایان سال ۹6 
که ناشی از تشدید تحریم ها بود منجر به افزایش قیمت ها در سال های بعد از آن 
شد و باعث شد که دولت با هدف کنترل بازار داخلی برخی از کالاها و جلوگیری 
از کاهش رفاه مردم نسبت به تخصیص ارز ترجیحی برای برخی کالاها موسوم 

به کالاهای اساسی اقدام نماید.
وی ادامه داد: از اوایل سال ۱3۹۷ دولت نسبت به تخصیص ارز ترجیحی یا 
4۲۰۰ تومانی برای واردات ۲۵ کالا اقدام نمود تا این کالاها با هزینه کمتری 
وارد کشور شوند و فشار کمتری به مردم وارد شود. از سوی دیگر برخی کالاها 

مانند گوشت از تخصیص ارز ترجیحی حذف شد ولی فرایند تخصیص ارز 
ترجیحی ادامه پیدا کرد. از همان زمان مخالفان تخصیص ارز ترجیحی، نسبت 
به اعلام مضرت تخصیص این ارز اقدام می کردند و مواردی همچون توزیع 
رانت، باز صادرات، صادرات پنهان، ایجاد خلل در صادرات برخی صنایع، ازبین 
بردن بهره وری، افزایش تقاضای کالاهای یارانه ای و خلق پایه پولی را اشاره 
می کردند. در مقابل نیز موافقان ارز ترجیحی، وضعیت معیشت مردم را خط 
قرمز خود اعلام کرده و ضمن تأیید موارد اعلامی مخالفان، اعلام می کردند 

چاره ای جز اعطای ارز ترجیحی ندارند.
قمری در گفتگو با خبرنگار مهر با ذکر این نکته که عدم وجود سازوکارهای 
نظارتی منسجم و یکپارچه در کشور منجر به آسیب های مختلف به مدیریت 
اقتصاد کشور شده است، یادآور شد: جزیره ای و سلیقه ای عمل کردن در 
حوزه های نظارتی، باعث شده است که هر فعالیتی در کشور انجام می شود به 
علل مختلف از جمله دارا نبودن بسته نظارتی، نتواند آن گونه که شایسته است 
در راستای تأمین رفاه مردم باشد. هر دو دیدگاه موافق و مخالف تخصیص ارز 
ترجیحی در غیاب نظارت، مضرت زیادی داشته و نمی تواند دلیلی قانع کننده 

برای حذف ارز ترجیحی یا استمرار تخصیص آن باشد.
وی تاکید کرد: به طور حتم عدم وجود نظارت دقیق و کارشناسی واجد 
ضمانت اجرایی می تواند تبعاتی برای مردم داشته باشد و کافی است یک 
نظر سنجی از مردم در خصوص نهادهای نظارتی حوزه قیمت ها انجام شود 
تا بازدهی و بهره وری آنها مشخص شود. کافی است به سامانه ۱۲4 یا تعزیرات 

مراجعه کنید تا میزان بررسی ها را مشخص کنید.
قمری با طرح این پرسش که نظارت بر اصناف و خرده فروشان توسط اتاق 
اصناف بر چه اساسی صورت می پذیرد، افزود: هر چند اشاره به این مباحث 
به موضوع حذف ارز ترجیحی ربطی ندارد ولی خروجی هر ایده و تصمیمی 
نیازمند دو بازوی کارشناسی و علمی جهت تبیین آن و بازوی نظارتی جهت 

نظارت بی چون و چرا بر آن است.
وی با مثالی عینی در این زمینه یادآور شد: الزام درج قیمت تولید کننده بر 
برخی کالاها که در نهایت مشخص نشد اولًا چه اهدافی داشته و بر اساس کدام 
مدل صورت می پذیرد و ثانیاً انتخاب کالاها بر چه مبنایی صورت پذیرفته است؛ 
شاهد هستیم که این طرح غیر کارشناسی که می توانست با قدری مطالعه و 
استفاده از نظرات متخصصان به یک تصمیم کارشناسی و مفید تبدیل شود 
چگونه حذف شد و مشخص نشد چه نتایجی برای مردم داشت و مصرف 

کنندگان چه استفاده ای از این طرح کردند.
این استاد دانشگاه ادامه داد: به هر حال الزام درج قیمت تولید کننده و 
حذف قیمت مصرف کننده، چنان اجحافی به مصرف کنندگان وارد نمود که 
در نهایت تصمیم بر این شد که هر دوقیمت درج شود. با این شرایط پاسخگوی 
فشارهای ناشی از آن کیست؟ اینکه بگوییم خرده فروشان موظفند حداکثر 
۲۵ درصد به قیمت تولید کننده اضافه و به مصرف کننده نهایی بدهند راهکار 

نیست. وقتی قیمت یک کالای مصرفی در سه مغازه واقع در یک خیابان 
استعلام می شود با اختلاف قیمت مصرف کننده و تولید کننده بین ۲۵ تا ۹۰ 
درصد مواجه می شوید. در این زمینه علاوه بر وجود ضعف نظارتی، با توجه به 
چسبندگی قیمت ها و از آنجا که اغلب این کالاها، فاقد جانشین کامل بودند، 

امکان کاهش تقاضا نبود و قیمت به بالاترین قیمت اعلامی سیر کرد.
قمری در ادامه به فرایند تخصیص ارز ترجیحی برای واردات کالاها اشاره کرد 
و افزود: در زمانی که ارز ترجیحی برای واردات برخی از کالاها اختصاص داده 
می شد، شاهد افزایش ثبت سفارش برای واردات، بیش از نیاز داخلی کشور 
بودیم و متأسفانه هیچ شخصی توجه نکرد و از خود نپرسید چرا تقاضای واردات 

به شدت افزایش یافته است.
به گفته وی شرایط به گونه ای بود که میزان تعیین شده برای تخصیص ارز 
ترجیحی در شش ماهه اول سال به پایان می رسید و اکنون در حالت عدم وجود 
نظارت دقیق و تاکید می کنم عدم وجود قانون جامع و واحد و یا دستورالعمل 
واحد در حوزه سیاست های تجاری و ارزی و موازی کاری های نهادهای مسئول 
از جمله بانک مرکزی و وزارت صنعت، معدن و تجارت نمی توان انتظار بهبود 

داشت.
این کارشناس حوزه تجارت خارجی با اشاره به عملکرد بانک مرکزی در 
که مسئولیتی  اعلام می کرد  مرکزی  بانک  ترجیحی، گفت:  ارز  تخصیص 
جز تخصیص ارز ندارد و وزارت صمت، مسئول اولویت بندی واردات و ثبت 
سفارش ها است از سوی دیگر کثرت و تنوع مقررات و دستورالعمل های موجود 
در وزارت صمت و بعدها وزارت جهاد کشاورزی که فاقد تجربه کافی در این 
خصوص بود باعث شد اهداف قانونگذار از تخصیص ارز ترجیحی، محقق 

نشود.
قمری ادامه داد: این مسائل باعث شد تا برخی افراد نسبت به واردات مواد 
اولیه با ارز 4۲۰۰ تومانی اقدام کنند و پس از تولید کالای نهایی، کالای مذکور 
را با نرخ بازار آزاد به فروش می رساندند. همچنین برخی افراد سودجو، ارز 
ترجیحی را اخذ نموده و کالایی وارد نمی کردند و حتی حاضر بودند جریمه های 
مربوطه را بپردازند ولی کالایی را وارد نکنند. این مسأله به علت عدم قدرت 
بازدارندگی نهادهای نظارتی و فاصله زیاد نرخ ترجیحی و نرخ آزاد بود که از 

مضرت نظام چند نرخی است.
به باور وی اگر ارز ترجیحی و آزاد تفاوت معناداری پیدا کنند، کالاهای تولید 
داخل مزیت صادراتی هم پیدا می کنند که این مسأله در کنار تمایل به صادرات 
از طرق قانونی، انگیزه های قاچاق را نیز گسترش می دهد. البته صادرات 
کالاهایی که ارز ترجیحی دریافت می کردند ممنوع بود ولی این مسأله نیز، 
چالش های خاص خود را داراست چرا که محتوای وارداتی کالاهای صادراتی 
متنوع بوده و درصدهای مختلفی را شامل می شود که محاسبه آن مشکل 
است. ضمن آنکه برخی کالاها مانند داروهای صادراتی که بعضاً قدرت رقابت 
پذیری بالایی در دنیا دارند قربانی ممنوعیت صادرات می شوند که تبعات بدی 

بر صادرات وارد می سازد.
این استاد دانشگاه ادامه داد: در نظر بگیرید که در شرایط عادی، بسیاری 
از صادرکنندگان که هزینه های بازاریابی بسیار زیادی را متحمل شده اند با 
ممنوعیت یا محدودیت صادرات مواجه می شوند که اثرات این محدودیت بر 
صنایع صادراتی و اشتغال و تولید و معیشت فعالان حوزه مربوطه بسیار زیاد 
است. حالا در نظر بگیرید این ارز ترجیحی تخصیص پیدا می کند و به این 
ترتیب بواسطه رانت ایجاد شده، انگیزه های تولید کاهش یافته و این رانت و 
سود باعث می شود هم تعداد متقاضیان ارز ترجیحی افزایش یابد و هم برخی 
واردکنندگان با تغییر پروفرما نسبت به بزرگنمایی ارزش کالاهای ثبت سفارش 
شده با هدف دریافت ارز بیشتر اقدام کنند و هر چقدر این ارز، بیشتر دریافت 
می شود از اختلاف میان قیمت ارز دولتی و آزاد، سود بیشتری کسب می کنند.
با این دلایل که مهم ترین آن ایجاد فضای زانتی و افزایش قاچاق کالاها است 

عده ای اعتقاد دارند که این ارز باید حذف شود.
قمری در پایان تصریح کرد: باید دقت شود که کالاهایی که مشمول تخصیص 
ارز ترجیحی قرار گرفته اند بعضاً کالاهای استراتژیک از نظر معیشت مردم 
هستند و علاوه بر این، اغلب آنها کالاهایی هستند که کشش تقاضای پایینی 
دارند و با افزایش قیمت ناشی از حذف ترجیحی، تقاضای آنها چندان تغییر 
نمی کند و با توجه به اینکه جانشینان چندانی هم ندارند نمی شود از مصرف 
آنها صرف نظر کرد به عنوان مثال اگر قیمت کالایی ناشی از حذف ارز ترجیحی 
3۰ درصد افزایش یابد تقاضای آن کمتر از 3۰ درصد مثلًا ۱۰ درصد کاهش 
می یابد که این مسأله هزینه ها را به شدت افزایش می دهد یعنی نه تنها تقاضا 
کاهش نمی یابد بلکه بعضاً به علت شرایط نا اطمینانی تقاضا افزایش یافته و 

سطح عمومی قیمت ها رشد می کند.

در گفتگو بایک کارشناس اقتصادی اعلام شد؛

بایدها و نبایدهای حذف ارز ترجیحی کالاهای اساسی

وزیر اقتصاد خبرداد:

تعیین تکلیف گواهی سپرده کالایی تا یک ماه آینده 
وزیر اقتصاد از رئیس سازمان امور مالیاتی خواست حداکثر ظرف یک ماه، تکلیف 

این سازمان با "گواهی سپرده کالایی" در این بازار را روشن کند.
سید احسان خاندوزی اظهار داشت: بورس کالا را نه به مثابه یکی از نهادهای 
اقتصادی در کنار سایر نهادها، بلکه باید آن را به عنوان یک ساز و کارِ "تراز" و "منطقِ 
تخصیص منابع" در بخش مهمی از اقتصاد دید که خوشبختانه در دوره مدیریت 

نسبتاً طولانی آقای سلطانی بهبود خوبی نیز پیدا کرده است.
وزیر اقتصاد گفت: بورس کالا از یکسو باید با اعمال منطق در تخصیص منابع، منشأ 
انگیزه و مشوق فعالان اقتصادی بخش خصوصی و از سوی دیگر، برطرف کننده های 
دغدغه های حاکمیت در حوزه هایی چون شفافیت، رقابت پذیری، نظارت و نیز ایفای 

نقش بعنوان نهاد "تضمین" باشد.
خاندوزی افزود: از این منظر است که معتقدم، بورس کالا باید وزنی بسیار بیش از 

این در اقتصاد کشور داشته باشد.
وزیر اقتصاد یکی از کارکردها و انتظارات وزارت اقتصاد از بورس کالا بر اساس 
بندهای مرتبط قانونی را، عرضه اموال غیر منقول عنوان کرد و گفت: سال ها این 
ایده مطرح بوده که ما بورس مسکن را به عنوان شاخه ای از بورس کالای ایران داشته 
باشیم و از ساز و کارهای این بازار، برای عرضه اموال غیر منقول دستگاه های دولتی، 

وزارتخانه ها، شرکت های دولتی و بانک ها استفاده کنیم.
وی عنوان کرد: اخیراً در وزارت اقتصاد سندی تحت عنوان راهبردها و سیاست های 
بانک های دولتی را که کاملًا با چارچوب مصوبات شورای پول و اعتبار و بانک مرکزی 
نیز سازگار است را به بانک ها ابلاغ کردیم که در آن سند هم، بر برنامه عملیاتی فروش 

اموال مازاد بعنوان یکی از شاخص های ارزیابی مدیران دولتی تأکید شده است.
خاندوزی با بیان اینکه در ماده ۱3 قانون جهش تولید مسکن نیز به همین ظرفیت 
بورس کالا اشاره شده است، تصریح کرد: البته مسئله، فقط فروش دارایی های غیر 
منقول شرکت های دولتی و بانک ها نیست، بلکه زنجیره مرتبط با اموال غیر منقول 
هم مد نظر است. وزیر اقتصاد یکی از کارکردهای دیگر مورد انتظار از بورس کالا را 
در حوزه کشاورزی و محصولات آن عنوان کرد و گفت: از اواسط دهه ۱3۹۰ فضای 
خوبی برای عرضه بخشی از کالاهای کشاورزی در قالب رینگِ اختصاصی بورس کالا 
فراهم شد. خاندوزی با یادآوری اینکه در قالب ماده 33 قانون افزایش بهره وری بخش 
کشاورزی هم تصریح شده است، برای محصولاتی مثل ذرت و جو از ساز و کار بورس 
کالا استفاده شود، اظهار داشت: متأسفانه به جهت تغییر سیاست ها و شرایط خاصی 
که بعد از خروج آمریکا از برجام در اردیبهشت ۱3۹۷ رخ داد، آن ساز و کار و بخشی 

از آن دست آوردها از دست رفت.

وی تصریح کرد: البته به نظر می رسد، کماکان یکی از بهترین ابزارها در حوزه 
محصولات کشاورزی، همین ظرفیت های بورس کالا، همچون اعتماد آفرینی، حذف 
نظامات واسطه گری، شفافیت و سرعت تسویه با کشاورزان و فعالان اقتصادی است.

وزیر اقتصاد با اشاره به اتفاقات خوب رخ داده در حوزه زعفران در بورس کالا در سال 
۱4۰۰ تأکید کرد: اعتقاد ما این است که ظرفیت این بورس، بسیار بیش از امروز، 
قابل ارتقا است و با همکاری وزارت جهادکشاورزی و دیگر دستگاه های ذیربط، این 
امر با سرعت بیشتری انجام خواهد گرفت. خاندوزی محور دیگر انتظارات از بورس 
کالا را، کارکرد آن در حوزه تأمین مالی ذکر کرد و گفت: این موضوع نیز جزو نقاط 
اشتراک ما با بانک مرکزی و وزارت صمت است که در اتباط با آن، جلسات مشترک 
فشرده ای برگزار کردیم، تا بتوانیم بخشی از اعتبارات کشور را در قالب تأمین مالی در 
این زنجیره ببریم. وزیر اقتصاد با اشاره به پیش بینی ابزارهای دیگر تأمین مالی تولید 
در قوانین کشور، عنوان داشت: با این وجود، در مجموع بنظر می رسد، بستر بورس 

کالا برای تأمین مالی ابزارهای تولید، بسیار مساعد است.
خاندوزی افزود: در بند ع تبصره )۲( قانون بودجه سال ۱4۰۱ کل کشور نیز 
صراحتاً تصریح شده است، در سال ۱4۰۱ باید بیش از گذشته از ابزارهای تأمین 

مالی بورس کالا استفاده شود.

کارشناس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی با تاکید 
بر اینکه مالیات بر عایدی سرمایه تولید را رونق می بخشد گفت: 
درحالی که نیروی کار ماه به ماه مالیات پرداخت می کند کسانی 
که در عرصه خرید و فروش سرمایه هستند سرمایه آنها مشمول 

مالیات نمی شود و این اوج بی عدالتی است. 
عنوان  با  علمی  نشست  در  دوشنبه  روز  اسکندری«  »جواد 
واکاوی مالیات بر عایدی سرمایه اظهار داشت: ما در نقطه ای قرار 
داریم که اساسا چیزی به عنوان مالیات بر عایدی سرمایه نداریم، 
اینکه مالیات نداریم آثار سواقتصادی سنگینی به کشور وارد کرده 

است.
وی افزود: عباس شاکری در کتاب مقدمه ای بر اقتصاد ایران 
نوشته شده است که مشکل اساسی کشور فقدان مالیاتی سرمایه 
است که مهمترین مساله هزینه فرصت سرمایه در اقتصاد ایران 
بالاست. از این رو اگر سرمایه داشته باشید و در تولید بگذارید 
خطر پذیری بالا و نرخ بازدهی پایین دارید اما اگر آن را در طلا 
و سکه و زمین قرار دهید با کمترین خطر پذیری، بازدهی بالایی 

خواهید داشت.
کارشناس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: 

در نیروی کار هم این موضوع وجود دارد نیروی کار امروز وارد یک 
شرکتی شود سود دلالی و یا واسطه گری پایین تر است تا اینکه 
وارد مشارکت در خرید و فروش شود لذا هزینه فرصت سرمایه و 

نیروی انسانی در کشور به بخاطر فقدان مالیاتی بالاست.
وی با بیان اینکه نرخ بهره های بالا باعث شده عمده تسهیلات 
بانکی به دست کسانی می رسد که در حوزه دلالی و سوداگری 
کار می کنند گفت: این افراد مالیات پرداخت نمی کنند، ما اگر 
می خواهیم تولید رونق پیدا کند باید بازدهی های غیرمولد را پایین 

بیاوریم تا تولید کننده از تسهیلات بانکی استفاده کند.
سرمایه  عایدی  بر  مالیات  جز  راهی  داد:  ادامه  اسکندری 
نداریم از این رو باید این طرح اجرایی شود در این مسیر یکسری 
نیازمندی های سخت افزاری و نرم افزایی نیاز است که در طرح 

الزامات دیده شده است.
وی با اشاره به تجربه کشورهای دنیا در مالیات گفت: یکی از 
نکات مهم که در طراحی اثر گذار است، اقتصاد سیاسی است 
که فعالین اقتصادی چه واکنشی نشان می دهد در همین راستا، 
مالیات بر سهام آن هم یک درصد بعد از پنج سال مطرح شد که 

در کمیسیون اقتصادی رای نیاورد.

کارشناس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی افزود: 
در طرح مالیات بر عایدی سرمایه، معافیت های گذاشته شده 
است به عنوان مثال، ملک مسکونی برای هر چهار نفر از اعضای 
خانواده در نظر گرفته شده است تا مالیات پرداخت نکنند بیش از 

آن مالیات باید پرداخت شود.
وی ابراز کرد: ۹۵ درصد مردم آنهایی که به اندازه نیاز مصرفی 
در اقتصاد مصرف می کنند، مشمول این مالیات نمی شوند و 
متناسب با شرایط فعلی کشورمان است از این رو همه این مباحث 

در خصوص پنج درصد جامعه است که دارای چندین ملک و 
خودرو است. اسکندری با بیان اینکه شرایط فعلی اقتصاد ایران 
را فعالیت های غیرمولد تحت تاثیر قرار داده است گفت: اکنون 
داریم در خصوص افرادی که بیش از نیاز مصرفی را دارند مالیات 

را مطرح می کنیم 
 وی  بیان داشت: باید یک دوره مالیاتی را بگذرانیم و بعد تجدید 
نظر کنیم، اگر شرایط بهتر شد بعد از کنترل تورم، دایره شمول 

مالیات دهندگان را افزایش می دهیم.

کارشناس اقتصادی مطرح کرد:

عدالت مالیاتی و رونق تولید با مالیات بر عایدی سرمایه 
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 پیشکسوت پرسپولیس با انتقاد از عملکرد این تیم در فصل جاری گفت: اکنون بهترین زمان برای استعفای گل محمدی و سایر 
اعضای کادر فنی است که فقط به دنبال منافع شخصی و گرفتن پاداش هستند. 

مرتضی فنونی زاده  در خصوص ناکامی پرسپولیس در کسب ششمین قهرمانی متوالی در لیگ برتر، اظهار داشت: گل محمدی 
تیم قهرمان را تحویل گرفت و از او بابت قهرمانی فصل گذشته نیز تشکر می کنیم، اما باید با واقعیت روبرو شویم نه اینکه دنبال بهانه 

باشیم و بگوییم چند بازیکن اصلی ما از تیم جدا شدند و این باعث افت کیفیت تیم شد. این حرف ها اصلا درست نیست.
این پیشکسوت ادامه داد: بازیکنانی که از پرسپولیس جدا شدند اکنون حرفی از آنان زده نمی شود و در تیم های جدید بازی به آنها 
نمی رسد. بازیکنان جدید را مگر بنده یا دیگر پیشکسوت های پرسپولیس انتخاب کردند؟ همه بازیکنان را کادرفنی گزینش کرده 

و نباید دودش فقط در چشم هوادار برود.
وی ادامه داد: در لیگ سال قبل هم بازی های بسیار ضعیفی انجام دادیم. از ترکیب های با ترس گرفته تا تعویض های افتضاح که 
اگر رقیب جدی داشتیم قطعا نمی توانستیم به قهرمانی دست پیدا کنیم. پس از بازی مقابل سپاهان، هواداران به من پیام دادند 
که خواهش می کنیم شما پیشکسوت ها به داد پرسپولیس برسید. چرا باید در بازی که حکم مرگ و زندگی را برای تیم پرسپولیس 
دارد، تیم با ۲ هافبک دفاعی بازی کند؟ با این حال باز هم دو گل دریافت کردیم و چند گل هم با خوش شانسی نخوردیم. واقعا چرا 

نباید با مهاجم های بیشتر به میدان برویم تا تیم ما برگ برنده را در اختیار داشته باشد؟ تا کی باید اینقدر ترسو باشیم؟
بهترین زمان برای استعفای گل محمدی و کادر فنی است 

پیشکسوت پرسپولیس تصریح کرد: در حال حاضر بهترین زمان برای استعفای گل محمدی و کادر فنی است که فقط به دنبال 
منافع شخصی و گرفتن پاداش هستند. خبر دارم که بعد از بازی پرسپولیس مقابل پیکان مدیرعامل در تمرین به کادر فنی و 
بازیکنان کارت هدیه ده میلیون تومانی داده است، بعد آقایان گله مند شده اند که این مقدار بسیار کم است. آیا وضعیت بد و سخت 
مملکت را نمی بینند که در این وضعیت هوادار آمده سهام باشگاه حالا به هر اندازه ای خریداری کرده تا بتواند به تیم محبوب خود 
کمک کند. بعد آقایان که به گفته خودشان 6۷ درصد از قرارداد کلان خود را دریافت کردند، ۹ امتیاز از حریف سنتی خود عقب 
هستند و اصلا به فکر هواداران و مردم نیستند. تمام دلخوشی این هواداران در این اوضاع بد فقط این تیم است؛ اما الان همین 

افراد اسم تیم را تبدیل به تیم پول پرست کردند.
وی افزود: نمی دانم آن شخص جوان که در کنار گل محمدی در سکوها نشسته بود چه سمتی در تیم دارد و چرا باید او به تیم 
مشاوره بدهد در حالی که ما تعداد زیادی پیشکسوت داریم. چرا نباید از پیشکسوت ها استفاده شود؟ مگر ما دشمن تیم  هستیم 
یا دلسوز نیستیم؟ شب قبل از دربی با افشین پیروانی تماس گرفتم که با تعدادی از پیشکسوت ها برای دلگرمی و روحیه دادن 
به رختکن تیم برویم اما با مخالفت گل محمدی روبرو شدیم.حمید مطهری فقط بلد است که خوب صحبت کند و من نمی دانم 
که نحوه تمرینات در طول فصل چگونه بوده که تیم باید اینقدر باعث مصدومیت بازیکنان می شود و در سه بازی مدافعان برای 
پرسپولیس گلزنی می کنند، پس در تمرینات پرسپولیس چه کارهایی انجام می شود؟ در آخر باز هم تاکید می کنم که تنها راه حل 

استعفای کادرفنی کنونی است و باید به فکر یک مربی خارجی باکیفیت با کادر فنی خارجی باشیم. 

مرتضی فنونی زاده: گل محمدی باید برود

 ترسو بودن کادرفنی، پرسپولیس را به این روز انداخت
ملی پوش سابق کشورمان با بیان اینکه یکپارچگی در تیم ملی دیده نمی شود گفت: اکنون تیم ملی دوقطبی 

شده و لژیونرها یکطرف و بازیکنان داخلی در طرف دیگر قرار گرفته اند. 
محمد علوی در خصوص شرایط تیم کشورمان، اظهار داشت: زمان زیادی را از دست داده ایم و هم اکنون نیز 
برای برنامه ریزی خیلی دیر شده است. باید هرچه زودتر برنامه کلی را مشخص کنیم و موانع را از پیش راه برداریم. 
هیچ بهانه ای را نمی توان قبول کرد زیرا خیلی از کشورها اوضاع بدتری نسبت به ما دارند اما در مسئله جام جهانی 

همه چیز را آماده کرده اند.
علوی از ادامه حضور اسکوچیچ در تیم ملی حمایت کرد و گفت: به هرحال اسکوچیچ مدتی برای تیم ملی 
زحمت کشیده و با رتبه خوبی در آسیا ما را به جام جهانی رسانده است. اکنون زمان آن رسیده که از این زحماتش 
بهره برداری کند و نتیجه اش را در جام جهانی ببیند. به ضرر تیم است که در این زمان مربی جدیدی بیاورند و او 

بخواهد شاکله تیم را تغییر دهد.
وی ادامه داد: متاسفانه در فدراسیون فوتبال زمانی که مدیر یا شخص تاثیرگذاری تغییر کند، تمام افراد زیر دست 

او و برنامه ها نیز دگرگون می شوند و انگار فصل جدیدی شروع می شود.
علوی از اوضاع مدیریتی و برنامه ریزی فدراسیون انتقاد کرد و افزود: اینکه شرایط نفر اول فدراسیون مشخص 
نیست، اتفاق خوبی محسوب نخواهد شد اما بهتر است »میرشاد ماجدی« تا پایان جام جهانی با تمام اختیارات 
در راس فدراسیون بماند تا بتوان با یک ثبات مختصر، برنامه های تیم ملی را پیش برد و در جام جهانی به نتایج 

خوبی رسید.
بازیکن سابق تیم ملی ایران، گفت: گروه نسبتا خوبی در جام جهانی داریم. البته پیش بینی ها را خیلی قبول 
ندارم زیرا تیم ها تغییر زیادی نسبت به گذشته داشته اند. تا بعد از بازی های تدارکاتی و مشخص شدن توان تیم ها 

نمی شود پیش بینی کرد که چقدر شانس داریم.
علوی افزود: امید چندانی به بازیکنان داخلی ندارم و به نظرم باید کار را به لژیونرها سپرد. با این حال معتقدم 
یکپارچگی در تیم دیده نمی شود. زمان ما، فرصتی برای حضور در باشگاه ها نداشتیم و مدام در اردوها و مسابقات 
تیم ملی بودیم و این مسئله بازیکنان را برای هماهنگی بیشتر، مهیا کرده بود. اما حالا تیم ملی دوقطبی شده و 

لژیونرها یک طرف و بازیکنان داخلی طرف دیگر قرار گرفته اند.
بازیکن اسبق تیم ملی راهکار حل مشکلات را اینطور بیان کرد: مشکلات زیاد و گسترده ای داریم و قدم اول 
برای حل آن ها یافتن مدیری توانمند است که بر مسائل مسلط باشد و فدراسیون را با قدرت اداره کند. نباید تا آخر 
جام جهانی شوک جدیدی به تیم ملی دهیم و برنامه ها را هرچه زودتر برای همه مشخص کنیم تا تیم ملی آماده 
تقابل با حریفان در جام جهانی شود. به نظرم اگر به جای فراموشی پیشکسوتان، مجمعی از آن ها در فدراسیون 

تشکیل دهند می توانند هدف گذاری ها و راهکارهای خوبی برای زمان باقی مانده پیدا کنند. 

بازیکن سابق تیم ملی ایران :

یکپارچگی در تیم ملی دیده نمی شود 

 مدیر حوزه های علمیه کشور گفت: برخورد با نهاد ورزش نه منفعلانه و نه منحرفانه، 
بلکه فعال مثبت باشد، متاسفانه در مواجهه با این پدیده به صورت افراط و تفریطی 
برخورد کردیم و به نظریه درست مبتنی با فرهنگ بومی و اسلامی کمتر پرداخته شده 

است. 
آیت الله علیرضا اعرافی در دیدار معاون توسعه ورزش بانوان وزارت ورزش و جوانان 
اظهار داشت: ورزش، امر مهمی است و اصل مقوله ورزش، تغییر و تحول های دنیای 
معاصر از یک فعالیت متعارف، عادی و سرگرمی پراکنده بیرون آمده و به یک نهاد 

اجتماعی، موثر، کنشگر، تغییرآفرین، فعال اجتماعی تبدیل شده است.
وی تاکید کرد: باید این جایگاه نهادی ورزش را بازشناسی کنیم و حداقل برای 
خودمان این نهاد را به عنوان یک پدیده با تفاوت های زیادی با آنچه که در سابق در 

جوامع بوده، بشناسیم و برای آن تدبیر لازم کنیم.
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی یادآور شد: برخورد با نهاد ورزش نه باید برخورد 
منفعلانه باشد و نه منحرفانه، باید برخورد فعال مثبت باشد، متاسفانه در مواجهه با این 
پدیده که پدیده متمایز و متفاوت از اعصار پیشین است، به صورت افراط و تفریطی 

برخورد کردیم و به نظریه درست مبتنی با فرهنگ بومی و اسلامی کمتر پرداختیم.
آیت الله اعرافی ادامه داد: برای رسیدن به یک نظریه و الگوی جامع، نیاز است هم 
حوزه به لحاظ نظری فعال شود و هم وزارت ورزش یک فعالیت پایه ای و بنیادین را 

دنبال کند.
وی ادامه داد: برای رسیدن به آن نظریه جامع در حوزه ورزش، ما نیز باید به مباحث 

فلسفی ورزش، مباحث اخلاقی آدابی و فقه و احکام ورزش و بر پایه این سه ضلع و 
متناسب با موضوع شناسی جدید، به نظریه های الگوها برسیم تا به آیین نامه، ضابطه، 

پروتکل و شیوه نامه دست پیدا کنیم.
آیت الله اعرافی گفت: این یک منظومه است که در حوزه ورزش مانند پدیده های 

جدید باید پیموده شود.
عضو شورای عالی حوزه های علمیه تصریح کرد: حوزه با توجه به رسالت پاسخگویی 
که دارد طی سال های گذشته اقدام هایی را دفتر فقه معاصر آغاز کرده، چرا که 
علاوه بر پاسخگو بودن، نظریه پردازی در قلمروهای مختلف، جدید و مورد نیاز نظام 

هدف گیری شده، از این رو کارها در وسعتی زیاد، آرام و در حال پیشرفت است.
مدیر حوزه های علمیه کشور خاطرنشان کرد: برغم تمام این دغدغه ها و نکته ها، 

وقتی وارد کار و درگیر با امور روزمره می شویم، بسیاری از مسائل فراموش می شوند.
اعرافی با تاکید بر اینکه نظریه پردازی در عرصه ورزش از منظر فرهنگ بومی و 
اسلامی در وزارت ورزش جای پای محکمی داشته باشد گفت: در این زمینه از یک 
سو به دانشگاه و از سویی به حوزه مراجعه می کنید، در سه ضلعی که بیان شد، آماده 

کمک و همراهتان هستیم تا به الگوهای مورد دفاع برسیم.
امام جمعه قم به انجام مطالعه های حوزه ورزش از منظرهای فرهنگی و دینی اشاره 
کرد و گفت: گفتمان ما، گفتمان انقلاب اسلامی است و در این گفتمان پاسخ همه 
دغدغه ها وجود دارد و بن بستی برای امور و فعالیت هایمان نیست، باید با جدیت 

مسائل را پیش برد و راه حل ها را خلق کرد.

آیت الله اعرافی در ادامه به جایگاه زن و خانواده پرداخت و افزود: یک مواجهه کلان 
تمدنی به زن و خانواده در جوامع غربی داریم و در این مواجهه هم نیاز به طرح های 

جدید است و به الگوهایی بپردازیم که شجاعانه به دنیا عرضه کنیم.
در مقوله زن باید قدرت گفتمان سازی جهانی داشته باشیم

وی همچنین اضافه کرد: مقوله زن نیاز دارد که در ابعاد مرتبط با حیات زن و خانواده 
کاملا فعال و الگوپرداز باشد و قدرت گفتمان سازی جهانی داشته باشیم.

عضو خبرگان رهبری در بخش دیگری از سخنان خود به برنامه هفتم توسعه کشور 
اشاره کرد و افزود: برای ورزش بانوان چه همگانی و چه قهرمانی با همان چارچوب 
هایی که بیان کردید یک تحرک جدی در زیرساخت ها لازم است، البته بی مایه فطیر 
است، باید خرج کرد که هزینه کردها بخشی به شهرداری ها و بخشی به بودجه های 

وزارت خانه معطوف می شود.
وی بیان داشت: برنامه هفتم توسعه کشور از منظر خودمان با حدود 4۰ تَن در حال 
انجام است، هر چه زودتر آن چارچوب هایی که می خواهید در ورزش بانوان رعایت 
شود، همچنین زیرساخت هایی که برای آن باید به وجود آید و چه هزینه هایی را لازم 

دارد را اعلام کنید.
وی خاطرنشان کرد: اگر این اتفاق بیفتد و در تبصره های بودجه ای دیده شود، 
سالانه اعتبارهای مناسبی برای ورزش بانوان و زیرساخت های آن اختصاص خواهد 
یافت و هر شهری متناسب با سرانه جمعیتی که دارد فضایی مناسب با مدیریت خود 

بانوان را در اختیار خواهد داشت.
عضو فقهای شورای نگهبان بیان کرد: در برنامه هفتم وظایف شهرداری ها و تکالیف 
بودجه ای را اعلام کنید و محکم بایستید و زیرساخت ها را درست کنید، زیرساختی که 
کاملا جوانب شرعی آن رعایت شده و کسی هم نمی تواند حرفی بزند و خود نظام هم 
پشتیبانی می کند و بزنگاه آن، برنامه توسعه هفتم است، در این برنامه توجه خوبی به 

ورزش همگانی و بانوان شده است.
آیت الله اعرافی گفت: وقتی زیرساخت نداشته باشیم، فقط می گوییم نه! وقتی 
زیرساخت باشد و در خصوص تجهیز و تدارک آن برنامه داشته باشیم بسیاری از مسائل 

حل می شود.
وی تاکید کرد: وزارت ورزش نیز باید الگوسازی انجام دهد، مطالعه ها داشته باشد، 
از یک سو به آیین نامه و شیوه نامه برسد و از سوی دیگر زیرساخت را تدارک ببیند و 

برنامه بدهد. 
وی افزود: در این برنامه ها گرداننده کار ورزش و سلامت بانوان، خودتان باشید، 

بسپارید به خانم های دارای مهارت و با مدیریت خودتان باشد.
مدیر حوزه ها با بیان اینکه حوزه به عنوان یک شبکه در کشور به منظور مباحث 
تولیدهای علمی مرتبط با ورزش و هم گفتمان سازی متناسب با آن مسائل در خدمت 
است یادآور شد: حدود 3۰ ستاد راهبری در حوزه های علمیه فعال هستند که یکی از 
آنها ستاد ورزش حوزه علمیه است، باید تعامل جدی تری با آن داشته باشید، چرا که 
می تواند در مباحث پژوهشی، بحث گفتمان سازی و تبلیغ با مجموعه معاونت توسعه 

بانوان وزارت ورزش و جوانان همراهی کند.

مدیر حوزه های علمیه در دیدار معاون وزیر ورزش و جوانان: 

برخورد با نهاد ورزش نباید منفعلانه و منحرفانه باشد
 

امید نمازی :

کانادا بهترین رقیب تدارکاتی 
برای دیدار با آمریکاست

مربی ایرانی شاغل در آمریکا می گوید برای شبیه سازی دیدار ایران و آمریکا در جام 
جهانی، گزینه بهتری از دیدار دوستانه با کانادا وجود نداشت. 

امید نمازی درباره بازی تیم ملی فوتبال ایران و کانادا در پانزدهم خرداد در ونکوور 
گفت: شباهت کانادا به آمریکا بسیار زیاد است. این تیم پیشرفت خوبی در سالیان 
اخیر داشته است. جان هردمن، سرمربی این تیم در گذشته سرمربی تیم ملی 
زنان کانادا بود که نتایج خوبی گرفت و سرمربی تیم مردان شد. او مربی باانگیزه و 
سخت گیری است و پشت کار زیادی دارد. کانادا لژیونرهای زیادی دارد که در خارج 
از این کشور و در اروپا بازی می کنند. نتایج تیمش هم خوب بوده و به صدر جدول 
انتخابی جام جهانی رسید. کانادا در دو دیدار با آمریکا هم صاحب یک برد و یک 

مساوی شد.
او با بیان این که پیروزی کانادا مقابل آمریکا دلیل بر برتری فنی فوتبال این کشور 
نسبت به همسایه خود نیست، افزود: آمریکا از نظر فوتبالی نسبت به کانادا یک سر 
و گردن بهتر است. در این دو بازی، یک مقدار تیم آمریکا به خاطر مصدومیت های 
بازیکنانش به مشکل خورد. با این حال فلسفه و فوتبال کانادا بسیار نزدیک به 

آمریکاست.
این مربی ایرانی شاغل در آمریکا درباره ویژگی و توانایی های جان هردمن، مربی 
جوان و انگلیسی تیم ملی کانادا گفت: بزرگ ترین نقطه قوت هردمن این است که 
انگیزه زیادی به بازیکنان می دهد و روحیه آنان را تا جایی بالا می برد که از رقیب خود 
که توانایی بیش تری دارند، نتیجه بهتری بگیرند. کانادا حتی از مکزیک هم امتیاز 
گرفت. با این حال تیم شان از نظر کیفیتی به خوبی آمریکا و مکزیک نیست. به خاطر 
انگیزه و عرق به پرچم کشورشان، با حساب و کتاب به زمین می روند و بازی های 

خوبی را انجام می دهند. کانادا بازیکنان دونده ای هم دارد.
نمازی با تاکید بر این که دیدار ایران و کانادا قطعا برای دیدار با آمریکا به تیم ملی 
کمک خواهد کرد، یادآور شد: این بازی صد درصد به ما کمک می کند. کانادا 
بازیکنان فیزیکی خوبی دارد و ایران محک خوبی خواهد خورد. نه این که کانادا 
خیلی پایین تر از آمریکا باشد. فوتبال دو تیم نزدیک است. اگر بخواهیم مقایسه نفر 
به نفر میان کانادا و آمریکا داشته باشیم، قطعا تیم ملی آمریکا بهتر است چرا که اکثر 
آن ها لژیونرهستند و در تیم های سطح بالایی بازی می کنند. این مساله در روی کاغذ 
است و یک تیم باید در زمین منسجم باشد که کانادا توانسته این کار را انجام دهد. به 
نظرم بازی ایران و کانادا، شبیه سازی خوبی برای بازی با آمریکاست. حتی می توانم 
بگویم برای بازی با آمریکا بهتر از بازی با کانادا را نمی توانستند پیدا کنند. بازی با 

کانادا انتخاب خوبی بود.

پیشنهاد یک باشگاه صنعتی ؛

پیشنهاد ۳۰ میلیاردی تیم مدعی
 بیرانوند را از پرسپولیس دور کرد

 دروازه بان تیم ملی در حالی در آستانه 
بازگشت به ایران قرار دارد که پیشنهاد 
یک باشگاه صنعتی ممکن است مانع 
برای فصل جدید  او  سرخپوش شدن 

شود. 
ملی  تیم  دروازه بان  بیرانوند  علیرضا 
فوتبال ایران پس از پشت سر گذاشتن 
فصل نه چندان خوب در لیگ پرتغال، 
قرار  ایران  لیگ  به  بازگشت  آستانه  در 

دارد.
این دروازه بان یک فصل دیگر با باشگاه 
رویال آنتورپ بلژیک قرارداد دارد اما به 

احتمال فراوان به تیم دیگری قرض داده خواهد شد.
باشگاه آنتورپ از آنجایی که مبلغ زیادی را برای خرید بیرانوند هزینه کرده، قصد 
ندارد به آسانی این دروازه بان را از دست دهد و خرید قطعی او برای هر باشگاهی 

دشوار است اما ممکن است او به صورت قرضی به تیم دیگری برود.
با وجود اینکه او اعلام کرده از چند تیم اروپایی پیشنهاد همکاری دریافت کرده 
اما پرسپولیس هم به شکل جدی دنبال جذب او است. سرخپوشان علاقه زیادی 

به خرید این بازیکن دارند اما ممکن است با مانع جدی برای خرید او مواجه شوند.
در همین راستا شنیده می شود یک باشگاه صنعتی با مبلغ چشمگیری دنبال 
جذب این دروازه بان ملی پوش است تا بتواند او را جذب کند و همین موضوع ممکن 

است جلوی سرخپوش شدن این دروازه بان را بگیرد.
 

این مسابقات به میزبانی خرم آباد برگزارشد؛

درخشش دو و میدانی کاران قمی
 در مسابقات قهرمانی کشور 

رقابت های دو و میدانی بزرگسالان قهرمانی کشور اعزامی به مسابقات گوانجو 
چین روز پنجشنبه ۲۲ اردیبهشت در بخش آقایان به میزبانی خرم آباد آغاز شده 
است و دو و میدانی کاران قمی توانستند در این مسابقات مقام های مختلفی را 
کسب کنند.  براساس این گزارش ؛مسابقات دو و میدانی قهرمانی کشور، انتخابی 
تیم ملی برای حضور در بازی های آسیایی گوانجو چین با شرکت ۲۵۰ ورزشکار و 
حضور دو و میدانی کاران مطرح کشور از جمله، احسان حدادی، مهدی پیرجهان 
و حسن تفتیان، ۲۲ و ۲3 اردیبهشت ماه در مجموعه ورزشی تختی و در بخش 
پرتاب ها نیز در مجموعه ورزشی شهید سبزی پرور خرم آباد واقع در گلدشت شرقی 
برگزار شد. دو و میدانی کاران قمی در مسابقات قهرمانی کشور درخشیدند، در ماده 
۱۱۰ متر با مانع علی سلامتیان با ثبت حدنصاب ۱4 ثانیه و 3۹ صدم ثانیه نایب 
قهرمان شد، تیم 4 در ۱۰۰ متر امدادی قم با ترکیب امیر مقدمی، علی سلامتیان، 
حسن نیک نظر و رضا ملک پور رکورد 4۲ ثانیه و ۵۹ صدم ثانیه ای را ثبت کرد و در 
جایگاه دوم ایستاد. امیر مقدمی هم در ماده 4۰۰ متر با مانع با ثبت رکورد ۵۲ ثانیه 
و 4۸ صدم ثانیه صاحب نشان برنز شد، این مسابقات در رنکینگ فدراسیون جهانی 
بسیار با اهمیت است و رتبه ۱۰۰ را دارد که نفرات برتر آن، تا قبل از آغاز بازی های 
آسیایی به رقابت های بین المللی نیز اعزام می شوند. در این مسابقات ورزشکاران 
در ماده های چهار در ۱۰۰ متر امدادی، چهار در 4۰۰ متر امدادی، ۱۱۰ متر با 
مانع ۱۰گانه، ۲۰متر کیلومتر پیاده روی، ۱۰۰ متر ۱۰گانه، پرش طول ۱۰ گانه، 
۱۰۰ متر، پرش با نیزه، پرش طول، ۱۰۰ متر با مانع، پرتاب وزنه ۱۰ گانه، 4۰۰متر، 
پرتاب چکش، پرش ارتفاع ۱۰گانه، 4۰۰متر ۱۰گانه، پرش ارتفاع، پرتاب دیسک، 
یک هزار و ۵۰۰ متر، پنج هزار متر، پرتاب دیسک ۱۰گانه، پرش سه گام، ۲۰۰متر، 
پرش با نیزه ۱۰ گانه، ۸۰۰ متر، 4۰۰متر با مانع، پرتاب نیزه ۱۰گانه، پرتاب وزنه، سه 
هزار متر بامانع، یک هزار و ۵۰۰ متر ۱۰گانه و ۱۰ هزار متر با هم رقابت خواهند کرد.

درمسابقات قهرمانی کیوکوشین آسیا؛

کاراته کای قمی با اقتدار قهرمان آسیا شد 
محمد اسدی کارته کای قمی در مسابقات قهرمانی کیوکوشین آسیا با برتری بر 

حریفان صاحب گردن آویز طلا شد. 
به گزارش روز دوشنبه هیات کاراته قم، رقابت های آسیاییKWU) اتحادیه جهانی 
کیوکوشین( به میزبانی کشور قزاقستان در برگزار شد که منتخب سبک های آزاد 

کاراته ایران نیز در آن حضور پررنگی داشتند.
محمد اسدی کاراته کای مستعد قمی و رنکینگ سوم میان وزن کیوکوشین جهان 
به عنوان نماینده کشورمان در این مسابقات حضور پیدا کرد و با غلبه بر حریفان خود 

با اقتدار به مدال طلای وزن منهای 6۰ کیلوگرم آسیا رسید.
دراین مسابقات که ۲۱ اردیبهشت ماه سالجاری آغاز شد و روزدوشنبه به پایان 

رسید 4۰۰ کاراته کا از ۱۲ کشور آسیایی با یک دیگر به رقابت پرداختند.
در این مسابقات 4۰۰ کاراته کا از ۱۲ کشور آسیایی حضور داشتند.

گفت:  جوانان  و  ورزش  وزارت  بانوان  ورزش  توسعه  معاون 
شبکه سازی ورزش بانوان در قم به جدیت پیگیری شده و ثمره این 
تلاش ها دعوت 31 بانوی ورزشکار به تیم های مختلف ملی است 
و این موضوع نشان دهنده این است که ورزش بانوان در قم راه 

درخشانی را طی کرده و در پیش رو دارد. 
مریم کاظمی پوریکشنبه  شب گذشته در نشست تخصصی 
با رؤسا و نائب رئیسان هیئت های ورزشی استان قم بیان کرد: 
بسیار خوشحالم در اولین سفر استانی به قم آمده ایم چراکه در 
این استان 3۱ ورزشکار بانو به تیم های مختلف ملی کشور دعوت 
شده اند که این آمار بسیار قابل تقدیر و نشانه پیشرفت ورزش بانوان 
در قم است، این اتفاق نتیجه همکاری اداره کل ورزش و جوانان 
استان قم، استاندار و مسئولین مربوطه است که ورزش همگانی و 

قهرمانی را در قم درخشان کرده است.
وی ادامه داد: برنامه های ما در وزارتخانه در خصوص ورزش بانوان 
3 محور اصلی دارد؛ محور اول ما پرداختن به مسائل فرهنگی با 
اولویت ورزش به عنوان ارزان ترین شیوه برای رفع مشکلات است از 
این راه می توان اتفاقات و جریان های مثبتی را برای ورزش بانوان 
قم تدارک دید و می شود بسیاری از مسائل فرهنگی در بخش بانوان 

کشور را حل کرد.
بانوان  ورزش  در  ورزش  وزارت  بدنه  در  دوم  محور  افزود:  وی 
بحث همگانی کردن ورزش است هرچند در کنار این موضوع، 
تا در بحث  بانوان تلاش می کنند  همه عوامل در بخش ورزش 
استعداد یابی و پرورش استعداد ورزشکاران تلاش کنند تا افرادی 
که توانمندی افتخار آفرینی را دارند به رشته های مختلف ورزشی 

معرفی شوند.
معاون توسعه ورزش بانوان وزارت ورزش و جوانان اظهار کرد: 
دسته سوم فعالیت های ما حمایت ویژه از ورزش بانوان است، بعد 
از پیدا کردن استعدادهای ورزشی زمان آن می رسد که ورزشکاران 

تا برای ورزش کشور در میادین  بانوان مورد حمایت قرار گرفته 
مختلف افتخار آفرین باشند، ورزش بانوان در قم راه درخشانی را 
طی کرده، و قطعا اتفاقات مثبتی در آینده برای بانوان ورزشکار رخ 

خواهد داد.
همه مسئولان بانوان ورزشکار قمی را مورد حمایت قراردهند 

کاظمی پور تصریح کرد: حلقه گمشده بین هیئت های استانی 
و فدارسیون ها باعث شده خیلی از مسائل سخت و پیچیده شود، 
به جهت اینکه بنده حس می کنم این ارتباطات با فدارسیون ها 
خیلی کم و سخت رخ می دهد، ارتباط بین هیئت و فدراسیون ها 
در زمینه های مختلف آنچه که باید باشد نیست و قطعا برای قوی تر 
شدن این حلقه باید اقدامات موثری را انجام داد، ارتباط هیئت ها و 
فدراسیون هرچه کمرنگ تر باشد فقط ورزشکار این میان است که 

آسیب می بیند.
وی افزود: آقایان در بخش های مدیریتی ورزش و جوانان باید 
نظارت ها و حمایت های خوبی را از ورزش بانوان داشته باشند، 
اینکه معاونت ورزش بانوان جدا شده دلیل بر این نیست که آقایان 
در بحث های مدیریتی و نظارتی دور از ورزش بانوان باشند قطعا به 

حضور آقایان مدیر در این راستا نیازمندیم.
کاظمی پور تاکید کرد: در ماه های گذشته 3 تیم بانوان در سطح 
ملی توانستند 3 سهمیه جهانی را بدست آورند این اتفاق قطعا 
نشان دهنده شبکه بندی این رشته در سراسر کشور است، به وِیژه 
استان قم که ۷ بانوی ملی پوش در تیم های ملی هندبال را دارد، 
به این ورزش در قم توجه ویژه ای از نظر فنی، حمایتی و نظارتی و 
غیره شده که این رشته به حد استاندارد رسیده و استان های دیگر 

نیز باید از این موضوع الگو برداری کنند.
افتخار  آرزوی  قمی  ورزشکار  بانوان  برای  گفت:  پایان  در  وی 
آفرینی های بیشتری می کنم و از همه مسئولان تقاضامندم بانوان 
ورزشکار قمی را مورد حمایت قرار داده تا برای سربلندی نام ایران و 
حل مشکلات فرهنگی در زمینه بانوان اتفاقات مثبتی رخ دهد، ما 
در وزارتخانه ورزش و جوانان آماده همکاری در زمینه های مختلف 

هستیم.
۵۰ رشته قهرمانی بانوان فعال است

 معاون توسعه ورزش بانوان وزیر ورزش و جوانان پورهمچنین  در 
دیدار با آیت الله علیرضا اعرافی مدیر حوزه های علمیه کشور در 
سخنانی با اشاره به تلاش های صورت گرفته برای کیفی سازی و 
اولویت ارتقای سطح فرهنگ ورزش همگانی در کشور به منظور 
کمک به ورزش بانوان گفت: ۵۰ رشته ورزشی برای بانوان در سطح 

کشور فعال است که بیشتر آنها در جرگه قهرمانی فعالیت دارند. 
مریم کاظمی افزود: خوشبختانه بانوان در این رشته های ورزشی، 
حرفه ای شده و عرصه های جهانی برای آنان گشوده شده است و 
تبدیل  تهدید  به  تا فرصت ها  و مدیریت هستند  درایت  نیازمند 

نشوند.
وی خاطرنشان کرد: پیش از پست معاونت، در جلسه هایی که 
برای ارائه نظرها خدمت مراجع تقلید می رسیدیم، توسعه در برنامه 
ورزش بانوان را در سه بخش ارائه می کردیم، جدای از اینکه توسعه 
ورزش بانوان را چه می بینیم و تعریف ما از توسعه چیست؟ توسعه 
را نه صرفا افزایش تعداد رشته ها بلکه به ارتقای سطح سلامت و 

حضور قهرمانی از جنبه های فرهنگی، اطلاق می کنیم.
کاظمی پور در بخشی از سخنان خود بیان کرد: شاهد نخستین 
سفر استانی در سال ۱4۰۱ هستیم، از این رو شهر قم را به جهت 
و حوزه های  تقلید  نورانی حضرت معصومه)س(، مراجع  بارگاه 

علمیه انتخاب کرده ایم.

معاون توسعه ورزش بانوان وزارت ورزش و جوانان خبرداد:

حضور ۳۱ بانوی ورزشکار قمی در تیم های ملی 
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ابوالفتح با اشاره به سفر اخیر مورا و امیر قطر به تهران؛

میانجی گران به جای تهران
 به واشنگتن سفر کنند

یک تحلیلگر مسائل آمریکا با اشاره به تلاش های کشورهای مختلف از جمله 
قطر، برای کمک به از سرگیری مذاکرات وین و حصول نتیجه، گفت: مشکل 
اصلی در واشنگتن است نه در تهران و اگر کسی می خواهد میانجی گری کند، 

باید به واشنگتن برود. 
امیرعلی ابوالفتح با اشاره به اظهارات جوزپ بورل پس از سفر انریکه مورا به 
ایران در مورد نزدیک بودن زمان شروع مجدد مذاکرات وین، اظهار کرد: اینکه 
بعد از چندین هفته توقف مذاکرات، مقرر شده است با برگشت هیات ها به وین 
مذاکرات از سر گرفته شود، شاید حرکت رو به جلویی باشد، اما نمی توان آن را 
به عنوان یک خبر خوش تلقی کرد. پیش تر هم از زمان روی کار آمدن دولت 
بایدن، بعد از یک تأخیر کوچک مذاکرات از سر گرفته شده و مقامات کشورها با 

هم دیدارهایی داشتند، اما منتج به نتیجه ای که مورد انتظار بود، نشد.
وی افزود: قرار بود که ایالات متحده به برجام برگردد و ایران هم تعهدات خود 
را انجام دهد، اما تا زمانی که پایتخت دو کشور ایران و آمریکا تصمیم نگیرند 
زمینه ای را برای رسیدن به تفاهم فراهم کنند، اگر هیات های مذاکره کننده هم 

به وین برگردند اتفاق خاصی نخواهد افتاد.
این تحلیلگر مسائل آمریکا با اشاره به ادعاهای ایالات متحده مبنی بر لزوم 
به ادعای  بیان کرد:  از خواسته های فرابرجامی خود،  ایران  دست برداشتن 
گروه های  فهرست  از  سپاه  خروج  مانند  موضوعاتی  بر  ایران  تأکید  امریکا، 
تروریستی، یک درخواست فرابرجامی بوده و مدعی هستند که موضوع سپاه 
ربطی به برجام ندارد. از سویی جمهوری اسلامی ایران هم تأکید دارد که آمریکا 

باید تعهدات خود را انجام دهد.
ابوالفتح تاکید کرد: با توجه به شفاف بودن مواضع ایران و آمریکا، بازگشت 
هیات های مذاکره کننده به وین گره ای را باز نمی کند، مگر اینکه در تهران و 
بورل، مسئول سیاست  اتفاقات خاصی رخ دهد. هرچند جوزپ  واشنگتن 
خارجی اتحادیه اروپا، می گوید زمینه های دست یابی به توافق فراهم شده، اما 
نمی توان چندان خوش بین بود؛ چراکه چند ساعت بعد از این اظهار نظر بورل، 
آمریکا اعلام کرد تا زمانی که ایران بر درخواست های فرابرجامی خود اصرار 
داشته باشد، دستیابی به توافق قطعیت ندارد. صحبت امیدوار کننده ای که 
از اروپا و بروکسل در خصوص برجام شنیده شده، بازتابی در واشنگتن نداشته 
است و تصور می شود باز هم همان مسیر طولانی، نفس گیر و فرساینده قبلی 

طی شود.
این تحلیلگر مسائل آمریکا با بیان اینکه در حال حاضر اصلی ترین مانع به 
سرانجام رسیدن مذاکرات، این است که آمریکا نمی خواهد به برجام ۲۰۱۵ 
برگردد، گفت: از نظر آمریکا، نه تنها برجام ۲۰۱۵ تمام شده است، بلکه 
شرایط بین المللی، منطقه ای و داخلی ایران و آمریکا تغییر کرده و بازگشت 
به برجام آن زمان امکان پذیر نیست. از سویی هم ایران اصرار دارد که تمامی 
طرفین به روز قبل از ۸ می ۲۰۱۸ که فرمان خروج آمریکا از برجام امضاء شد، 

برگردند.
ابوالفتح در گفت وگو با ایسنا با اشاره به عدم تفاهم  ایران و آمریکا در مورد خروج 
نام سپاه از لیست گروه های تروریستی، به عنوان دیگر مانع احیای برجام، افزود: 
اما مشکل فقط به سپاه برنمی گردد و حتی اگر ایران سپاه را هم کنار بگذارد و بر 
سر این موضوع مصالحه کند، باز هم احتمالا عمر توافق خیلی زیاد نخواهد بود 
و حتی اگر قبل از پایان دولت بایدن، جمهوری خواهان کنگره را در دست گیرند 
که احتمالًا هم همین  طور خواهد شد، تحریم ها یکی پس از دیگری علیه ایران 

تصویب می شود تا اگر توافقی هم حاصل شده، از بین برود.
وی با اشاره به وجود بی اعتمادی همیشگی در روابط ایران و آمریکا از بعد از 
پیروزی انقلاب، بیان کرد: با خروج ترامپ از برجام و ادامه یافتن همان مسیر 
توسط بایدن و عدم تضمین دادن آمریکا در مورد برجام، بی اعتمادی ایران به 
این کشور شدیدتر هم شده است. بایدن حتی در خصوص دولت خودش هم 
نمی تواند تضمین دهد، چه برسد به اینکه برای پایدار ماندن برجام بخواهد 

تضمینی ارائه کند.
این تحلیلگر مسائل آمریکا در ادامه با اشاره به تلاش های کشورهای مختلف از 
جمله قطر، برای کمک به از سرگیری مذاکرات وین و حصول نتیجه، عنوان کرد: 
مشکل اصلی در واشنگتن است نه در تهران و اگر کسی می خواهد میانجی گری 
کند، باید به واشنگتن برود. وقتی آمریکا کشور تحریم کننده است و ایران کشور 
تحریم شده، چگونه می خواهند با سفر به کشوری که تحریم شده میانجی گری 
و وساطت کنند. باید به آمریکا بروند تا این کشور را راضی به برداشتن تحریم ها 

کنند.
ابوالفتح اضافه کرد: نزد آمریکایی ها، امیر قطر معتبرتر و بانفوذتر از نخست 
وزیر بریتانیا، رئیس جمهور فرانسه و صدراعظم آلمان نیست. هیچ کدام این افراد 
نتوانستند جلوی تصمیم ترامپ برای خروج از برجام را بگیرند و یا رئیس جمهور 

کنونی آمریکا را برای بازگشت به آن قانع کنند.
وی با اشاره به اینکه سفر میانجی گران به تهران دردی را دوا نمی کند، تصریح 
کرد: نه تنها در آمریکا فضا برای پذیرش میانجی گری به منظور از سرگیری 
مذاکرات مساعد نیست، بلکه آمریکایی ها حتی زیر بار همان متن اولیه برجام 
ایران به شروط ۱۲گانه پمپئو )توقف غنی سازی  اینکه  هم نمی روند، مگر 
از مراکز هسته ای،  بازرسی بدون محدودیت  آژانس برای  به  اورانیوم، اجازه 
توقف برنامه موشکی بالستیک و...( تن دهد. اگر ایران شروط ۱۲ گانه پمپئو 
را بپذیرد، برجام احیاء می شود، در غیر این صورت آمریکایی ها چه دولت شان 
دموکرات باشد و چه جمهوری خواه، به چیزی کمتر از این شروط ۱۲ گانه 

رضایت نخواهند داد.
ابوالفتح همچنین با بیان اینکه هر چه زمان رسیدن به توافق طولانی تر شود، 
نیروهای ضد برجام قوی تر و متحدتر می شوند و اثرگذاری بیشتری خواهند 
داشت، گفت: اکنون ایران به یک موضوع داخلی در آمریکا تبدیل شده و 
احزاب این کشور از موضوع ایران برای تقویت و موقعیت خودشان استفاده 

می کنند.
وی با اشاره به نزدیک بودن زمان انتخابات کنگره در آمریکا، خاطرنشان کرد: 
در سال های انتخابات، دولت ها سعی می کنند وارد حوزه های حساس و چالشی 
نشوند. از این رو تا زمان انتخابات کنگره، مقداری رکود را شاهد خواهیم بود. 
هرچند گذشت زمان به نفع برجام نیست، ولی از سوی واشنگتن هم نشانه ای 
از توافق ارسال نمی شود، مگر اینکه برجام ۲۰۱۵ مورد توافق مجدد قرار نگیرد و 

شروط ۱۲ گانه پمپئو توسط ایران پذیرفته شود.

 سخنگوی وزارت امورخارجه گفت: در سفر هماهنگ کننده برجام به تهران، 
ابتکارات و پیشنهادات خاصی از سوی ایران مطرح شده است و طرف آمریکایی 

باید تصمیم سیاسی خود را بگیرد. 
سعید خطیب زاده در نشست خبری هفتگی با خبرنگاران که روز دوشنبه در 
وزارت امور خارجه برگزار شد، در مورد سفر انریکه مورا به تهران و تحرکات رژیم 
صهیونیستی گفت: هر زمانیکه که ابتکاری در حوزه دیپلماسی انجام می شود 
رژیم جعلی اشغالگر قدس، تحرکات جدی را بر ضد دیپلماسی انجام می دهد و 

این موضوع چیز جدیدی نیست. 
وی افزود: امیرعبداللهیان و بورل در تماس تلفنی با یکدیگر توافق کردند تا 
تماس ها به صورت حضوری انجام شود و مذاکرات بسیار جدی و معطوف و همراه 
با ابتکارات خاص از سوی ایران برگزار شد و چند دور گفت وگوهای طولانی با 
باقری داشت. برخی راه حل هایی که پیشنهاد شد و  قرار شد، اگر آمریکا به این 
پیشنهادها پاسخ دهد ما در موقعیتی قرار می گیریم که همه طرف ها برای انجام 

توافق به وین برگردند.
خطیب زاده تاکید کرد: اگر آمریکا تصمیم سیاسی خود را اعلام کند می توانیم 
گام مهمی در این زمینه برداریم. اقای مورا در سفرش به تهران با دستور کار 
مشخص وارد شدند. بعضا هم صحبتهایی از واشنگتن شنیده میشود که جملات 
نخ نمای خودشان را مطرح می کنند. ایران همواره خواستار حقوق قانونی خود 
است و باید تمامی بخش ها و فشارهای حداکثری که دولت ترامپ گذاشته و این 

پیچ و مهره ها باز شود. 
نقش روسیه در مذاکرات وین، سازنده بود

وی همچنین افزود: نقش روسیه در مذاکرات وین، نقشی سازنده بوده است و 
جنگ اوکراین شاید نقش میانجیگری روسیه در مذاکرات وین را کمرنگ تر کند.

سخنگوی دستگاه دیپلماسی درخصوص حق آبه هیرمند، گفت: از دو منظر 
می توانم پاسخ دهم، یکی از منظر حاکمیتی است که من از این منظر عنوان 
می کنم و بعد دیگر هم بعد توجه به شرایط اقلیمی منطقه غرب آسیاست که از 
فقدان استانداردهای محیط زیستی رنج می برد.موضوع محیط زیست موضوعی 
است که همه مشترکا در این منطقه باید به آن توجه کنند. تلاش می کنیم تیر 
ماه میزبان وزرای محیط زیست کشورهای منطقه در تهران باشیم و درباره محیط 

زیست و ریزگردها و موضوع آب صحبت کنیم.
وی ادامه داد: با برخی کشورها دارای معاهدات لازم الاجرا هستیم، از جمله 
افغانستان. ما با هیأت های حاکمیتی و دولت ها معاهده نمی بندیم ما با حاکمیت 
ها توافق می کنیم. در سال ۱3۵۱ معاهده لازم الاجرایی بین ایران و افغانستان 
امضا و این معاهده بند داوری و قسمت های لازم الاجرا دارد و قابل پیگیری است. 
البته ما همواره تلاش کردیم با همسایگان از مسیر دوجانبه جلو برویم، رجوع به 

بندهای داوری آخرین راه حل است که امیدوارم به آن سمت حرکت نکنیم.
ایران درباره همه مردم افغانستان جدی بوده و نگران وضعیت آنهاست

وی در خصوص تغییر نگاه ایران به طالبان گفت: سفرهای بین ایران و شخصیت 
های افغانستانی و حتی هیأت حاکمه سرپرستی افغانستان به طور معمول انجام 
می شود و چیز جدیدی نیست . موضع جمهوری اسلامی ایران یک موضع 
اصولی و مبتنی بر واقعیت های افغاستان و اصول سیاست خارجی جمهوری 

اسلامی ایران است.
خطیب زاده تاکیدکرد: ما بارها اعلام کرده ایم که هیأت حاکمه سرپرستی 
افغانستان مسؤولیت قطعی برای تامین امنیت در داخل افغانستان و این که 
گروه های تروریستی تهدیدی علیه همسایگان نباشد دارد و تلاش کند که به سمت 
تشکیل دولت فراگیر و همه شمول در افغانستان برود. و این موضع ماست که در 
طی ماه های گذشته پیگیری شده است. ما درباره همه مردم افغانستان به شمول 

همه اقوام و گروه ها جدی هستیم و نگران وضعیت آنها هستیم.

وی در مورد توقف مورا در فرودگاه فرانکفورت بعد از بازگشت از تهران گفت: 
بدنامی رژیم صهیونیستی بر همه آشکار است. ایران درباره بازداشت مورا سؤال 
کرد و موضوع بعد از چند دقیقه مرتفع شد و خود ایشان و اتحادیه اروپا باید در این 

مورد توضیح بدهد.
اسدالله اسدی در شرایط نامناسبی نگهداری می شود

وی در مورد آخرین اقدامات وزارت امور خارجه برای پیگیری وضعیت اسدالله 
که  متاسفانه همانطور  بلژیک، گفت:  در  دیپلمات گروگان گرفته شده   اسدی 
شما اشاره کردید، یک دیپلمات جمهوری اسلامی ایران با نقض بدیهی ترین 
مصونیت ها و برخلاف کنوانسیون وین، با نقض مصونیت حقوقی دیپلمات ها 
توسط دولت آلمان و دولت بلژیک دستگیر شدند که کل این فرآیند غیرقانونی 

است.
خطیب زاده ادامه داد: ایشان در شرایط نامناسبی نگهداری و حقوق ایشان 
نادیده گرفته می شود و طبیعی است که نادیده گرفتن بدیهیات حقوق بشری برای 
هر کسی، زشت است و نقض حقوق دیپلماتیک توسط کشورهای اتحادیه اروپا 

جای تاسف دارد.
وی تاکید کرد: جمهوری اسلامی ایران از طریق مجاری دوجانبه و خاص خود 
و همچنین مراجعه به مراجع ذیربط بین المللی پیگیری کرده است و دستور کار 
جدیدی صادر شده، چون متاسفانه به طور آشکار نقض حق مصونیت آقای اسدی 
انجام می شود.من یک بار دیگر از همین تریبون اعلام می کنم واقعاً باعث تاسف 
است که دولت های اروپایی برای مجرمین، تبهکاران با سابقه و جاسوسان که با 

نقشه وارد ایران می شوند، هیاهو می کنند و نمایش برگزار می کنند.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی ادامه داد: کل فرآیند بازداشت، استرداد، دادگاه، 
صدور حکم و رفتارها با ایشان غیر مشروع بوده و ما کل این فرایند را غیرقانونی 

می دانیم.
خطیب زاده درباره سفر خانم دوهان گزارشگر ویژه سازمان ملل اظهار داشت: 
خانم دوهان ایران است و از ۲۰۱4 که گزارشگر ویژه است با حمایت ایران همراه 

بوده است. خانم دوهان بر اساس درخواست و برنامه خود ملاقات هایش را انجام 
می دهد و در هفته جاری جمع بندی سفر خود را اعلام میکند.

ایران همیشه در کنار مردم لبنان بوده است  
وی درخصوص انتخابات پارلمانی لبنان گفت: عملکرد هر طرفی نشان می 
دهد که دوست طرف سختی کشورها کدام کشورها هستند و کدام طرف ها و 
کنشگران فقط به فکر پیشبرد اهداف سیاسی خودشان هستند، تلاش می کنند 
اهداف سیاسی خود را به قیمت تحقیر ملت ها و گرسنه نگه داشتن ملت ها، 
محاصره ملت ها و محروم کردن آنها از حق طبیعی حیاتشان جلو ببرند.جمهوری 
اسلامی ایران همواره تلاش کرده در کنار مردم لبنان برای تحقق خواست و ارده 

آنها باشد. ایران هیچ وقت سعی نکرده در سیاست داخلی لبنان ورود کند. 
خطیب زاده تاکید کرد: مردم رشید و بالغ لبنان در مورد لبنان تصمیم می گیرند، 
همه کشورها باید احترام بگذارند. جمهوری اسلامی ایران هم به خواست مردم 

لبنان احترام می گذارد.
سخنگوی وزارت امورخارجه درخصوص اظهارات سخنگوی وزارت خارجه ترکیه 
درباره سدسازی و ریزگردها گفت: باید علم را به دانشمندان بسپاریم و تلاش کنیم 
که به همدیگر کمک کنیم که مشکلات مشترکمان را حل کنیم. ما استقبال ترکیه 
ای از همکاری را به فال نیک می گیریم  و باید تلاش کنیم قدم اجرایی برای منطقه 

برداریم و تلاش کنیم مشکل ریزگردها را مرتفع کنیم.
خطیب زاده درخصوص اظهارات مقامات امریکایی مبنی بر نقش منفی ایران در 
آتش بس یمن اظهار داشت: برخی اوقات آدم احساس می کند مقامات ایالات 
متحده جغرافیا را خوب نمی شناسند و تاریخ را هم فراموش می کنند و دچار 
آلزایمر سیاسی هستند و نقش چند روز قبل خودشان را هم فراموش می کنند.
جمهوری اسلامی ایران از روز اول تلاش کرده راهکار سیاسی در یمن جواب دهد 
جنگ تمام شود و مردم یمن دسترسی آزاد و مناسبی برای تامین مایحتاج خود 

داشته باشند.
وی تصریح کرد: آن ائتلاف جنگ طلبی که جنگ را چندین سال ادامه داد با 
حمایت و چک سفید امضای ایالات متحده باید پاسخگو باشد. البته این صحبت 
ها ما را نگران می کند که نکند دوباره تصمیم به شعله ور ساختن جنگ در یمن 

دارند. من توصیه می کنم مواضع چند سال اخیر خود را مرور کنند.
ایرانی ها مواظب سرویس های جاسوسی خارجی باشند 

وی درباره هشدار های سفر به ایران از سوی اروپایی ها نیز گفت: بهتر است 
به جای اینکه بگوییم کدام کشور ها بگوییم انگلیس و سوئد. این یک سیاست 
شناخته شده است و به جای اینکه مواضع خود را پشت تریبون ها اعلام کنند 
در هشدار های سفر بیان می کنند. دعوت می کنم پشت تریبون بیایند و به جای 
هشدار های تکراری سفر، پشت تریبون ها بگویند. ایرانی های مقیم انگلیس به ایران 
می آیند و سعی کنند جاسوس نفرستند و ایرانی ها مواظب باشند سرویس های 
امنیتی برخی کشور ها از آن ها سوءاستفاده نکنند. خطیب زاده درخصوص رکورد 
زدن بازرسی های آژانس بین المللی انرژی اتمی در ایران؛ گفت: ما عضو ان.پی.
تی و پادمان هستیم و در چارچوب مقررات و مراودات معمول بین ایران و آژانس و 
در چارچوب تفوق فنی رفتار آژانس یعنی حفظ بی طرفی و عدم سیاسی کاری 
همواره روابط نزدیکی با آژانس داشته ایم و در زمانی که اجرای داوطلبانه پروتکل 
الحاقی متوقف شد، در چارچوب پادمان به همکاری با آژانس ادامه دادیم. گزارش 

های آژانس باید منبع باشد نه آنچه برخی رسانه ها به طور متفرقه می گویند.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی در خصوص همکاری وزارت امور خارجه برای 
حضور در جام جهانی قطر، گفت: وزارت خارجه در کنار وزارت ورزش و فدراسیون 
فوتبال هر کجا گفتند ما تلاشمان را کردیم که کمکشان کنیم. مهم این است که 
وزیر ورزش و دولت در  حوزه بازی های جام جهانی ورود می کنند و ان شاءالله 

حضور موفقی را از تیم خودمان داشته باشیم.

سخنگوی وزارت امورخارجه:

 فشار حداکثری غرب بر ایران شکست خورده است   

جهانبخش محبی نیا :
هیئت دولت نیاز به بازسازی و ترمیم جدی دارد 

نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی گفت: راه حل خروج 
تا  باز شود  که جویبارهایی  است  آن  اقتصادی  از مشکلات 
به اقتصاد بین الملل متصل شویم. وقتی جلوی واردات را به 
هر نحو می گیریم، حقوق مصرف کننده را رعایت نمی کنیم، 
تمام حیثیت اقتصادی، سیاسی و روابط بین المللی را دست 
تعدادی از کارخانه داران می دهیم، نتیجه آن می شود که آن ها 
تصمیم می گیرند و حتی حاضر نخواهند بود بهای حمایت 

همه جانبه نظام را در مواقع بحرانی و ایجاد مشکل بپردازند. 
جهانبخش محبی نیا، در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به این 
سوال که چرا دولتی که امروز بر سر کار است، در سال اول 
خدمت خود اینقدر با انتقاد مواجه شده است، گفت: بخش 
اعظم مشکلات ما در این مملکت به اینکه سیاست زایمان 

طبیعی نداریم، برمی گردد.
به  را  سیاسی  تحلیل  سطح  ما  دلیلی،  هر  به  افزود:  وی 
نهادهای بزرگتر از نهادهای سیاسی ربط دهیم، حاصل کار به 
شکل وحشتناکی قابل نقد می شود. اگر توجه کنید، جدای 
و برخی  رقیبان دولت فعلی که در داخل، اصلاح طلبان  از 
نیروهای اصولگرا هم  از  نیروهای مستقل هستند، بخشی 

منتقدان این دولت هستند که یک مسئله بدیهی است. 
محبی نیا تصریح کرد: دومین دلیل آن است که متاسفانه 
انتخابات کاندیداها از شرایط اقتصادی، سیاسی،  در زمان 
فرهنگی و ... جامعه اطلاعات واقعی ندارند، اطلاعات آن ها 
کافی و کارشناسی شده نبوده و وعده هایی می دهند که امکان 
عملیاتی کردن آن ها امکان پذیر نیست. این موضوع بخشی 
از نیروهایی که با تمام توان برای این دولت کار کرده بودند 
را برانگیخته کرده است که در نهایت مسئله انتقادات پیش 

می آید. 
این نماینده پیشین مجلس گفت: مسئله سوم آن است 
که دولت در به کارگیری تیم ضعیف عمل کرد. در بسیاری 
از جوامع و به ویژه در جامعه ایران، بخشی از نارسایی های 
تیم  را  رئیس جمهور  مدیریتی  و  اطلاعاتی  کارشناسی، 
آقای  اقتصادی  تیم  در  ما  می گیرند.  برعهده  او  مدیریتی 
رئیسی شخصیت هایی هم تراز طیب نیا، رنانی یا حتی فرهاد 
رهبر نمی بینیم. به طور مثال امروز سخنگوی دولت که حقوق 

خوانده است، مشکلات اقتصادی دولت را تحلیل می کند. 
وزرای  از  خود  اقتصادی  مسائل  تبیین  برای  باید  دولت 
یا کارشناسان اقتصادی استفاده کند. کسی که  اقتصادی 
تحصیلات حقوق دارد نمی تواند مشکلات اقتصادی را تبیین 
کند. او می تواند گزارشی از جلسات دولت بدهد، اما بخش 
تحلیل روابط عِلّی باید توسط رئیس بانک مرکزی، معاون یا وزیر 
اقتصاد باشد که الان در هماهنگی کامل نیستند. واقعا دولت 

از این منظر در رنج است. 
محبی نیا همچنین افزود: معاون اول، معاون اقتصادی، وزیر 
اقتصاد و رئیس بانک مرکزی افراد خوبی هستند، اما متاسفانه 
با کمبود تصمیم گیری و تصمیم سازی منطقی و مؤثر مواجه 
هستیم زیرا آن ها برای اخذ تصمیمات با کمترین هزینه، افراد 

قابلی نیستند. 
وی در ادامه تصریح کرد: چهارمین دلیل، نظام بروکراسی در 
تمام دولت ها بوده است. ما مسئولان را طوری عادت داده ایم 
مشکلات  توصیف  به  تنها  آن ها  از  بالاتر  مقامات  و  وزرا  که 
می پردازند. در صورتی که باید جلوی این کار را به هر نحوی 
گرفت و باید مردم، نهادها، نمایندگان مجلس، ائمه جمعه، 
گروه ها و نخبگان مشکلات را به سمع مسئولان برسانند و وزرا، 
استانداران و شخصیت های بالاتر بیایند راهکار و راه حل ارائه 
کنند. در صورتی که در بخش اعظمی از نشست های ما به بیان 
و توصیف مشکلات می پردازند. جامعه ما جزو جوامعی است 

که از یک دیوان سالاری کهن و موثر برخوردار نیست. 
محبی نیا، در پاسخ به این پرسش که این روزها با افزایش 
عجیب قیمت اقلامی مانند نان باگت، ماکارونی و ... روبرو 
هستیم. راهکار شما برای حل این مشکلات چیست؟ گفت: 
تماشاگر،  طرف  از  که  می کنیم  بازی  زمینی  داخل  در  ما 
متریال مزاحم به آن پرتاب می شود. ما هیچ وقت به فکر رفع آن 
مزاحمت ها نیستیم. زایمان سیاست خارجی ما مانند سیاست  
داخلی مان نارس است. زیرا سیاست خارجی ما در گرو برخی 
مداخلات و تصمیم گیری هایی است که اجازه نمی دهند فضا 
برای رشد و بالندگی اقتصاد ملی فراهم شود.  شما وقتی جلوی 
واردات را به هر نحو می گیرید، حقوق مصرف کننده را رعایت 
نمی کنید، تمام حیثیت اقتصادی، سیاسی و روابط بین المللی 

را دست تعدادی از کارخانه داران می دهید، نتیجه آن می شود 
که آن ها تصمیم می گیرند و حتی حاضر نخواهند بود بهای 
حمایت همه جانبه نظام را در مواقع بحرانی و ایجاد مشکل 

بپردازند. 
وی افزود: در نتیجه با کوچکترین تصمیم گیری نامطلوب، 
آن ها برای اینکه به سودهای حداکثری و بادآورده در تولید 
می کنند.  ایجاد  اختلال  اینها  مانند  یا  توزیع  در  برسند، 
همان طور که گفتم تصمیمات هم توسط کادر ضعیف صورت 
می گیرد. به طور مثال کارخانه داران مذکور برای ۱۰ روز، توزیع 
را متوقف می کنند، سپس با یک ضریب سود بی جهت ولی 
مشروع، قیمت را به آستانه ای می رسانند که مدنظر خودشان 
کارگزاری  تیم های  دست  از  قیمت گذاری  و  تجارت  است. 
دولت و همچنین از دست بازار هم خارج شده است. یعنی 
آنطور نیست که عرضه و تقاضا تعیین کننده قیمت باشد، بلکه 
یک عده تولیدکننده  قیمت را کنترل می کنند که تحت هیچ 
شرایطی سیری ندارند و یک تعداد دلالی که نه به انقلاب، نه 
به جمهوری اسلامی، نه به بازار، نه به ایران هیچ توجه و رحمی 

نمی کنند.
عدم صداقت مانع اقناع ملی می شود 

محبی نیا درباره آنکه راهکار حل این مشکل در کجاست، 
را  ما جویبارهایی  آن است که  راهکار حل مشکلات  گفت: 
بازکنیم تا به اقتصاد بین الملل متصل شویم. مسئله قاچاق مهم 
است که این ایراد بزرگی بوده و به ارزش پول ملی ما برمی گردد. 
باید تا حدی  مزاحمت های خارج از مرز را کم کنیم و مسئله 
آخر این است که با مردم صادق باشیم. برخی آقایان یک روز 
حمله روسیه به اوکراین و اشغال آن را منطقی تحلیل و از آن 
دفاع می کردند، اما امروز آن را ام المشکلات اقتصادی مطرح 
می کنند. این عدم صداقت است که باعث می شود تبیین های 

کارشناسان در بین ملت چرب نباشد. 
وی افزود: عدم صداقت مانع اقناع ملی می شود و متاسفانه 
بخش اعظمی از اقناع ملت در اتفاقات تلخ و شیرین جامعه از 
منابعی است که به اقتدار ایران لطمه می زند. یعنی از منابعی 
اعتقاد  به نظام جمهوری اسلامی  تغذیه می کنند که آن ها 

ندارند. 

ژنرال های سیاسی و نظامی در دولت، عادت به کار 
کارشناسی ندارند 

 محبی نیا، در پاسخ به این پرسش که محسن رضایی وقتی 
طرح های یارانه بنزین و اعطای یارانه های جدید مطرح شد 
دیگری  حرف های  الان  اما  داشت  پیشنهادهایی  خودش 
از اعضای تیم اقتصادی شنیده می شود، گفت: بزرگترین 
اشتباه محسن رضایی ورود به دولت بود. نه تنها آقای رضایی، 
الان نزدیک ۱۱ نفر ژنرال سیاسی و نظامی در دولت وجود 
دارد که عادت به کار کارشناسی ندارند، چون سابقه آن را 
نداشته اند. آنها به دستور دادن عادت دارند. بقیه هم نیروهایی 
هستند که بالاتر از یک مدیرکل نیستند، اما به جایگاه وزارت 
ارتقا پیدا کرده اند. این ناهماهنگی بزرگترین لطمه را به کار 
کالاها  توزیع  با  رابطه  در  تصمیم  وارد می کند.  کارشناسی 
یا  از توان آقای رضایی، خاندوزی  و ثبات اقتصادی خارج 
مخبر است. من خاضعانه از رئیس جمهور خواهش می کنم 
از  حتی  و  طیب نیا  رنانی،  رهبر،  فرهاد  مانند  نیروهایی  از 
آقای فرشاد مومنی استفاده کند.  بخشی از تصمیمات را 
به نیروهایی بسپارند که آن ها نسبت به بازتاب تصمیمات در 
حوزه اقتصاد آگاهی دارند و مشرف هستند. قطعا هیئت 
دولت نیاز به بازسازی و ترمیم جدی دارد. در حوزه اقتصاد، 
فرهنگ و آموزش و پرورش و حتی در حوزه معاون اول نیز نیاز 

به بازسازی ملموس است.

یک کارشناس مسائل فلسطین:

اسرائیل به پایان عمرش رسیده است
یک کارشناس مسائل فلسطین با بیان اینکه رژیم صهیونیستی تمام توان نظامی 
خود را برای مقابله با فلسطینی ها به کار می گیرد، گفت: ترور خبرنگار شناخته 
شده الجزیره توسط صهیونیست ها نشان می دهد که اسرائیل به پایان عمر خودش 

رسیده است. 
حسن هانی زاده با اشاره به سالروز یوم النکبة اظهار داشت: رژیم صهیونیستی که 
از سال ۱۹4۸ با کمک برخی کشورهای اروپایی از جمله انگلیس و آمریکا شکل 
گرفت طی ۷4 سال گذشته جنایات بی شماری را برای بقای خود مرتکب شده و 
با توجه به اینکه بعد از این همه سال به لحاظ امنیتی در بدترین شرایط قرار دارد، 

تلاش می کند تا با قدرت نظامی ملت فلسطین را سرکوب کند.
تحرکات  و  تحولات  بر  علاوه  که  سیف القدس  عملیات های  کرد:  تأکید  وی 
اجتماعی که به همراه داشته، عملیات شهادت طلبانه ای را نیز در پی داشته که 

در مجموع ۱4 عملیات علیه مراکز مهم رژیم صهیونیستی از سوی رزمندگان 
فلسطینی انجام شده و همین مسئله موجب نگرانی و وحشت صهیونیست ها 
گردیده است. این کارشناس مسائل فلسطین خاطر نشان کرد:  وزیر جنگ رژیم 
صهیونیستی در این زمینه صراحتا اعلام کرده که به دلیل انجام این عملیات ها از 
سوی فلسطینی ها حرکت صهیونیست ها در خیابان های تلاویو با مشکل همراه 
بوده است. همچنین ایهود باراک نخست وزیر پیشین رژیم صهیونیستی نیز در 
مقاله ای در یک روزنامه عبری زبان اعلام کرده که براساس یک مقوله تاریخی-

توراتی، رژیم صهیونیستی دهه هشتم عمر خود را نخواهد دید. در واقع اسرائیل با 
توجه به مولفه های موجود در آستانه فروپاشی است.

هانی زاده در گفت وگو با ایسنا تأکید کرد:  براساس این مطلب اعتراف صریح یک 
شخصیت سیاسی رژیم صهیونیستی گواه وضعیت این رژیم است که پیش بینی 

کرده با توجه به ناامنی های داخلی رژیم صهیونیستی و افزایش توان موشکی 
جنبش های فلسطینی این رژیم محکوم به سقوط است و دهه هشتم عمر خود 

را نخواهد دید.
با  مقابله  برای  را  و ظرفیتی خود  نظامی  توان  اسرائیل  اینکه  به  اشاره  با  وی 
فلسطینی ها به کار می گیرد،  گفت:  اخیرا در یک نشستی رژیم صهیونیستی تلاش 
کرد تا ناتو عبری-عربی برای مقابله با محور مقاومت تشکیل شود که این اقدام اخیر 

توسط فلسطینی ها به شکست منجر انجامید.
این کارشناس مسائل منطقه در پایان با اشاره به ترور خبرنگار الجزیره توسط 
نیروهای رژیم صهیونیستی گفت:  ترور شیرین ابوعاقله خبرنگار شناخته شده 
الجزیره نشان داد که اسرائیل به پایان عمر خودش رسیده است. هر چند که برخی 

کشورهای مرتجع عرب در حال سازش با آن هستند.
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هرگاه در قلمرو خود در کار دین 
به مشکلی دچار شدی، آن را با عبد 

العظیم حسنی در میان بگذار .
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افزایش ۹ درصدی تلفات تصادفات در سال قبل 
سازمان پزشکی قانونی اعلام کرد: در سال گذشته ۱6 هزار و ۷۷۸ نفر در حوادث رانندگی جان خود 
را از دست دادند، این رقم در مقایسه با مدت مشابه سال قبل که آمار تلفات ۱۵ هزار و 3۹6 نفر بود، نه 
درصد افزایش یافته است.بر اساس گزارش سازمان پزشکی قانونی، در حوادث رانندگی سال ۱4۰۰، از 
کل جانباختگان ۱3 هزار و 46۷ نفر مرد و سه هزار و 3۱۱ نفر زن بودند.در این مدت استان های فارس با 
یکهزار و 3۸۹، تهران با یکهزار و ۲۱۱ و سیستان و بلوچستان با یکهزار و ۱۸۵ بیشترین و استان های ایلام 
با ۱۲۷، چهارمحال و بختیاری و اردبیل هر کدام با ۲۲۰ و کهگیلویه و بویراحمد با ۲۲۷ فوتی کمترین 
آمار تلفات را داشتند.در سال گذشته بر اساس آمار جمع آوری شده، بیشترین تعداد تلفات به ترتیب در 
ماه های مهر )یکهزار و 6۲۱( و مرداد )یکهزار و 6۲۰( و کمترین آن در بهمن ماه )یکهزار و ۹۲( کشته ثبت 
شده است.بیشترین رشد تلفات نیز مربوط به فروردین ۱4۰۰ نسبت به مدت مشابه سال قبل از آن با 

66.۵ درصد افزایش بوده است. 

 دختر پناهنده ایرانی چگونه از هتل تیم ملی فرار کرد! 
 یکتا جمالی که این روزها می توانست در رسانه های داخلی سرگرم گفتگو بابت مدال جهانی اش باشد، 
خارج از ایران با یک رسانه فارسی زبان گفتگو کرد و در این مصاحبه نحوه خروج خود از هتل محل اقامت 
کاروان اعزامی وزنه برداری ایران به یونان را افشا کرد.مطابق آنچه یکتا جمالی گفته او به بهانه گفتگوی 
تلفنی با خانواده اش از محوطه هتل خارج شده و دیگر به اردو برنگشته است.این وزنه بردار که چند روز 
اول شایعه مفقود شدنش در یونان به گوش می رسید، حالا در آلمان اقامت دارد. یکتا جمالی خروج خود 
از اردو را این گونه روایت کرده است.یک نفر هر روز مراقب من بود. یک روز که این شخص خواب بود، برای 
خوردن صبحانه به رستوران هتل رفتم و آنجا به این بهانه که می خواهم تلفنی با خانواده ام حرف بزنم، از 

محوطه هتل خارج شدم و بلافاصله با ماشینی که از قبل هماهنگ کرده بودم، از هتل فرار کردم.

 پلمب برنج فروشی متقلب در قم 
فرد متقلبی که برنج پاکستانی را در کیسه های برنج ایرانی به بازار عرضه می کرده در دام ماموران تعزیرات 
قم افتاد.پدرام نیرومند، معاون اجرایی سازمان تعزیرات حکومتی استان قم گفت: در گشت مشترک سازمان 
تعذیرات حکومتی، سازمان اطلاعات سپاه و سازمان صمت، سرنخ هایی از عرضه کننده برنج تقلبی در بازار به 
دست می رسد که در نهایت بازرسان متوجه می شوند سوداگری جوان، برنج پاکستانی را در کیسه های ایرانی 
وارد بازار و به قیمت برنج ایرانی به فروش می رساند.وی افزود: طبق برآورد اولیه ۵ تن و ۹۰۰ کیلوگرم برنج 
پاکستانی وارد کارگاه مربوط به این سوداگر شده و در نهایت سرن و به بازار وارد شده است.نیرومند گفت: این 
کیسه ها با اوزان ۱۰ کیلویی در حدود 6۰۰ عدد وارد بازار شده است.معاون اجرایی سازمان تعذیرات حکومتی، 
تصریح کرد: از ابتدای هفته جاری، تمامی واحد های صنفی که پلمب می شوند جریمه شان ۵ برابر لحاظ شده 

است.شهروندان می توانند شکایات خود را به شماره ۱۲4 اعلام کنند تا پیگیری شود.

 درخواست عربستان برای گفت وگو با ایران
وزیر انرژی عربستان گفت که کشورش و کویت خواهان گفت وگو با ایران در خصوص میدان گازی الدره/
آرش هستند. به گزارش ایسنا به نقل از العربیه، عبدالعزیز بن سلمان، وزیر انرژی عربستان روز )دوشنبه( 
در کنفرانسی که در بحرین برگزار شد، گفت که کشورش قصد دارد تا اواخر سال ۲۰۲6 و یا اوایل ۲۰۲۷ 
تولید نفت خود را به بیشتر از  ۱3 میلیون بشکه در روز برساند.وی تاکید کرد: کویت و عربستان خواهان 
گفت وگو در خصوص میدان گازی الدره )آرش( با ایران هستند زیرا منابعی که در آن جا وجود دارد منافع 

مشترک دو کشور است.عبدالعزیز بن سلمان گفت: ما خواهان گسترش این میدان گازی هستیم.

 حجت الاسلام فومنی بازداشت شد
یک فعال سیاسی به دلیل اظهاراتش در کلاب هاوس بازداشت شده است.به گزارش کانال تلگرامی 
انتخاب، فرزند حجت الاسلام محمد زارع فومنی  یکشنبه شب گذشته در کلاب هاوس این خبر را اعلام 
کرده است.فومنی که خود را اصلاح طلب می داند، در انتخابات ۱4۰۰ ستاد اصلاح طلبان حامی رییسی 

را راه انداخت. او طی ماههای اخیر، با برخی چهره های اپوزوسیون همراه شده بود. 

 »سعید مدنی« بازداشت شد
»سعید مدنی قهفرخی« به اتهام ارتباط مشکوک خارجی و اقدامات ضدامنیتی توسط مراجع ذی 
صلاح بازداشت شد.بنابر اطلاعات مهر، او به اتهام ملاقات با عناصر مشکوک بیگانه و انتقال منویات و 

خطوط عملیاتی آنها به برخی عناصر سابقه دار داخلی کشور دستگیر و روانه زندان شد.

معاون سازمان محیط زیست کشور:

ظرفیت های زیست محیطی منطقه حفاظت شده 
پلنگ دره افزایش یابد

 معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی سازمان حفاظت محیط زیست کشور بر ضرورت بهبود و ارتقاء 
شاخص ها و ظرفیت های زیست محیطی منطقه حفاظت شده پلنگ دره قم تأکید کرد.  دکتر حسن اکبری 
در بازدید از منطقه حفاظت شده پلنگ دره قم گفت: این منطقه به لحاظ تنوع گیاهی و جانوری بسیار غنی 
و ارزشمند است و برای بهبود و ارتقاء سطح حفاظتی و ظرفیت های زیست محیطی آن باید برنامه ریزی 
جدی انجام شود. وی با اشاره به افزایش جمعیت حیات وحش منطقه پلنگ دره در سالهای گذشته بر اساس 
سرشماری های سالانه، خاطرنشان کرد: افزایش تعداد محیط بانان در منطقه، بهره مندی از مشارکت جوامع 
محلی و آموزش و فرهنگسازی گسترده نیز می تواند منجر به بهبود این آمار شود. معاون طبیعی سازمان 
حفاظت محیط زیست بر ضرورت تعامل و هماهنگی با مراجع قضایی و انتظامی برای برخورد قاطع و پیشگیرانه 
با متخلفان تأکید کرد و گفت: قطعا باید چرای دام در منطقه حفاظت شده پلنگ دره به ویژه در بخش امن 
منطقه با همکاری اداره کل منابع طبیعی استان بسیار محدود شود. منطقه حفاظت شده پلنگ دره با وسعتی 
حدود 3۲ هزار هکتار در ۵۰ کیلومتری جنوب غربی شهر قم واقع شده و با توجه به میزان بارندگی مناسب و 
وجود گونه های متعدد گیاهی و جانوری، دارای ارزش اکولوژیک بسیار بالایی است؛ این منطقه از سال ۱3۷۵ 

به عنوان منطقه شکار ممنوع و در سال ۱3۸۸ در لیست مناطق حفاظت شده کشور قرار گرفت.
 

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف 8۷۰ هزار نخ سیگار قاچاق 
فرمانده انتظامی استان از کشف یک دستگاه خودرو کامیون حامل سیگار قاچاق به ارزش 6 میلیارد ریال در 
این استان خبر داد  . سردار"سید محمود میرفیضی اظهارداشت: در پی کسب خبری مبنی بر حمل کالای 
قاچاق توسط یک دستگاه کامیون از مبدأ جنوب کشور به مقصد استان قم، موضوع در دستور کار مأموران پلیس 
امنیت اقتصادي استان قرار گرفت. وی افزود: در ادامه مأموران با هماهنگی مقام قضائی به محور مواصلاتی 
"قم-کاشان" اعزام و با کنترل تردد خودروهای عبوری خودرو موصوف را شناسایی، توقیف و ۸۷۰ هزار و ۸۰۰ 
نخ سیگار قاچاق که تحت پوشش گوجه فرنگي بارگیري شده بود را کشف کردند. سردار میرفیضی افزود: 
کارشناسان ارزش سیگارهای کشف شده را 6 میلیارد ریال برآورد کردند که در این رابطه متهم دستگیر و پس از 
تکمیل پرونده به مراجع قضائی معرفی شد. فرمانده انتظامی استان قم با قدردانی از همکاري آگاهانه شهروندان 
با پلیس، یادآور شد: از شهروندان مي خواهیم چنانچه اطلاعي از قاچاق کالا دارند موضوع را از طریق شماره 
تلفن ۱۱۰ به پلیس استان اطلاع داده تا در اسرع وقت نسبت به پیگیري و برخورد قانوني با متخلفان اقدام شود.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف احتکار ۱5 تن آرد 
جانشین فرمانده انتظامی استان از کشف احتکار ۱۵ تن آرد در این استان خبر داد 

 سردار بهادر اسماعیلی اظهارداشت: در پی کسب خبری مبنی بر احتکار آرد در یک انبار در استان، موضوع 
در دستور کار مأموران اداره نظارت بر اماکن پلیس امنیت عمومی استان قرار گرفت.

وی افزود: مأموران ضمن هماهنگی با مقام قضائی استان با همراهی نمایندگان جهادکشاورزی و بازرسی 
کل استان به محل مورد نظر اعزام و 3۷۷ کیسه آرد 4۰ کیلویی به وزن ۱۵ تن را کشف کردند.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم گفت: در نهایت انبار موصوف پلمب و پرونده در این رابطه تشکیل شد.
سردار اسماعیلی در خاتمه از شهروندان خواست، در صورت اطلاع از دپوی کالای قاچاق موضوع را از طریق 

تماس با ۱۱۰ به پلیس استان اطلاع داده تا اقدامات لازم صورت پذیرد.
 

سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم :

۶۳ بیمار مشکوک به کرونا در قم بستری هستند
سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در ۲4 ساعت گذشته بیماری از شهروندان قمی در اثر کرونا فوت 

نکرد اما حال 6 بیمار وخیم است و در مجموع تعداد 63 بیمار مشکوک به کرونا بستری هستند.
مهدی مصری د در مورد آخرین وضعیت بیماری کرونا در استان قم اظهار داشت: در ۲4 ساعت منتهی 

بیست و ششم اردیبهشت ماه ۱4۰۱، تعداد 3۱ بیمار با علائم کرونا مثبت در قم پذیرش سرپایی شدند.
وی با بیان اینکه در این مدت تعداد ۹ بیمار جدید با علائم قطعی بیماری کرونا بستری شدند، عنوان کرد: در 
۲4 ساعت گذشته بیماری از شهروندان قمی در اثر کرونا فوت نکرد اما حال ۵ بیمار وخیم است و در مجموع 

تعداد 63 بیمار مشکوک به کرونا بستری هستند.

برق  و دیسپاچینگ شرکت  بهره برداری  معاون 
استان  قم گفت: در صورت همکاری مشترکان در 
مصرف بهینه برق و جلوگیری از اتلاف انرژی برق، 

تابستان امسال خاموشی نخواهیم داشت. 
سید محمد ارجمندزاده روز دوشنبه در گفت وگو 
با خبرنگار ایرنا،  افزود: خاموشی های برق ناشی از 
ناترازی در تولید و مصرف انرژی است که رفع این 
مشکل نیاز به مدیریت مصرف از سوی مشترکان 

برق دارد.
وی اضافه کرد: با توجه به تدابیر وزارت نیرو که 
از سال گذشته آغاز شده، ۱۰۰ برنامه برای عبور از 
پیک تابستان امسال در نظر گرفته شده است؛ البته 
این برنامه ها در زمستان سال گذشته نیز اجرایی 

شد و زمستانی بدون خاموشی سپری کردیم.

وی ادامه داد: با اجرایی شدن این برنامه ها و با 
همکاری مشترکان درحذف مصارف غیرضروری، 

از تابستان نیز بدون خاموشی عبور خواهیم کرد.
ارجمندزاده با اشاره به این که اگر مصرف بیش 
از تولید باشد طبیعتا برای کنترل شبکه ناچار به 
اعمال خاموشی خواهیم شد، بیان کرد: بعضی از 
خاموشی ها ناشی از فرسودگی تجهیزات یا اتصالی 
است؛ ولی خاموشی که به صورت دستی یا با برنامه 

برای کنترل شبکه اعمال شود، نخواهیم داشت.
4۸ خدمت در اپلیکیشن »برق من« ارائه می شود
وی در ادامه با بیان این که 3۰ درصد مشترکان 
برق قم از اپلیکیشن »برق من« استفاده می کنند، 
که  غیرحضوری  به صورت  خدمات  ارائه  گفت: 
سال ها با وقفه مواجه بود و به صورت کامل اجرایی 

نمی شد، با شیوع ویروس کرونا به صورت کامل و 
جامع از طریق نرم افزار »برق من« اجرایی شد.

وی افزود: نرم افزار »برق من« به صورت سراسری 
توسط شرکت توانیر راه اندازی شد و توسعه پیدا کرد 
و همه خدمات شرکت توزیع نیروی برق را به صورت 

غیرحضوری به مردم ارائه می کند.
معاون بهره برداری و دیسپاچینگ شرکت برق قم 
ادامه داد: در این نرم افزار 4۸ خدمت ارائه می شود 
توزیع،  و مردم می توانند بدون حضور در شرکت 

خدمات را از طریق این اپلیکیشن دریافت کنند.
وی خاطرنشان کرد: خدماتی از جمله درخواست 
انشعاب، صدور قبض المثنی، صدور قبض آنی و 
اعلام خاموشی در اپلیکیشن »برق من« امکان پذیر 

است.

معاون بهره برداری و دیسپاچینگ شرکت برق استان قم:

درصورت همکاری مشترکان تابستان خاموشی نخواهد داشت

شهردار قم تاکید کرد :

ضرورت ایجاد تعادل بین تخفیفات
 و درآمدهای شهرداری

شهردار قم با اشاره به اهمیت توسعه متوازن شهری گفت: باید بین اعمال 
تخفیفات در عوارض مختلف شهری و درآمدهای واقعی شهرداری تعادل ایجاد 

شود و هر دو مساله به صورت واحد سنجیده شود.
دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد روزدوشنبه در چهلمین جلسه رسمی و علنی 
شورای اسلامی شهر قم در سالن جلسات ساختمان شهید باکری، با اشاره به 
بار مالی تخفیفات عوارض شورای اسلامی شهر در مقایسه با درآمدهای مشخص 
مساله  مانند  شهرداری  درآمدهای  داشت:  اظهار  شهری،  مدیریت  مجموعه 

ارزش افزوده هرساله در تنگنای بیشتری قرار گرفته است.
وی بار مالی سنگین اجرای برنامه های فرهنگی را موردتوجه قرار داد و ابراز کرد: 
تجهیز و احداث خانه موزه های جدید، همکاری در برگزاری دومین کنگره ملی 
شهدای استان، یادواره شهدای روحانیت و کمک به مؤسسات فرهنگی از مباحثی 
است که باید به صورت منطقی و دقیقی در مجموعه مدیریت شهری بررسی شود.

شهردار قم با تأکید مجدد بر اینکه اعمال تخفیفات و درآمدهای شهری را باید 
به صورت عاقلانه و در یک صفحه واحد بررسی شود، تصریح کرد: باید تعادل 
منطقی بین تخفیف عوارض  و درآمدهای شهرداری وجود داشته باشد، در غیر 

این صورت روند توسعه شهر دچار اختلال می شود.
انتفاع 1۷00 خانوار قمی از تخفیف عوارض

 دراراضی ۲۲ هکتاری پردیسان
رییس شورای اسلامی شهر قم  نیز با اشاره به لایحه ای در خصوص تخفیف 
عوارض در آماده سازی و احداث مسکن در اراضی ۲۲ هکتاری پردیسان برای 
قالب طرح ملی نهضت تولید مسکن، گفت: شورای اسلامی شهر قم در مجموع 
با اعمال 4۰ درصد تخفیف عوارض در خصوص این لایحه به خاطر انتفاع ۱۷۰۰ 

خانوار قمی موافقت است.
اظهار  روابط عمومی،  روز  و  اردیبهشت ماه  به ۲۷  اشاره  با  حسین  اسلامی 
داشت: دموکراسی رکن چهارمی به نام ارتباطات و رسانه دارد و این مساله هر سال 
در دنیای معاصر دارای اهمیت بیشتری می شود و در صورت پرداختن صحیح 
به این رکن، بسیاری از مطالبات شهروندان در مسائل مختلف در مسیر بهتری 
مدیریت می شود. وی لایحه اعمال 3۰ درصدی تخفیف عوارض به اداره کل راه 
و شهرسازی در آماده سازی و احداث اراضی ۲۲ هکتاری جهت ساخت مسکن 
عمومی را موردتوجه قرار داد و یادآور شد: مبنای 3۰ درصد در این طرح به دلیل 
انتفاع عمومی، مساله سنجیده ای است. اسلامی ادامه داد: شورای اسلامی شهر 
قم در مجموع با اعمال 4۰ درصد تخفیف عوارض در خصوص این لایحه به خاطر 

انتفاع ۱۷۰۰ خانوار قمی موافقت می کند.
   

سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم:

۹۰ درصد رانندگان تاکسی کامل 
واکسیناسیون شده اند

سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم گفت شهر قم 
تنها و نخستین شهری بود که در مرحله نخست، واکسیناسیون ۸۰ درصد رانندگان 
تاکسی خود را انجام داد و تا امروز ۹۰ درصد رانندگان فعال سازمان دو دوز واکسن 

دریافت کرده اند.
علی نیک با اشاره به فعالیت های سازمان تاکسیرانی در سال ۱4۰۰ ، تعداد 
فعالان این حوزه را موردتوجه قرار داد و اظهار داشت: ۵ هزار و ۹۱4 دستگاه 
تاکسی در قم مشغول فعالیت است که ۸ هزار و ۲۰۰ نفر بروی این تعداد تاکسی 

کار می کنند.
وی با بیان اینکه بیش از ۵ هزار وانت بار نیز در قم فعال هستند، ابراز کرد: بیش از 

دو هزار کامیونت و سه هزار نفر در سرویس مدارس مشغول به کار هستند.
سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم خاطرنشان کرد: 
درمجموع ۱۸ هزار نفر به صورت مستقیم زیر نظر سازمان کارکرده و امرارمعاش 

می کنند.
وی این تعداد راننده به همراه خانواده ها را عددی بالغ بر ۷۰ الی ۸۰ هزار نفر 
دانست و افزود: با شروع ویروس کرونا مشکلاتی را ارائه خدمات برای سازمان ایجاد 

شد که با برون سپاری بسیاری از کارها به دفاتر پیشخوان دولت حل شد.
نیک ادامه داد: از اردیبهشت ۱4۰۰ تعداد ۱۸ دفتر پیشخوان مأمور شدند که 
امور مربوط به صدور پروانه، نقل وانتقالات و کارهای دیگر را انجام دهند و تا پایان 

سال ۱4۰۰ بیش از ۱۰ هزار تراکنش را با کمترین تنش انجام دادند.
سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم اضافه کرد: 
در سال ۱4۰۰ تمام تابلوهای سر ایستگاه های تاکسی تعویض، نوسازی و 
پایه های آن رنگ آمیزی شد و بیش از ۸۰ درصد ایستگاه ها با چشم گربه ای 

مشخص شد.

رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

اعمال ۲5 درصد تخفیف عوارض 
ساختمانی تا پایان تیرماه 

رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم گفت: شهروندانی که 
تا 3۱ تیرماه سال جاری نسبت به پرداخت نقدی عوارض ساختمانی خود اقدام 

کنند مشمول ۲۵ درصد کاهش عوارض )تخفیف( می شوند.
حسین صابری در حاشیه جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم، با 
اشاره به اعمال تخفیف پرداخت نقدی عوارض اظهار داشت: با توجه به مصوبه ای 
که به تصویب شورای اسلامی شهر رسیده است، شهروندانی که تا 3۱ تیرماه سال 
جاری نسبت به پرداخت نقدی عوارض ساختمانی خود اقدام کنند مشمول ۲۵ 

درصد کاهش عوارض )تخفیف( می شوند.
این  داد:  ادامه  قم  شهر  اسلامی  شورای  برنامه وبودجه  کمیسیون  رئیس 
تخفیفات در چهارماهه دوم سال جاری ۲۰ درصد و در چهارماهه سوم نیز ۱۵ 

خواهد بود.
وی با بیان اینکه تعرفه عوارض در سال جاری به طور میانگین حدود 3۹ درصد 
افزایش داشته که شورای اسلامی شهر به جهت مساعدت با شهروندان نسبت به 
تصویب تخفیف اقدام نموده است، یادآور شد: مطابق مصوبه شورای اسلامی 
شهر، پرداخت عوارض نوسازی تا پایان شهریورماه مشمول 3۰ درصد تخفیف در 

بها خدمات پسماند خواهد بود.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

طراحی ۴۰ پروژه فضای سبز شهری
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از طراحی کاشت 4۰ پروژه 

فضای سبز شهری در سال ۱4۰۰ توسط کارشناسان این سازمان خبر داد.
پیام جوادیان از طراحی کاشت بیش از 4۰ پروژه  فضای سبز شهری در سال 
۱4۰۰ خبر داد و اظهار کرد: توسعه فضای سبز یکی از ضرورت های شهر قم بوده 
و در یکی از ضرورت های توسعه، طراحی کاشت است که طی سال های گذشته 

شکل نظام مندی به خود گرفته است.
وی با تأکید بر اینکه پس از اجرای عملیات عمرانی، درخواست طراحی کاشت 
به سازمان ارسال شده و پس از بازدید از عرصه طرح های اولیه کاشت تهیه می شود 
گفت: برای هر طراحی کاشت عرصه، چند طرح آماده می شود و در نهایت پس از 
طی مراحل کارشناسی، نواقص رفع شده و با بررسی پیشنهاد فضای سبز منطقه، 
دو تا سه گزینه برای فاز دو نهایی شده و به کارگروه طراحی و توسعه سازمان برای 

تأیید ارسال می شود. 
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم ابراز کرد: جلسات کارگروه 
با حضور کارشناسان فضای سبز برگزارشده و طرح ها مورد نقد و بررسی قرار گرفته 
و طرح برگزیده انتخاب شده و در صورت نیاز اصلاحات صورت گرفته و به منطقه 
ابلاغ می شود. وی خاطرنشان کرد: بیش از 4۰ طرح کاشت تهیه شده در سال 

۱4۰۰ مساحتی بالغ بر 3۵۰ هزار مترمربع را شامل می شود.

رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم با اشاره به درپیش بودن 
سالگرد قیام ۱۵ خرداد مردم قم ، اظهار داشت: تبیین چرایی قیام خونین ۱۵ 
خرداد ضروری است و باید بیش از پیش برای مردم بویژه نسل جوان تبیین شود. 
حمزه بهشتی روز دوشنبه در جلسه ستاد بزرگداشت مراسم ارتحال حضرت امام 
راحل و قیام ۱۵ خرداد در سالن جلسه های شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی 
قم افزود:  دراین راستا فقط به برپایی یک راهپیمایی و با برگزاری یک مراسم در 
حرم مطهر حضرت معصومه )س( اکتفا نکنیم و با برگزاری جلسه های متعدد، به 

وظیفه خود در خصوص روشنگری و بصیرت افزایی مردم عمل کنیم.
وی اظهار داشت:دشمن در تلاش است، ضربه ای را به پیکره انقلاب اسلامی 
وارد کند، از این رو باید مناسبت ها، ارزش های انقلاب و ولایت فقیه که در راس آن 

رهبر معظم انقلاب قرار دارد را حفظ کنیم.
وی  با اشاره به همزمان بودن ایام سالگرد ارتحال حضرت امام و قیام ۱۵ خرداد 
با دهه فرخنده کرامت گفت: چهاردهم و پانزدهم خرداد در طول دهه کرامت 
در  نیز  ندارند، شهرداری  با هم  منافاتی  این دو مناسبت هیچ گونه  دارد،  قرار 

فضاسازی ها مسائل را رعایت می کند.
 بهشتی همچنین تاکید کرد: در این راستا آنچه را که در توان داریم و احساس 
می کنیم وظیفه ماست، با همکاری یکدیگر به نحو احسن انجام دهیم تا بعد از 
برگزاری مناسبت ها، غبطه این را نخوریم که قصور کردیم و به وظایف اصلی 
نپرداختیم. وی خاطرنشان کرد: باید از فرصت دهه کرامت و همچنین سالگرد 
رحلت امام به بهترین شکل ممکن، استفاده و به تبیین سبک زندگی اهل بیت 

)ع(، امام راحل و رهبر معظم انقلاب پرداخته شود.
14 و 1۵ خرداد ویژه بزرگداشت حضرت امام است

رئیس سابق شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی قم نیز دراین جلسه  با یادآوری 
اینکه رهبر معظم انقلاب در این ایام، تبیین شخصیت حضرت امام را در دستور 
فرمایش های خود دارند، گفت: ایام رحلت امام مغایرتی با مناسبت های مذهبی 

مانند ولادت حضرت معصومه)س( و میلاد امام رضا )ع( ندارد.
نصرت الله لطفی افزود: در این ایام چون بزرگداشت شخصیت امام را داریم، 
مثل عاشورا دسته و عزاداری به راه نمی اندازیم، هر چند تاسف از دست دادن این 
نعمت بی بدیل در جای خود محفوظ است ولی با ایامی مانند دهه کرامت که ایام 

جشن و سرور است، تضادی ندارد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود قیام ۱۵ خرداد را طبق فرموده امام )ره( 
مبدا نهضت اسلامی دانست و گفت: نباید بگذاریم تاریخ از مسیر اصلی خود 
خارج شود، چرا که تاریخ برای همیشه ایام است، برای نسل های اول و دوم و سوم 

انقلاب نیست، امام این روز را برای همیشه عزای عمومی اعلام کرد.
هرگز نباید از یاد ببریم  که خاستگاه اصلی قیام 1۵ خرداد قم است 

رئیس سابق شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم با تاکید بر حفظ 
اصالت های انقلاب اسلامی خاطرنشان کرد: تحریف تاریخ انقلاب بعضا با نیت  
سوء نیست و با نیت خیر نیز صورت می گیرد، اما حفظ اصالت ها بر هر بهره برداری 
آنی اولویت دارد. وی با بیان اینکه در دهه اخیر با فضای رسانه ای ایجاد شده، 
ورامین به عنوان خاستگاه قیام ۱۵ خرداد معرفی شد گفت: حرکت دهقانان و 
کشاورزان ورامین که در آن شرایط خفقان، کفن پوش و با بصیرت و آگاهی به 

سمت تهران حرکت کردند، یک واقعیت تاریخی است و نباید فراموش شود.

تجلیل  ویژه  به صورت  باید  ورامینی  آن کشاورز سلحشور  بیان داشت:  وی 
شود،مردمان شریف، متدین، انقلابی و ولایی این شهر که در فتنه ۸۸ کفن پوش 
به تهران آمدند، نیز باید تکریم شوند، ولی خاستگاه اصلی قیام ۱۵ خرداد که قم 

است را هرگز نباید از یاد ببریم.
لطفی با بیان اینکه انتظارها از قم در سطح ملی و فراملی است خاطرنشان کرد: 
کارهای فرهنگی ، نوشتن و مسابقه برگزار کردن ها، همچنین نسل کنونی را روشن 

و آگاه کردن از اقدام هایی است که از قم انتظار می رود.
وی گفت: دلیل اینکه رهبر انقلاب جهاد تبیین را یک فریضه تلقی می کنند، این 
است که امروز که دیگران دنبال اهداف شوم شیطانی هستند، نسل سوم و چهارم 

انقلاب، حضرت امام را بشناسند.
 رئیس سابق شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی قم یادآور شد: امام برای نان و 
آب قیام نکرد، در دوران انقلاب یک بار را پیدا کنید، که مردم ایران شعار نان و آب و 

رفاه داده باشند، همه شعارها دفاع از اسلام و شرف ایران و ایرانی بود.
10 هزار قمی برای مراسم سالگرد امام)ره( به تهران اعزام می شوند 

 معاون فرهنگی سپاه علی بن ابیطالب )ع( استان قم نیز گفت: سهمیه قم برای 
حضور در آیین گرامیداشت چهاردهم خرداد سی وسومین سالگرد رحلت امام ۱۰ 

هزار نفر است که درحرم بنیانگذار جمهوری اسلامی حضور خواهند یافت. 
سرهنگ مهدی داودی افزود: مطابق برنامه ریزی صورت گرفته، ۱۱ استان 
کشور از جمله قم که مسافت نزدیکی تا حرم امام دارند، از امکان حضور در این 

مراسم برخوردار می باشند.
وی در ادامه با اشاره به اینکه این تعداد افراد ساعت هفت صبح چهاردهم 
خردادماه با ۲۵۰ دستگاه اتوبوس به تهران اعزام می شوند خاطرنشان کرد: تلاش 
داریم تا یک حضور قوی و فرهنگی در این مراسم داشته باشیم، از این رو یک سری 

برنامه ها را در سطح رده ها پیگیری می کنیم.
معاون سپاه قم همچنین تاکید کرد: دستگاه های مختلف استان، بسته های 
مانند  مباحثی  جوانان،  و  خانواده ها  با  متناسب  موضوعی  و  محتوایی 
جمعیت شناسی و یا مطالبی پیرامون شهیدان که بیانگر سیره و سبک زندگی آنها 
باشد، را تهیه کنند. وی با بیان اینکه کاروان های اعزامی به مراسم سالگرد حضرت 
امام را به نام شهیدان قم مزین می کنیم بیان کرد: با توجه به برگزاری کنگره شهدا 

در قم باید از هر فرصتی استفاده کنیم و شهیدان را به مردم بشناسانیم.

رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم :

چرایی قیام 1۵ خرداد باید بیش از پیش در جامعه تبیین شود

  ببینید چه بلایی داره سر مستاجرها میاد!

طرح:شیدا سردشتی 

قم گفت: ۱3۵  استان  دامی سازمان جهاد کشاورزی  تولیدات  بهبود  معاون 
میلیارد ریال تسهیلات ارزان قیمت در قالب دامدار کارت برای دامداران استان 

اختصاص یافت. 
منصور دیان اردستانی  اظهارداشت :در راستای اجرای سیاست های حمایتی 
وزارت جهاد کشاورزی از دامداران و با پیگیری معاونت بهبود تولیدات دامی سازمان 
جهاد کشاورزی قم، این تسهیلات با همکاری بانک  کشاورزی برای دامداران استان 
اختصاص پیدا کرد. وی با اشاره به این که دامداران فعال استان برای دریافت این 
تسهیلات به بانک عامل معرفی شده اند، افزود: سود این تسهیلات ۱۱ درصد و دوره 
بازپرداخت آن یکساله می باشد و دامداران می توانند با این کارت نهاده های خوراک 

دام را از تعاونی ها و کارخانه های خوراک دام طرف قرارداد، خرید کنند. 
وی ادامه داد: از مبلغ ۱3۵ میلیارد ریال اعتبار تخصیص یافته برای پرداخت 
تسهیلات ارزان قیمت به دامداران استان در قالب این طرح تاکنون میزان ۱۰۵ 

میلیارد ریال جذب شده است.
اردستانی گفت:  حمایت از دامداران استان که نقش مهمی در تامین امنیت 

غذایی مردم دارند از مهمترین وظایف سازمان جهاد کشاورزی قم است و در همین 
راستا با همکاری بانک های عامل علاوه بر طرح یاد شده، پرداخت تسهیلات مورد 

نیاز دامداران در قالب های مختلف به متقاضیان این بخش ادامه می یابد. 
گفتنی است قم از جمله قطب های مهم دامپروری کشور به شمار می آید و حدود 
هفت هزار واحد دامداری در این استان فعال است، در همین رابطه حجم قابل 
توجهی از محصولات دامی تولید شده در قم علاوه بر تامین نیاز این استان در سایر 
نقاط کشور عرضه می شود،  همچنین سالانه 3۰  هزار تُن گوشت قرمز و ۱۸۰ هزار 

تُن شیر در قم تولید می شود.
فعال  قم  در  کشاورزی  محصولات  تولید  زمینه  در  بهره بردار  هزار  از ۱4  بیش 
هستند، همچنین میزان متوسط تولید بخش کشاورزی این استان در سال ۸۵۰ 

هزار تن در زمینهٔ محصولات زراعی،  باغی،  دامی، شیلات و گلخانه ای است.
بیشتر بهره برداران بخش کشاورزی قم را روستاییان استان تشکیل می دهند 
به نحوی که کشاورزی به تنهایی حدود ۵۰ درصد اشتغال روستاییان در بخش های 

مختلف استان را به خود اختصاص داده است..

معاون سازمان جهاد کشاورزی استان قم: 

۱۳5 میلیارد ریال تسهیلات به دامداران قمی اختصاص یافت

 افزایش روزافزون اجاره بهای مسکن  زندگی مستاجران را با چالش 
جدی همراه کرده است .


